
CELJSKI TEDNIK 
GLASILO SrCIALiSTlCNE ZVEZE DELOVNESA LJUDSTVA 

CEUE 24. DECEMBRA 1965 — LETO XV. — šT. 50. — CENA 50 DIN 

STARI IN 
NOVI 

DINAR 
Samo še nekaj dni nas 

loči od trenutka, ko se bo-
do v obtoku pojavili novi 
bankovci po 5, 10, 50 in 100 
dinarjev kakor kovanci po 
5, 20, 50 para in 1 dinar. To 
pomeni, da bo z novim le-
tom v našem plačilnem si-
stemu stopila v veljavo no-
va denarna vrednost, kakor 
jo je določila zvezna skup-
ščina. 

Četudi so podrobnosti že 
zdavnaj znane, vzbujajo 
spremembe v denarnem 
prometu različne komen-
tarje. Slišati je celo glaso-
ve, da pomenijo novi ban-
kovci degradacijo starega 
dinarja itd. Takšno pojmo-
vanje seveda nima nikakrš-
ne osnove. V bistvu gre 
namreč za uvedbo novega 
dinarja po novi pariteti, 
katere uporabna vrednost 
je enakovredna sedanjemu 
dinarju, le da v zakonsko 
določenem razmerju (1 pro-
ti 100), ne pa za običajno 
menetamo transakcijo, ki 
jo poznaijio pri nas kot za-
menjavo denarja. V obtoku 
bosta namreč najmanj pet 
let tako stari kakor novi 
dinar. 

Mnogi se upravičeno 
sprašujejo, zakaj ne bo v 
obtoku kovancev po 1 in 10 
para. Pomisleki- bi bili 
umestni, če ne bi bilo v ob-
toku starega dinarja, s ka-
terim bodo potrošniki pla-
čevali vse usluge oziroma 
kupovali vse tisto blago, 
pri katerem cene ne bodo 
izražene samo v novih di-
narjih. šele ko po petih le-
tih ne bo več v obtoku sta-
rega denarja, bo potrebno 
misliti tudi o takih pomis-
lekih. Praksa v svetu nam-
reč kaže, da je v plačilnem 
prometu dosti več kovane-
ga denarja, kakor je to do-
ločil zakonski predpis o 
uvedbi novega denarja pri 
nas. 

Potrošniki bodo torej 
uporabljali pri nakupih, 
plačevanju uslug itd. novi 
in stari dinar. S katerim 
dinarjem bodo karkoli pla-
čevali, bo odvisno izključ-
no od tega, kateri dinar bo-
do v tistem trenutku imeli 
pri sebi. Ker bodo cene 
vseh proizvodov in uslug v 
maloprodaji označene v 
starih in novih dinarjih, ni 
nikakršne bojazni, da bi 
lahko novi denarni režim 
kdorkoli izkoristil v nepo-
štene namene, bodisi s po-
večevanjem cen ali njiho-
vem »zaokrožanju«. 

NOVA SLADARM 
Minulo soboto je podpredsednik odbora za proizvodnjo in 

promet pri skupščini SRS ter republiški poslanec FRANJO 
LUBEJ izročil namenu novo sladarno v Laškem. Članom de-
lovnega kolektiva in družbeno-političnim delavcem je sprego-
voril o tej najpomembnejši zmagi delovnega kolektiva laške 
pivovarne predsednik delavskega sveta GVIDO POČIVAV-
ŠEK, direktor pivovarne IVO VODOVNIK in tehnični vodja 
ALOJZ VALE. 

Nova sladarna je prvi tovrsten objekt, ki je začel obrato-
vati po vojni pri nas. Gradnja je stala 1.121 milijonov dinar-
jev. Gradilo jo je celjsko gradbeno podjetje Ingrad, opremo 

zanjo pa sta izdelali nemška tvrdka EMS — Erfurt m domača 
tovarna ZMAJ iz Zemuna. Delo v novi sladarni je popolnoma 
avtomatizirano — proizvajala pa bo 3.000 ton pivovamiškega 
slada letno. 

Z novo sladarno je delovnemu kolektivu odpadla skrb, 
kako zagotoviti spričo različnih surovin stalno kakovost piva. 
Ob znižanju uvoza slada so prihranili 381.000 dolarjev, kolikor 
so dali vsako leto za uvoz. Računajo, da bodo proizvodnjo 
slada z leti povečali do 30 odstotkov ter ob tem prodajali od 
500 do 600 ton drugim pivovarnam ali pa izvažali. 

Poleg sladarne so v minulem obdobju izvršili več rekon-
strukcij, zgradili dve novi polnilnici, od katerih je ena popol-
noma avtomatizirana, uredili varilnico, povečali vložne kleti 
za 2.800 ter vrelne kleti za 2.000 hektolitrov. Večino teh obno-
vitvenih in ostalih del je kolektiv gradil z lastnimi sredstvi. 

Foto: J. Sever 

Lovci-pevci 
na obisku 

že pet let traja tesno sode-
lovanje med lovci, lovskimi 
družinami v Savinjski dolini 
in lovsko zvezo v Celju, ter 
med lovci iz Koroške. Tudi 
letos so koroški lovci obiska-
li Slovenijo; bili so gost lov-
ske družine iz Vranskega. V 
nabito polni dvorani so koro-
ški lovci priredili koncert in 
poželi topel aplavz poslušal-
cev. V zboru je 22 pevcev, od 
tega polovica lovcev, ki so do-
ma iz železne kaplje, Šentvi-
da v Podjuni, škocjana in 
Radiša. Na koncertu so peli 
slovenske koroške viže, ki jih 
tudi sicer najraje študirajo. 
Zborovodja je Folte Hartman, 
ki sodeluje tudi v slovenskem 
lovskem klubu na Koroškem. 

Dan po koricertu so se lovci 
udeležili lova na področju 
lovskih družin Vransko, Šent-
jur, Prebold in Braslovče ter 
preživili prijeten ddn. Uple-
nili so tudi pet divjih praši-
čev. 

Lovci iz Vranskega pričaku-
jejo, da bodo koroški lovci 
in pevci prihodnje leto spet 
obiskali svoje prijatelje iz 
Vranskega. 

V. D. 

Letos poteka dvajseto ljubilejno leto osvoboditve. V pre-
teklih 20 letih smo prepričljivo dokazali, da je socialistična 
revolucija, ki se je za nas Slovence začela 22. julija 1941, 
prehodila krvavo, toda zmagovito pot. 

Z letošnjim letom proslavljamo tudi napredek, ki smo 
ga dosegli v dvajsetih letih z marljivostjo in delom svojih 
rok. Pri graditvi naše domovine smo naleteli n^>elike težave. 
Nobene ovire nas niso mogle zaustaviti na nasi začrtani poti. 
V ustvarjanju in razvijanju novih, socialističnih družbenih 
odnosov je, samoupravljanje delovnih ljudi doseglo svoj naj-
višji izraz. 

Zavedajoč se vsega doseženega v preteklih dvajsetih le-
tih so naši delovni kolektivi, giispnf1nr<;ke nranivncije, usta-
nove in družbeno politične organizacije v letošnjem letu javno 
manifestirale naše dosežke. S posebno pozornostjo so to 
opravile organizacije Zveze borcev NOV vseh terenov. So-
cialistična zveza, razne druge organizacije kot so: Svobode, 
Zveza mladine Slovenije, športne organizacije, taborniki, 
šolska mladina, filatelisti, predvojaška vzgoja, pripadniki 
jugoslovanske ljudske armade. Delavski oder, Občinska zve-
za kulturno-prosvetnih organizacij, Mladinslci pevski festi-
val, Občinska zveza prijateljev mladine. Občinski sindikalni 
svet, dalje naše številne poklicne kulturne ustanove kot so: 
Slovensko ljudsko gledališče v Celju, Muzej revolucije, Mest-
ni muzej, knjižnice in še številne druge ustanove, društva in 
organizacije. Vsi so na svojstven način skušali dostojno in 
jubilejnemu letu primerno proslaviti 20-letnico osvoboditve. 

Občinski odbor za proslavo 20-letnice se vsem, ki so na 
kakršen koli način prispevali k tej pomembni ljubilejni pro-
slavi in tako doprinesli svoj delež naši zgodovinski obletnici, 
najiskreneje zahvaljuje in želi, da bomo tudi v bodoče zvesti 
in dosledni našim skupnim ciljem in, nalogam, ki jih zahte-
va od nas naš socialistični rq.zvoj. 

Odbor za proslavo 
20 obletnice 
osvoboditve 
občine Celje 

SAMO ZDRAVIJENJE 
Prejšnji teden se je v Celju 

sestala skupščina komunalne 
skupnosti socialnega zavaro-
vanja, da bi razpravljala o 
predlogu predračuna dohod-
kov in izdatkov sklada za 
zdravstveno zavarovanje za 
leto 1966. Poleg tega so raz-
pravljali tudi o stopnji os-
novnega prispevka za zdrav-
stveno zavarovanje, o stopnji 
dodatnega prispevka ter o 
predlogu odstopljenega dela 
delovnim organizacijah za na-
domestilo osebnega dohodka 
do 30 dni. 

Predračun je orientacijski, 
saj je sestavljen na podlagi 
instrumentov, veljavnih v le-
tošnjem ielu. če bo v prihod-
njem letu prišlo do kakšnih 

sprememb, bo spremenjen se-
veda tudi predračun. V raz-
pravi so udeleženci skupščine 
poudarili, da se morajo v pri-
hodnjem letu izdatki gibati v 
skladu z dohodki, da pa bo 
treba še naprej omejevati pre-
tirano zdravstveno potrošnjo. 
S predvidenimi sredstvi pa bi 
lahko krili samo redno delo-
vanje zdravstvene službe, ne 
da bi upoštevali razširjeno re-
produkcijo v zdravstvu. Mor-
da je zanimivo še to, da so pri' 
izdatkih v predračunu upošte-
vali potrošnjo v takšni višini, 
kot se je gibala v drugem pol-
letju letošnjega leta — že ob 
upoštevanju vseh sanacijskih 
ukrepov za stabilizacijo. 

RADIO CELJE 
VSAK DAN DVE URI 

Kolektiv celjskega radia je prod 
dnevi sprejel sklep, po katerem se 
bo čas lokalnih oddaj podaljšal c ^ 
ene na dve uri na dan. Sklep velja 
od nedelje, 26. decembra dalje. Od-
ločitev je pomembna ne samo za ma-
loštevilni radijski kolektiv, temvleč 
tudi za celotno informacijsko in ko-
munikacijsko dejavnost v celjski ob-
čini. 

Odločitev za podaljšanje radijskega 
programa na dve uri je bila vezana 
na željo, da bi zadovoljili čim več-
jemu številu naročnikov plošč po že-
ljah, zlasti pa, da bi vse govorne" in 
tudi programirane glasbene oddaje 
dobile svoje pravo mesto. Tako so v 
osnutku vsebinskega koncepta neka-
tere nove oddaje (govorne), razen te-
ga pa bo celjski radio posredoval 
delo amaterskih glasbenih ansamb-

lov. Tako bo tudi njihovo prizadeva-

nje prišlo v radijskem programu do 
polne veljave. 

Lokalne oddaje Radia Celje se bo-
do od 26. decembra dalje začele ob 
delavnikih ob 16. in končale ob 18. 
uri, ob nedeljah pa ob 11. in zaklju-
čile ob 13. uri. Po vsebinski zasnovi 
se bosta uveljavila dva različna dela: 
čestitke poslušalcev ter drugi govor-
ni del in programiranje glasbene od-
daje. Čestitke bodo ob delavnikih od 
16. ure dalje, medtem ko se bodo ne-
deljske oddaje začele s pogovorom, 
obvestili ter končale s čestitkami. 
Tako bo prva dveurna odda Radia 
Celje v nedeljo, 26. t. m. takšna: 

11.00 — napoved časa in programa, 
11.05 — pogovor s poslušalci, 11.15 — 
obvestila, 11.25 Moda za vas, 11.36 
— M. Božič: Njena največja želja (no-
voletna zgodba), 11.50 — naši poslu-
šalci čestitajo in pozdravljajo, 13.00 
— zaključek oddaje. 

Dr. STANA STRAllS 
»Nekateri moji kolegi, zdravni-

ki imajo minimalne možnosti, da 
bi se podrobneje seznanili s pa-
cientom, ker je njihovo delo dru-
gačne vsebine. Za nas pa je naj-
večji uspeh, če postanemo »dru-
žinski zdravnik«, mi je pripove-
dovala dr. STANA STRAUSOVA 
med tem, ko so vrata v prosto-
re celjske transfuzijske postaje 
venomer loputala. Doktor Štrau-
sova je namreč šef transfuzijske 
postaje. To samo dopoldne. Po-
poldne zamenja plašč in se pre-
levi v zdravnika, ki sprejema pa-
ciente v Zdravstvenem domu. In 
teh ni malo. 

Rojena v Cerknem na Primor-
skem je po študiju v tujini prišla 
stažirat v Celje. V vojnih letih 
so jo zaiadi nacionalnosti odpu-
stili iz službe, vendar je preko 
poznanstev dobila znova možnost 
opravljati to humano delo — v 
i*jini. Po vojni se je vrnila v 
Celje. Postala je pionir organi-
ziranja kr\'odajalstva. 

»V začetku je bilo težko raz-
gibati ljudi. Ko smo organizirali 
postajo, so l judje prihajali dajat 
kri — ne zaradi sočutja — tem-
več zaradi kart, ker je bila racio-
nalizirana hrana. Toda ne smem 
bili krivična — ne vsi. Velika 
večina je ostala tudi po tem, ko 
niso imeli več bonitet.« 

— V zadnjih letih pogosto sli-
šim, da so se te humane akcije 
razširile in da dosegamo po\'preč-
je držav, ki imajo to službo dob-
ro organizirano. 

»Ljudje so spoznali vrednost 
teh akcij, organizacija Rdečega 
križa pa skupaj z nžmi sistema-
tično propagira in regrutira da-
rovalce, ki jih je iz dneva v dan 
več. Ljudje razumejo, da je daro-
vanje krvi takrat, ko je bolnik 

na mizi — skorajdav prepozno. 
Kaj šele, da bi začeli šele takrat 
z zbiranjem.« 

— Ali družba dovolj vrednoti 
zd ravn ico delo? 

»Pogosto smo zdravniki tarča, 
kot izžemalci, z izredno visokimi 
dohodki na račun družbe, to iz-
javljajo laiki. 

Po moje pa bi moral biti vsak 
zdravnik dovolj stimuliran in ce-
njen ob osnoTOi zaposlitvi, da 
mu ne bi bilo treba iskati dodat-
nih, kajti s tem bi bilo njegovo 
delo vrednejše.« 

— Vi ste že zelo dolgo v Celju. 
Kaj zamerite Celjanom, ko sleče-
te zdravniški plašč? 

»Zdi se mi, da je bilo življe-
nje v Celju, tudi takoj po vojnih-
bolj razgibano. Rada obiskujem 
cltMlališke predstave in koncerte. 

žal pa tam srečujem vedno iste 
obraze in še ti so redki. Po obi-
sku sodeč Celjani slabo cenijo te 
kulturne dobrine. 

Naj mi oproste, če sem prestro-
ga, toda meni se zdi, da je se-
daj mesto zelo nedružabno, Celje 
je mrtvo mesto. 

Nujno je, da cenimo dinar, to-
da danes le s težavo najdeš člo-
veka, ki bi nekaj naredil z dobro 
voljo in cntuziaizmom. To gleda-
nje skozi dinar je skrajnost . Ne 
vem, če so ljudje že naveličani 
vsega, ali kje bi iskali vzrok. Sa-
rni mladi pa sp preveč »zgublje-
ni«, zdi se mi, da ne vedo, kaj 
hočejo. Veliko od tega smo mi 
krivi, ker smo jim podrli preveč 
moralnih mejnikov in jih navdu-
ševali za cilje, ki jih nismo do-
segli. Poleg tega so družine po-
stale tako trhle in majave skup-
nosti od danes do jutri, da ne 
nudijo mladim trdne opore.« 

— Ali vam je bilo kdajkoli tež-
ko obleči zdravniški plašč? 

Bilo. Takrat, ko sem se zave-
dala, da bolniku ne bo pomaga-
la znanost tega sveta, če si orga-
nizem sam ne bo mogel v kri-
tičnem trenutku opomoči.« 

Nisem upal vprašati, na ko-
liko kljuk je kot zdravnik pritis-
nila, ne, koliko rok stisnila v ne-
mem hrabrenju in ne koliko lit-
rov krvi je šlo skozi njene roke, 
specialista za transfuzijo, pionir-
ke, ki ni nikoli vpisovala avto-
gramov ponesrečencu v spomin. 

PIPEC 
ŽE PRIHODNJI TEDEN V 

VSEH TRAFIKAH IN KI-
OSKIH! 
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VREME 
OD 24. DO 31. DECEMBRA 

v naslednjih dneh ohladitev, po 
28. 12. pooblačitev in sneg. Za 
Silvestrovo hladno in jasn« vreme. 



PISMA 
PISMA 
PISMA T E D N I K U 

GODBE NI BILO 

Upokojeni rudar Alojz Parfant 
iz Vrbja pri Žalcu je plačeval 
redno vsa leta prispevek rudar-
ski godbi v prepričanju, da mu 
bo godba igrala na zadnji poti. 
Sorodniki so ob njegovi smrti 
godbo pravočasno obvestili in za-
stopnik godbe je obljubil, da bo 
godba prišla ob določenem času, 
sicer da se bodo pravočasno 
opravičili. Godba ni sporočila ni-
česar in pogrebci so kar precej 
časa čakali na mrazu, slednjič so 
opravili pogreb brez godbe. Dvo-
mim v pravilnost takega ravna-
n ja godbe in zelo verjetno je, da 
bodo drugi upokojenci in rudar j i 
prenehali plačevati svoj prispe-
vek za godbo, če se bodo taki pri-
meri ponavljali. 

Milan Parfant, 
Vrb je 57 — Žalec 

Nevšečna zadeva, zares, in ze-
lo verjetno bo godba vaš javni 
opomin sprejela resno, da se v 
prihodnje ne bo več zgodilo kaj 
podobnega. 

ODNOS DO STRANK 
Pred koncem novembra sem bi-

la na pošti v Frankolovem in te-
daj^ mi je uslužbenka dejala, da 
morcim takoj poravnati naročni-
no za Tednik, ker da ga b<^o si-
cer vrnili. Ker nisem imela s se-
boj toliko denarja, sva se dogo-
vorili, da bo naročnino poravnala 
hčerka, ko bo šla v šolo. Domov 
grede pa sem srečala prijateljico 
in — ko sem ji omenila primer 
— mi je posodila denar. Vrnili 
sva se na pošto in poravnala sem 
naročnino, ob tem pa sem se 
opravičila, .da res nisem vedela 
za rok plačila, tedaj pa je usluž-

benka pošte planila in me ozmer-
jala z neprimernimi izrazi, ki jih 
ne menim ponavljati. Vsekakor 
je njen odnos do strank nepra-
vilen in verjetno bi moral nekdo 
tu posredovati. 

Prizadeta 
Glede naročnine samo to: res 

je, da jo radi zberemo čimprej, 
a za dan, dva še ni nihče oškodo-
van. Vsekakor pa nikomur ne 
ustavimo časopisa, dokler se sam 
ne izjavi. Vse drugo ni naša za-
deva, četudi soglašamo, da bi 
moral biti odnos do strank vedno 
korekten. 

CESTNA JEZERA 
Prebivalci ulic: Kočevarjeve, 

Bratov Kresnikov in Kolmanove 
se vprašujemo, zakaj ni omenje-
nih ulic še od lanske poplave 
nihče uredil, saj so kotanje na 
cesti kakor majhna jezera. Ko bi 
bil ob cesti vsaj gramoz, bi si 
prebivalci že sami pomagali na-
prej , pa še tega ni. Ce so lahko 
asfaltirali cesto od cinkarniškega 
mostu do tovarne organskih bar-
vil, bi pač lahko uredili še naše 
ulice, če pa je s sredstvi za ure-
janje cest že res čisto pri kraju. 

bi morda lahko navozili nanje 
vsaj nekaj vozov odpadnega leša, 
ki bi ga prebivalci sami poravnali 
po cestah. Menim, da to ni pre-
velika zahteva. 

M. C., Kolmanova 6 

Kolikor vemo, je omenjeni del 
cestišča asfaltirala Cinkarna za 
svoje potrebe, .toda res je, da bi 
moral nekdo poskrbeti tudi za 
ulice, ki jih omenjate. Morda se 
bo spomnil ob tem sestavku, si-
cer pa se bomo čez čas še sami 
pozanimali za zadevo. 

NI JIM DO DENARJA 
Celje je dolgočasno mesto, 

predvsem v poznih večernih 
urah. Tega ne vedo samo Celjani, 
še bolj občutijo to gostje, ki pri-
ha ja jo v Celje. Navajeni na ve-
černo živahnost v drugih krajih, 
so v Celju kakor v izumrlem kra-
ju. 

če že ob sobotnih večerih niso 
odprti manjši lokali, bi bilo mor-
da prav, da bi bila odprta vsaj 
»Celeia«. Vendar, ko je ura 23, 
zapro vrata in nehajo točiti ozi-
roma streči. Opazil sem, da je 

kdo ob tčikih kasnih uralv ponu-
jal tudi po tisoč dinarjev za dva 
deci, pa ni dobil pijače. Nisem za 
pijančevanje in razsajanje, toda 
zelo verjetno bi jnogli tudi v Ce-
lju urediti kakžen prostor, kjer 
bi se mogli solidno zabavati še v 
kasnejših večernih urah. 

Ob praznikih pa tudi ob sobo-
tah se često primeri, da pridejo 
kakšni gosti, ki bi jih človek rad 
popeljal malo v družbo. Ker so 
le redki, ki imajo tako urejena 
stanovanja, da bi si mogli to pri-
voščiti doma, bi vsak ob takih 
priložnostih rad šel v lokal, ka-
kršen je »Celeia« ali »Evropa«. 
Toda ne splača sc. Komaj pride, 
že je tudi zaključna ura. Ve^er 
se še ni dobro začel, a Celje,je 
že kakor izumrlo. 

F. K., Medlog 5l 

Vprašanje zabave je v Celju za-
res kočljivo: obojestransko. Ni-
smo je vajeni, pa lahko kaj hitro 
začnemo pretiravati, a pogreša-
mo jo, ker je nihče ne zna uvesti. 
Morda bo leto 1966 prineslo kaj 
sprememb, saj se obljubljajo raz-
ne turistične »olajšave«! 

OBČINSKA KONFERENCA SZDL V ŽALCU 

USPEHI PA TUDI SLABOSTI 
Na konferenci SZDL, ki je bila v soboto v Žalcu, so kritično 

ocenili dejavnost organizacije v zadnjih letih ter nakazali pogla-
vitne naloge, ki stoje pred njo v obdobju uveljavljanja gospodar-
ske reforme. Udeleženci so z aplavzom potrdili predlog, da bi v 
novi občinski odbor izvolili še dva privatna kmečka proizvajalca. 

Iz posebnega poročila, ki so ga 
prejeli delegati konference, kakor 
iz uvodnega referata predsednika 
občinskega odbora SZDL Jožeta Zu-
panca, je bilo razvidno, da je žal-
ska občina v zadnjih letih zabeležila 
viden napredek na vseh področjih, 
zlasti v gospodarstvu, kjer se je ce-
lotni . dohodek povečal za okrog 37 
odstotkov. S tem v zvezi je omem-
be vredno, da je znašal narodni do-
hodek na prebivalca lani okrog 
880.000 din, letos pa že čez milijon, 
kar gre v glavnem na račun poved-
ne produktivnosti (za 27,8 odstot-
kov). V zadnjem času so se poraja-
li določeni kadrovski problemi kot 
izraz kratkovidne politike v neka-
terih delovnih organizacijah (garant, 
KOVO), saj je na zavodu za zapo-
slovanje prijavljenih okrog 190 oseb 
s srednjo ekonomsko izobrazbo, <> 
krog 50 odstotkov pa je kvalificira-
nih ljudi, ki ne dobe zaposlitve. Go-
spodarska reforma je položaj vse-
kakor zaostrila, vendar rešitev ne 
bi smeli iskati zgolj v zmanjševanju 
režijskih stroškov, kot to delajo po-
nekod, ampak tudi v ustrezni kad-
rovski politiki, še posebej, ker kva-
lifikacijska struktura marsikje še-
pa. Po mnenju Jožeta Zupanca ob-
stoje še velike in neizkoriščene mož-

nosti zaposlovanja tudi v terciarnih 
dejavnostih. 

Tudi kmetijstvo v žalski občini so 
uspeli močno intenzivirati zlasti s 
kmetijsko mehanizacijo. Politika 
kmetijskega kombinata, ki je dal v 
najem privatnim kmetovalcem o-
kr^og 100 kosilnic in 10 traktorjev, 
pa poleg drugih širših koristi zago-
tavlja tudi obstanek mladine na po-
sestvih, kar je gotovo velikega po-
mena. 

Dejavnost Socialistične zveze j t našla svoj 
odraz na vseh področjih življenja v komuni, 
o čemer priča tudi podatek, da šteje organi-
zacija danes več 'kot 18 tisoč aktivnih članov 

'^li nad 81 odstotkov volivcev. Delo je pove-
zovalo krajevne organizacije s krajevnimi 
skupnostmi, društvi in delovnimi organizaci-
jami, prav tako pa posegalo v reševanje šte-
vilnih komunalnih problemov. Krajevne orga-
nizacije so se sicer vključevale v družbeno 
dogajanje na svojih območjih, vendar bi lah-
ko večje uspehe dosegle zlasti v klubskem 
življenju, ki naj bi bilo ena izmed samo-
upravnih oblik občanov. Prav nič spodbudno 
ni dejstvo, da je čutiti močno pasivnost in-
teligence, ki se kaže že iz udeležbe na zborih 
volivcev. Anketa, ki so jo izvedli, namreč ka-
že, da 505 državljanov nima nikakršne funk-
cije, samo 13 odstotkov pa se jih je oprede-
lilo, kje bi sodelovali. 

V razpravi so udeleženci osvetlili vse bistve-
ne probleme žalske občine. V sedanjem ob-
dobju izstopa zlasti vprašanje financiranja 
šolstva, ki je prepuščeno čakanju na novi za-
kon, namesto da bi obveznosti izpolnili še 
preden bo sprejet (če jih bodo že potem). 
Določena protislovja so občutna v samem me-
hanizmu upravljanja, kjer smo na upravljav-
ce prenesli pravice, ne pa hkrati moralnih 

obveznosti itd. Osnovne šole naj bi se zave-
dale, da vzgajajo poleg 'proizvajalcev uprav-
ljavce, kajti problemi mladine, kolikor se po-
rajajo, imajo svoje korenine tudi v enostran-
ski šolski vzgoji. Prav tako je v sedanjem 
času aktualno vprašanje tistih upravljavcev, 
ki to prenehajo biti, ko zapustijo delovno 
mesto in tako prepuščajo reševanje proble-
mov krajevnih skupnosti upokojencem in go-
spodinjam. V razpravi je nadalje tekla bese-, 
da o izvozu, ki naj bi po nekaterih zgrešenih 
stališčih pomenil znamenje siromaštva, ne 
pa ekonomske moči sleherne države. V žalski 
občini je aktualen problem obrobnih kmetij, 
kjer so pogoji gospodarjenja tako rekoč brez-
perspektivni. Gre zlasti za odliv prebivalstva, 
v tem ko zemlja onemogoča uporabo mehani-
zacije. Posebej pa je v težkih razmerah mla-
dina, ki pešači dnevno v šolo tudi po 4 ure. 
Nič čudnega tedaj, če je s tega področja v 
SoM za kooperante samo 9 mladih. Na pod-
ročju stanovanjskega gospodarstva so naj-
večje težave v nesoglasjih ustreznega zakona, 
ki onemogočajo normalen razvoj urbanizma. 
Gre zlasti za parcele, ki so sicer v zazidalnih 
okoliših in bi jih lahko že zato nacionalizi-
rali, pa ter ja jo posamezniki zanje velike vso-

dhr 

Med številne svečanosti ob dvajseti obletnici novinarstva šteje tudi nedavna svečana 
seja Višjega aktiva Društva novhiarjev v Celju: Po nagovonj predsednika celjskega 
aktiva, tovariša Vlada Smeha, ki je ob zaključku podaril časnikarjem, ki delujejo že 
več ko petnajst let v časnikarstvu, skromna priznanja, so se celjski časnikarji pome-
nili o številnih skupnih težavah. Priznanja so prejeli Božič Alilan (Radio Celje), Kra-
šovec Jure (Celiski tednik), Krivec Franjo (Delo), Maslo Tone (Informacije), Pratne-
mer Srečko (RTV Ljubljana), Trstenjak Lojze in VolE Janko (oba Večer). 

Zabeleženo za vas 

ČLOVEKOLJUBJE 
Dragi bralci! 
Pravijo, da na svetu ni vse ko-

mično in smešno. In najbrž res 
ni. Da je celo več žalostnega, kar 
bo tudi držalo. Zato tokrat po-
vsem resno. Skromen dogodek iz 
vsakdanjega življenja, od tam, 
kjer recimo končuje živlasko živ-
ljenje in (včasih tudi) začenja 
človeško. Iz mesnice. 

Ni tako dolgo tega, kar sem 
bil v neki celjski mesnici priča 
žalostne epizode. 

V vrsti je stala starejša ženica, 
po vsej priliki upokojenka. Ko 
je bila na vrsti, je rekla: — Za 
20 dinarjev kosti za juho. 

Mesar jo je dvoumno pogledal, 
pri čemer se ni mogel takoj odlo-
čiti, ali jo naj sploh postreže ali 
ne, kajti zanj, ki je najbrž pla-
čan od prometa, ne more biti vse-
eno, za koliko česa proda. Zami-
slite si, kaj bi bilo, če bi bilo ve-
liko tako skromnih potrošnikov! 
Saj bi ga verjetno (osebno) po-
gnali na boben! Pa ga je iz veli-

kanske zadrege rešila neka tova-
rišica: 

^ Dajte ji pol kilograma za ju-
ho! je rekla. 

Mesar je bil v novi zadregi, 
kajti zdaj očitno ni mogel razu-
meti, kako mu more nekdo drug 
ukazovati, kaj. naj da stranki 
pred seboj. 

— Dajte ji pol kilograma za ju-
ho! je ponovila tovarišica. — Jaz 
plačam! 

Šele, ko je mesarjev skeptici-
zem dobil, rekel bi, materialno 
garancijo, da ne bo šlo nič iz nje-
govega žepa, je starejši ženici od-
rezal pol kilograma mesa za ju-
ho. 

Dvoje človekoljubnih dejanj. 
Toda bojim se, da različne vred-
nosti. Po moje je namreč bolj 
človekoljuben tisti, ki je nekaj 
žrtvoval, kakor oni, ki ni imel kaj 
žrtvovati — razen morebitne bo-
jazni za svoje majhne materialne 
interese. Kaj pravite? Jaz nič 
drugega. 

Vaš Kozorog 

OBČINSKA KONFERENCA SZDL V MOZIRJU 

Z delom aktivizirali člane 
Nedavna občinska konferenca SZDL v Mozirju je posvetila po-

zornost vsem bistvenim problemom v občini in nakazala vrsto 
možnosti, kako bi člani SZDL v prihodnje še bolj uspešno delovali. 

Socialistična zveza je med dvema 
občinskima konferencama dosegla 
lope uspehe. Povečali so število član-
stva na 75 odstotkov vseh volivcev 
v občini in ga uspeli razgibati k več-
ji aktivnosti. Mimo širših družbeno-
političnih akcij je SZDL aktivno so-
delovala pri reševanju številnih 
skupnih zlasti komunalnih proble-
mov v občini, kot so modernizacija 
cest, izgradnja vodovodov, elektriii-
kacija vasi, gradnja šolskih provizo-

Med zunanjepolitičnimi dogodiki, 
ki so za nas morda zelo pomembni, 
je predvsem podpis o odpravi vseh 
vizumov med Avstrijo in Jugoslavi-
jo,,ki je že v veljavi. Naši državlja-
ni potrebujejo sicer izstopni vizum, 
ki ga izdaja UNZ, ne potrebujejo 
na več avstrijskega vizuma. Kmalu 
bo začel veljati še tovrsten spora-
zum tudi z Italijo in Madžarsko, 
medtem ko se pogovarjajo za to-
vrstno odpravo vizumov še s pred-
stavniki 14 držav. Tako bomo v pri-
hodnjem letu verjetno lahko poto-
vali že v 28 dežel brez vizumov. 

Papež se je nedavno zavzel za 
mir v svetu in njegove predloge je 

fdprl predvsem U Tant. Zanimivo 
je, da je tudi Johnson s papežem 
soglasen, četudi je papež predvsem 
grajal absurd vietnamske vojne. V 
VVashingtonu pa so te dni na tiskov-

rijev in še vrsta drugih. Delež sred-
stev, ki so jih prispevali člani SZDL 
je bil izredno velik. S takim delom 
je organizacija močno pridobila na 
svojem ugledu in vplivu. 

Na konferenci so pravilno ugoto-
vili, da ni možen družbeno-politični 
uspeh, če ga ne pogojujejo boljši 
materialni uspehi. Narodni dohodek 
se sicer iz leta v leto veča, je pa še 
vedno pod jugoslovanskim povpreč-
jem. 

V zrvezi s kmetijstVom so na kon-
ferenci poudarili, da je pogoj za 
večjo proizvodnjo le v pogodbenem 
sodelovanju med KZ in individual-
nimi kmetovalci. Le-to pa je v zad-
njih dveh letih na nekaterih pod-
ročjih v občini nekoliko v upadanju. 
Zlasti zaskrbljujoč je padec odkupa 
živine, ki bo letos v primerjavi z le-

ni konferenci razpravljali ravno na-
robe, če obstaja verjetnost o raz-
širitvi vojne v Vietnamu — celo 
na kitajsko območje. Toda takšen 
je svet protislovij. 

Ob ponovnih volitvah v Franciji 
je de Gaullu vendarle uspelo, da 
je premagal kandidata levice Mit-
teranda, sicer pičlo (55:45), a Fran-
cija je zdaj lahko prepričana, da 
se v njeni politiki v prihodnjih 
sedmih letih ne bo dosti spreme-
nilo. Sicer priznavajo de Gaullu 
veliko ekonomskih uspehov, četudi 
ne verjamejo vedno v pravilnost 
ijegove trmaste zunanje politike. 

Nasprotno od Francije, ki se je 
ekonomsko zares močno uveljavila, 

a je Erhard, oče nemškega eko-
nomskega čudeža, v hudih škripcih. 
Ekonomisti ugotavljajo, da je vred-
nost nemške marke v petnajstih 
"tih zdrknila na polovico. Pred-
sem dokazujejo, da so se v Nemči-

občutno povečali stroški življenj-
skega standarda, medtem ko se in-
dustrijsko blago še vedno pocenju-

je. Vendar, če bi ne bilo državnih 
subvencij, bi bile tudi cene indu-

tom 1962 za okoli 25 odstotkov 
manjši. Temu je delno kriva tudi 
razrahljana povezava kmetovalci-
zadruga, kar so upravičeno grajali 
tudi kmetovalci na letnih konferen-
cah SZDL. Močno je bila poudarje-
na potreba po boljši in ceneni oskr-
bi kmetovalcev z lahko kmetijsko 
mehanizacijo, ki bi marsikje lahko 
nadomestila manjkajočo delovno si-
lo. 

Konferenca je ugodno ocenila ure-
jene razmere gospodarjenja z gozdo-
vi. Počlružbljanje gozdne proizvod-
nje je že lani zajelo 92 c^stotkov 
vseh gozdnih površin v občini z oko-
li 95 odstotkov blagovne proizvod-
nje. Kooperanti sodelujejo z gozd-
nim gospodarstvom na sestankih 
svetov kooperantov, kjer rešujejo 
medsebojne probleme, sodelujejo v 
DS podjet ja; vse to pa u t r ju j e odno-
se in zaupanje. 

strijskega blaga kar za 30 % večje. 
V Vietnamu so v teh dneh borci 

narodnoosvobodilne fronte odločno 
oroslavili svoje obletnice z drznimi 
akcijami. V Sajgonu so nastopili 
celo z zvočnikom, potem pa so iz-
ginili brez sledu, a za sabo so pu-
stili razobešene zastave osvobodil-
ne fronte. 

Afriške dežele dokazujejo svojo 
solidarnost in prekinjajo diplomat-
ske odnose z Veliko Britanijo, ki 
ni upoštevala njihovega priporoči-
la, da uredi vprašanja samozvane 
Smithove vlade v Južni Rodeziji. 
Doslej so prekinili diplomatske sti-
ke ZAR, brazzavilski Kongo, Gana, 
Tanzanija, Mali in Gvineja. Ugan-
da in Maroko še oklevata, a neka-
tere dopuščajo celo možnost, da bo-
do izstopile iz Commonvvealtha. 

V Indoneziji je zmanjkalo prosto-
rov v zaporih. Doslej so pozaprli že 
okoli 60.000 ljudi in v zadnjih dneh 
no zanje morali pripraviti prepro-
ste barake ali pa kar ograde pod 
milim nebom. Ne spominja to že 
nekoliko na taborišča? 
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RAZGOVOR 

ODGOVARJA ING. 
IVO MURŠEC 

Proizvodi celjske tovarne cmajlirane posujde 
(EMO) so že toliko zasloveli na tržišču, da 
je redek občan, ki ni zanje slišal. Verjetno 
pa jc veliko občanov, ki ne vedo, da v tej 
isti tovarni vse uspešneje proizvajajo tudi 
kotle in radiatorje. Kvaliteta kotlov je posta-
la i.c pojem — z radiatorji pa so se uspešno 
uveljavili na tržišču, kljub temu, da je pre-
cejšnja konkurenca. 

Inženir IVO MURSEC, vodja razvojnega od-
delka toplotnih naprav v inštitutu EMAJL — 
odgovarja na vprašanja o problemih in razvo-
ju te proiiLvodnjc. 

— Tovariš inženir, poleg proizvodnje emaj-
lirskih izdelkov, odpreskov in delov za avto-
mobilsko industrijo, proizvodnje fritov in 
orodij, zavzema proizvodnja toplotnih naprav 
vse,večji razmah. Ali Je to nov del proizvod-
nje ali samo osvojitev novih proizvodov? 

Proizvodnja toplotnih naprav ni v naši 
tovarni nekaj novega. Drži pa, da iz leta v 
leto zavzema vse večji obseg — zaradi proiz-
vodov, ki smo jih z uspeliom plasirali na 
tržišče. 

— Ne zamerite izrazu — doslej ste zasloveli 
predvsem s kotli. Kotli pa verjetno niso edi-
ni proizvod? 

H Nikakor. Proizvajamo več vrst kotlov; 
jeklene posebnih konstrukcij za rjave premo-
ge srednjih učinkov, ki služijo za ogrevanje 
od manjših stanovanj do blokov in stolpnic 
ter majhne kotle za individualne hiše. Odlika 
teh kotlov je razmeroma visok izkoristek. V 
državnem merilu namreč govorilo o izkorist-
ku pri kotlih za nižje kalorične premoge od 
45 do 50 odstotkov, zato je naše zadovoljstvo 
tem večje, ker imajo naši kotli 76 odstotni" iz-
koristek! 

— Kako pa je s proizvodnjo kotlov na te-
koče gorivo? 

0 Proizvajamo to vrsto l^tlov, ki imajo 
velike učinke. Enote so take* da je eden teh 
manjših kotlov sposoben segreti celo stolp-
nico, zato so ti kotli zelo primerni za grad-
njo večjih stanovanjskih objektov — naselij. 

— Nekateri težijo, da je pri kotlih na te-
koče gorivo večkrat problem z gorilniki in 
avtomatiko, pri kotlih na trda goriva pa či-
ščenje rešet. Kaj pravite vi kot strokovnjak? 

H Pri nas v državi je proizvodnja za 
opr(Hnljanje teh kotlov tako nekvalitetna, da 
le s težavo najdemo kooperante. Vsekakor pa 
odstopa zagrebško podjetje, s katerim sode-
Ijujemo. Drži, da je ponekod težava z gorilni-
ki in ostalo oprenK). Rešitev bi bila v uvoženi 
opremi — ta pa bi občutno vplivala na ceno 
proizvodov. 

Glede goriv p^ je treba vedeti, da nikjer 
v svetu, kjer uporabljajo tovrstne kotle, ne 
kurijo s tako slabo kvaliteto tekočih goriv. 

— Kljub temu, da strokovnjaki trde, da 
vaši Trika radiatorji nimajo konkurence na 
domačem tržišču, v marsikatero novogradnjo 
vgrajujejo dražje in okornejše litoželezne ra-
diatorje. Kaj pravite k temu? 

^ Vse dotlej, dokler bo projektant stimu-
liran po vrtAlnosti projekta, bo »raje« pro-
jektiral dražje litoželezne radiatorje, kljub 
temu, da so Trika radiatorji ekonomičnejši, 
toplotno bolj učinkoviti, lažji za gradnjo, od-
pornejši proti mrazu in daleč bolj estetski! 

Vem pa za konkreten primer, da je investi-
tor ovrgel dražje — litoželezne radiatorje in 
zahteval cenejše — Trika radiatorje. Takih 
primerov bo, upajmo, vse več, ker že marsi-
kdo začenja gledati, kako in kam vlaga sred-
stva. 

— Pojektantty marsikdaj negodujejo, da ni 
ploščatih (panelnih) radiatorjev, s katerimi 
bi uspešneje reševali ogrevanje prostorov, v 
katerih bi litoželezen ali Trika radiator za-
vzel preveč prostora ali pa estetsko kvaril 
prostor, na primer v raznih turističnih objek-
tih. Kljub temu nobena tovarna v državi ta-
kih radiatorjev ne proizvaja. Zakaj? 

Proizvodnja takšnih radiatorjev je pred-
vsem odvisna od objektivne potrošnje na tr-
gu. Poleg tega je proizvodnja ekonomična še-
le pri nekaj tisoč komadih. 

širše potrošnje pa ne bomo dosegli vse do 
tedaj, dokler ne bo toplotna izolacija prosto-
rov, za katere so predvideni panelni radiator-
ji, takšna kot je drugod po svetu običaj. 
Kajti pri nas je splošno veljavno, da je izo-
lacija za polovico slabša od cele vrste toplot-
nih zaščit, ki jih imajo v državah, za katere 
trdimo in smatramo, da spadajo v ^ j na tem 
področju med razvite. 

— AH so kljub temu kakšne realne možno-
sti, da boste pdčeli z proizvodnjo panelnih 
radiatorjev? 

m Priprave in analize so bile že izvršene, 
vendar ni pogojev — vse dokler ne bo znana 
objektivna raba teh radiatorjev, ki bi jamči-
li, da bi bila takšna proizvodnja ekonomična 
in rentabilna. 

— Omenili ste priprave in analize. Ali bi 
mogoče lahko povedali kaj več o razvoju pro-
izvodnje toplotnih naprav? 

a Verjetno vam bom prav odgovoril, čc 
povem, da v zadnjem času posvečamo proiz-
vodnji toplotnih naprav tolikšno pozornost 
da smo v okviru instituta izoblikovali pose-
ben oddelek za razvoj toplotnih naprav. De-
lovni načrt smo razdelili na dva dela, na 
kratkoročen, v katerem bi na toplotnih na-
pravah, ki jih že proizvajamo, s primernimi 
konstrukcijskimi posegi povečali učinke, in 
na perspektiven plan, ki predvideva predvsem 
pripravo programa za proizvodnjo kotlov, v 
katerih bi bilo možno izgorevanje trdnih in 
tekočih goriv. Morda ob določeni adaptaciji 
celo plinastih, kar bo pokazal razvoj plinarn. 
Kot vidite, je program obsežen. 

— Kaj mislite o možnostih uskladitve cen-
tralnega ogrevanja z urbanističnim načrtom? 

H Problematika ogrevanja v sklopu urba-
nistične ureditve naselij je zelo obširna. Raz-
voj po svetu in pr i nas kaže vztrajno tenden-
co k optimalnemu centraliziranju priprav top-
lotne energije za ogrevanje. Prednost pri na-
črtnem reševanju tega problema imajo mlada 
naselja. Z vsako novo kotlarno v posameznih 
stavbah tO prednost zapravljamo in se odda-
ljujemo od možnosti centraRziranja priprav 
toplote za ogrevanje. Mnenja sem, da smo v 
razvoju že tako daleč, ko bi morala biti pre-
skrba s toploto del komunale, enako kot so 
so voda, plin. elektrika, kanalizacija itd. 

J. Sever 

DIJAKI - VOZAČI 

P R E D P R O B L E M O M 
Dijaki, ki se vozijo v srednje šole 

iz oddaljenili krajev, se srečujejo z 
mnogimi proiilemi. V zadnjem času 
se jili je polotila pravcata panika 
zaradi vedno novili variant o me-
sečnih vozovnicah. Ukinitev vseh 
olajšav bi mnoge dijake zelo priza-
dela, nekaterim pa bi celo onemo-
gočila nadaljnje šolanje. 

Na celjski gimnaziji je 519 voza-
čev, torej dokaj visoko Število. Na 
letni konferenci občinske organiza-
cije Zveze mladine in na plenumu 
dijaške skupnosti in mladinske or-
ganizacije so zato odločno zahtevali, 
da je problem treba rešiti. Predlo-
žili so tudi nekaj izračunov, po ka-
terih je razvidno, da bi moral di-
jak, ki se vozi iz Štor, mesečno pla-
čati 2.600 dinarjev za vožnjo, iz Pe-
trovč 4,160 in prav toliko tudi dijak, 
ki se vozi iz Laškega. Še bolj pa bi 
bili prizadeti tisti dijaki, ki se vozi-
jo na primer iz Sevnice in Rogatca, 
saj bi morali za vožnjo odšteti 
17.680 dinarjev, oni iz Velenja in Ro-
gaške Slatine pa 15.600 dinarjev. Po-
ročilo o novih železniških tarifah, 
ki je bilo objavljeno v Delu 7. de-
cembra, pravi, da bo za dijake na 
železnici 25 odstotni popust. To pa 
pri tako visokih cenah praktično ne 
pomeni nič, saj bi dijaki iz Rogatca 
in Sevnice še zmeraj plačevali 13.260 
dinarjev! Take cene bi mnogim dija-

kom — slabše situiranim — onemo-
gočile nadaljnje šolanje, to pa spet 
pomeni, da izobraževanje ne bo od-
visno od prizadevnosti in uspeha di-
jakov, temveč od materialnega sta-
nja v družini. 

Verjetno je zdaj čas, da se oglasi-
jo tisti ljudje, ki poudarjajo, da po-
trebujemo srednje in visokošolsko 
izobražene ljudi. Zato bi bilo treba 
poiskati še kakšne možnosti za re-
šitev tega problema — kot je bil na 
primer predlog Izvršnega sveta Slo-
venije, da biia cena mesečnih vo-
zovnic približno 3.000 dinarjev. 

LOŠKI VODOVOD 
Vaščani Lok so kljub slabemu 

vremenu opravili že veliko dela za 
nov vodovod, ki zanj znaša pred-
račun nad dva in pol milijona di-
narjev. S svojim delom so stroške 
znantno zmanjšali, zdaj pa priča-
kujejo, da bo kaj malega primakni-
la še ObS Šentjur. Podobno je tudi 
v Dobju. kjer je predračun celo za 
6,3 milijona dinarjev. Ti kraj i upra-
vičeno pričakujejo družbeno pomoč, 
saj so prebivalci v preteklosti tudi 
dosti žrtvovali za sukpnost. 

(vo) 

NOTR.ANJA PRELOMNICA. Pred dnevi so imeli v Aeru redno letno konferenco OO KZ, 
ki je odprla številne nove smeri v notranjem delovanju članov ZK. Zadnja leta so bile 
konference članov ZK v Aeru precej mlačne, medtem pa zdajšnjo odlikuje odločen 
uvodni referat sekretarja Rada Kneževiča, a nanj se je navezala živahna razprava. Na 
konferenci so ugotovili, da so v preteklosti nekateri člani ZK razmeroma nepravilno 
pojmovali svojo vlogo. Osnovna organizacija je na svojih sestankih ta napačna stališča 
razčistila in tudi izključila tiste člane, ki niso hoteli z razvojem družbenih in političnih 
razmer v družbi nasploh in še posebej v kolektivu. Na sliki obrat Aero II, v ulici 
Moše Pijade. zz 

II. SIMPOZIJ O TOPLOTNIH IN PREZRAČEVALNIH NAPRAVAH 

POMEMBMOST EMAJIIRAM M KLIME 
Pred dnevi so predstavniki vseh 

jugoslovanskih proizvajalcev top-
lotnih in prezračevalnih naprav ter 
strokovanjaki, ki so se udeležili 
11. simpozija v Ljubljani, kojičali 

z delom. Zadnji dan simpozija so 
si ogledali celjsko tovarno Emajli-
rane posode EMO, k je r so jih pred-
stavniki tovarne seznanili s proiz-
vodnjo. 

Delo drugega simpozija je nada-
ljevanje prvega, pri čemer so ob-
ravnavali konkretne probleme in 
možnosti širše sprejemljivosti do-
sedanjih dosežkov na tem področju. 
Profesor Malic je s svojim refera-
tom doprinesel enega izmed najpo-
membnejših sestavkov. Razpravljal 
je o vplivu toplotnih odmer raznih 
vrst, o izvoru in pomembnosti to-
;^Iote pri urbanističnem oblikova-
nju mest. Zanimiv je bil sestavek 
ing. Kržana, ki je v referatu obdelal 
odnose med posameznimi oblikami 
stavb v naselju, poudarjajoč bistvo 
toplotne tehnike. Arhitekt Fedor 

•cerlep je v razpravo vnesel skrb-
no zbrane sestavke o tako imeno-
vani gradbeni fiziki, ki jo je s kon-
kretnimi primeri odstopanj in 'ne-
odgovornosti pokrepil s primeri ne-
potrebnih rušenj zunanjih zidov, 
zamakanji streh in podobnim. Re-
ferati so bili strogo strokovni, v 
duhu pomoči in iskanj rešitve ter 
so kot taki nudili hvaležno gradivo 
za udeležence. 

Zadnji večer je bil posvečen pro-
izvajalcem in propagandistom, ki 
so v razpravah in v pojasnilih ime-
li široke možnosti za vpostavitev 
neposrednih stikov s projektanti in 
strokovnjaki, ki delajo na tem po-
dročju. Vsekakor je omembe vre-
den prvi poizkus proizvajalcev top-
lotnih naprav iz celjske tovarne 
emajlirane posode, ki so imeli v go-
steh udeležence simpozija, da bi 
Mh seznanili s svojimi proizvodi. 
Udeleženci simpozija so pozdravili 
ta način kontaktiranja in ga pripo-
ročili tudi ostalim proizvajalcem 
teh naprav. j s 

OD VSEPOVSOD 
SLOV. KONJICE — Gospodar-

ske organizacije na območju ko-
njiške občine so pred kratkim 
obravnavale priporočilo občinske 
skupščine, kjer jim je predlaga-
la delno povečanje osebnih do-
hodkov in sicer po potrebi tudi 
iz sredstev skladov, ustvarjenih 
v letošnjem p/vem polletju. V 
nekaterih podjet j ih so ta sred-
stva že izplačali. 

POLZELA — Vas Breg pri Pol-
zeli bo po sklepu krajevne skup-
nosti dobila javno razstevljavo. 

LJUBECNA — Na nedavni jav-
ni tribuni so predstavniki celjske 
občinske skupščine in celjskega 
komunalnega zavoda za socialno 
zavarovanje odgbvarjali na vpra-
šanja o 'kmetijskem zavarovanju, 
o škodi, ki jo povzroča cinkarni-
ški plim, o javnem telefonu in še 
nekaterih problemih. O škodi, ki 
jo povzroča divjad pa zaradi od-
sotnosti predstavnika lovske zve-
ze niso govorili. 

POLZELA — Na javni tribuni 
so prebivalce Polzele seznanili z 
novim urbanističnim načrtom. 
Ogledali so si tudi diafilme, kako 
bo izgledal kraj po novem urba-
nističnem načrtu. 

ŠTORE — Dedek Mraz bo v 
tem kraju obiskoval mladež med 
26. in 29. decembrom. Vse prire-
ditve bodo v kultiirncm domu v 
štorah, sredstva za novoletno 
slovesnost pa je primaknila žele-
zarna štore. V tem času si bodo 
pionirji in cicibani lahko ogledali 
dve mladinski gledališki predsta-
vi in risane filme. 

ŠENTJUR — V soboto bo v 
Šentjurju letna skupščina občin-
skega združenja rezervnih oficir-
jev in podoficirjev. Poleg tega, da 
bodo ocenili delo v preteklem 
razdobju, bodo sprejeli tudi pro-
gram dela za prihodnje leto ter 
se pogovorili o združitvi z občin-
sko organizacijo Zveze borcev. 

ŠTČRE — V ponedeljek in to-
rek je bilo na kegljišču v š torah 
medobratno tekmovanje v bor-
benih part i jah v kegljanju. Tek-
movali so štorski železarji. 

LOKA PRI ŽUSMU — Pred 
dnevi je bila tu letna konferenca 
organizacije Zveze komunistov. 
Največ so govorili o kmetijstvu 
in menili, da so pri privatnih 
kmetijskih proizvajalcih še veli-
ke neizkoriščene rezerve. 

PLANINA: Ljudje so se razveselili no-
vega stalnega zdravnika dr. Andreja Fid-
lerja iz Šentjurja. Že v prvih dneh je 
bila čakalnica polna in pacienti zadovolj-
ni. Problem je le s prevozom, ker je te-
ren Planine zelo razsežen. Domačini se 
bodo morali potruditi, da ta problem re-
šijo skupaj z ObS Šentjur. , 

ŠENTJUR: Pred dnevi je bila seja 
ObO RK, ki je ocenila delo v preteklem 
obdobju in ugotovila, da so bile posamez-
ne krajevne organizacije zelo aktivne. 
Posebej so se izkazale Planina in Ponik-
va pa še nekatere druge. Odbor je ob 
tej priložnosti priznal tudi požrtvovalnost 
tajnika Križnika in predsednika Denži-
ča, ki sta vložila precej svojega prostega 
časa za uspešno delo RK. 

Klavnica naj 
pojasni 

v novembru je moral neki po-
sestnik iz Har ja pri Laškem za-
radi nesrečnega slučaja zaklati 
eno od svojih krav, ki je bila 
vredna več kot 250 tisoč dinar-
jev. Meso ubite krave so takoj 
odpeljali v klavnico Celje, od 
koder je omenjeni lastnik pred 
dnevi dobil obračun, iz katerega 
jc razvidno, da mu jc klavnica 
za 211 kilogramov mesa in kožo 
priznala 128.000 dinarjev. Čeprav 
je bil oškodovan za polovico de-
janske vrednosti, sc jc kmet z 
obračunom strinjal, le to mu 
nc gre v glavo, čemu mu j e 
klavnica od omenjenega zneska 
odbila še 35.000 dinarjev za stroš-
ke! Niso pa povedali, za kakšne 
stroške gre. 

Ker je bila ubita žival mlada 
in je bilo zatorej meso tudi le-
po, ga je klavnica^ prav gotovo 
prodala po znatno višji, ceni 
kot jo je priznala za odkupno 
ceno. Zato je tembolj nerazum-
ljivo, zakaj so zaračunali še do-
datnih 35 tisoč dinarjev. Ker se 
lahko vsakemu živinorejcu pri-
peti-kaj podobnega, bi bilo prav, 
če bi klavnica pojasnila, kakšni 
so bili ti stroški. 

T. K. 
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OMEJITEV MLADINSKEGA PRESTOPNIŠTVA JE M O Ž N A 

ZAČNIMO PRI SEBI 

VZROKE ZA MLADOLETNIŠKE PRESTOPKE MORAMO ISKA-
TI TUDI V POPOLNIH DRUŽINAH. IZ TEH NAMREČ IZHAJA 29,22 
ODSTOTKOV VSEH MLADOLETNIH DELIKVENTOV NA CELJ-
SKEM OBMOČJU. 

KOT PRVI PREVENTIVNI UKREP, KI SE V ANALIZIRANI 
PROBLEMATIKI MLADOLETNEGA PRESTOPNIŠTVA POSTAVLJA, 
JE PROBLEM VARSTVA IN VZGOJE OTROK V ČASU ZAPOSLITVE 
STARŠEV. 

V pre j šn j i številki smo ob ana-
lizah in izvajanj ih sociologa Slave 
Mastnak-Legovičeve seznanili naše 
bralce s problemom mladinskega 
prestopništva v ožjem cel jskem oko-
lišu. V današnj i številki bomo ob 
pr imer javah, ki so j ih naredili so-
ciologinja in sodelavci celjskega za-
voda za socialno delo p o s k u š ^ i na-
kazati jedro in konkre tne vplive, 
ki so bistveni za razvoj in usmeri-
tev mladega človeka. 

Iz podatkov o razmerah v dru-
žinah, iz kater ih so izšli obravna-
vani mladoletniki, je razvidno, da 

sanacija družin prvi ukrep druž-
be pr i preprečevanju in odpravlja-
n ju mladoletnega prestopništva. 

/ go jna svetovalnica, predavanja in 
seminar j i v okviru raznih delovnih 
in drugih organizacij bi lahko na 
em področ ju v sodelovanju z ob-

činskim cent rom za socialno delo 
in s šolami odigrala pomembno vlo-
go. 

šola bi morala vzporedno z druž-
benim razvojem posvečati vedno 
več pozornosti tudi vzgojnim smo-
t rom učnega procesa, ker ima poleg 
družine največ stikov z otroki in 
mladoletniki. Morala bi signalizirati 
pr i s to jn im inst i tuci jam že ob prvih 
manifes taci jah protidružbenega ve-
denja otrok in mladoletnikov ter 
hkra t i sama pr imerno vzgojno po-
stopati. 

Naraščanje števila delikventnih 
otrok in mladine, ki so končali šol-
sko obveznost v petem, šestem, sed-
mem in osmem razredu osnovne 
šole postavlja družbeno-politične či-
nitelje v občini in na sploh pred 
vprašanje, k a j pomeni za družbo, 
ki s takšno vnemo in prizadevnost-
jo izgra juje na jbo l j human družbe-
ni sistem iz leta v leto močnejša 
rast negativnih pojavov že med ne 
šoloobveznimi otroki. 

Poleg tega.se po ra j a (upravičeno!) 
vprašanje, zakaj družba prepušča 
st ihi jsko vpraščanje mladih pet-
najs t le tnih delavcev, ki n ima jo niti 
popolne osemletke, v delovni proces. 

Res je, da je delo osnova in naj-
konkretnejše merilo, po ka te rem 
lahko ocenju jemo razvoj socialistič-
nega človeka, toda pr i tem ne sme-
mo zanemar ja t i odgovornosti do na-

log in dolžnosti, ki jih, ima jo delovne 
in družbeno-politične organizacije 
pr i fo rmi ran ju mladih — pozitivno 
usmer jenih delavcev v proces pro-
izvodnje. Tu bi moralo pri t i do 
izraza predvsem delo kadrovske 
službe in mladinsike organizacije. 

Poglavje zase je vprašanje , ka-
ko voditi mladino, ki je izven delov-
nega procesa, ki v večini primerov 

postane, če uporabimo izraz z uli-
ce: »plen ceste«?! 

Pri tem ne bi smeli obiti vpra-
šanja, kako pospešiti delo druž-
beno-političnih organizacij, fei za-
radi ozkega programiran ja pogosto 
zanemar ja jo organiziranje družbe-
no-kultumo in zabavno življenje 
mladih. 

Navedeni zaključki in predlogi so 
lahko v veliko pomoč pr i prepreče-
vanju nada l jn je rast i tega družbe-
nega zla, ki nam iz leta v leto dela 
hu jše preglavice. 

NEKATERA ŽALOSTNA DEJSTVA 
Podatki, ki smo jih navedli že v 

prvem sestavku, p o t r j u j e j o dolo-
čene zaključke. 

Namreč: v prvih letih življenja 
pomeni mat i otroku največ. S pre-
hodom otroka v šolo se postavi pred 
starše poleg širšega vzgojnega de-
la še problem pomoči pr i otrokovem 
učenju. Oče je zaposlen in zaradi 
svoje obremenitve zunaj družine 
le redko n a j d e čas za otroke, (upo-
števamo še nekoliko zastarel pro-
porc družbene aktivnosti obeh ro-
diteljev, ki v večini primerov ustre-
zajo dejanskemu s tanju) . Vso skrb 
in delo z otroki prepušča ženi — 
materi , ki pa zaradi svoje ozke raz-
gledanosti ni sposobna nudit i otro-
ku več učinkovite pomoči ne v vzgoj-

nem, niti v učnem pogledu. Otrok 
začuti, da mater prerašča in k a j 
hi t ro poišče svoje nove vzore — 
drugje. 

Težji pr imer je pr i nezakonskih 
otrocih in otrocih iz nepopolnih 
družin. Le-ti so deležni le vzgoje in 
nege matere in ne poznajo toplega 
družinskega okolja. Otrok ob svo-
jem razvoju nu jno rabi še sk rb 

očeta, ki m u predstavl ja manjka-
jočo polovico za njegovo vzgojo. 
V pr imeru pa, ko je mata zaposlena, 
ostane za te otroke problem varst-
va in vzgoje še hujši , ker delovno 
mesto z ^ t e v a »celega človeka« in 
mater i po osemurni zaposlitvi osta-
ne le malo časa za vzgojo in varst-
vo otrok, čas za nj ihove probleme 
po največkrat ne na jde prostora v 
delavniku zaposlene matere . 

V družinah, k j e r sta oba s ta rša 
zaposlena, je naredilo prestop 20,51 
odstotkov mladoletnih delikventov. 
Če analiziramo vzroke, ugotovimo, 
da zaradi alkohola v družini in za-
n e m a r j a n j a vzgoje otrok 7,67 odstot-
kov; zaradi tega, ker so mladoletffi 
delikventi v teh družinah nezakon-
ski otroci, posvojenci in rej^nci 
(4,61%), slaba družba ^in nepremiš-
ljenost pa sta bili vzrok 3,59 od-
stotkom mladoletnih prestopnikov 
in^teh družin, da so iztirili. 

V -družinah, k je r je zaposlena ma-
ti, je največ otrok zašlo na stran-
pota zaradi alkohola in zanemarja-
n j a staršev. V družinah, k j e r je 
samo oče zaposlen, mat i pa gospo-
dinja, je največ otrok (26,66%) iz-
tirilo zaradi slabe družbe in nepre-
mišljenosti . . . Odstotek mladolet-
nih prestopnikov se zaradi istih 
vzrokov m e n j a iz skupine v skupi-
no, pogojen pa je vedno z istimi 
vzroki. 

Alkohol v družini in zanemar jan je 
vzgoje otrok s s t rani staršev je 
najvažnejši vzrok prestopništva pri 
mladoletnikih. Ta kategori ja iz leta 
v leto narašča, šele na drugem me-
stu je po številu prestopnikov, ki 
so naredili delikt zaradi slabe druž-

be, zatem pride po številu na vrsto 
nezakonski ot rok za vzgojo nespo-
sobne matere. 

Prvo mesto po številu ^ b a n j v 
skupnem zbiru mladoletnih d e l i ^ 
kventov zavzemajo starejš i mlado-
letniki, tore j tisti, ki so sposobni 
76 za delo. Tore j so ali pa bodo 
vključeni v organizirano delo, ki ga 
družba nadzoruje . 

V ČEM BI SE NAJ ODRAŽALA 
POMOČ DRUŽBE 

Na to vprašanje je le težko odgo-
voriti. Skrb za delovnega človeka, 
njegov mil je in družino kot naj-
manjšo skupnost za j ema jo skora j 
vsi programi in s ta tut i delovnih 
ter drugih organizacij. Delo teh in-
stitucij pa je različno, pogosto po-
vršno in neodgovorno. 

Za pr imer nava jamo mladinko, 
ki je zaposlena v nekem celjskem 
gostinskem lokalu, k j e r je izpo-

stavljena nenehnemu negativnemu 
vplivu povečini družbeno neodgo-
vornih gostov, čeprav j e n j ena mo-
ralno-vzgojna vrednost pot rebna 
družbene nege. 

Če gremo ob tem dlje, lahko mir-
ne vesti postavimo vprašanje : ka-
tera organizacija ve (ker so stai^i 
pod pretvezo dozorelosti prepusti l i 
vzgojo družbi!!), k a j dela in k j e 
živi n jen član potem, ko konča 
osemumi delavnik v tovarni? Koli-
ko organizacij ima organ ia rano de-
lo v pros tem času n jenih članov in 
kolikšen je del tega programa sti-
hijski? 

Nekdo bo rekel, da je ta trditev 
smela, toda podatki kažejo, da je 
dejstvo, da danes nobena organi-
zacija niti šiirša družba nima točne 
kontrole nad tem, ka j " mladi v 
prostem času počno, v kakšni druž-
bi in mi l jen ju žive, vse dokler j ih 
ne regis t r i ra jo (ko je v večini pri-
merov že prepozno!) razne institu-
cije, ki delajo in se ukva r j a jo s te-
mi vprašanj i , toda to niso tiste orga-
nizacije in tisti del družbe, l ^ j e 
za to odgovoren. 

SMATRAMO, DA JE EDINO PO-
ŠTENO, DA ODKRITO SPREGO-
VORIMO O TEH PROBLEMIH, 
ČEPRAV SO BOLEČI — TO TEM-
B O U , KER PREDSTAVLJAJO NE-
POTREBEN EKSCES, KI GA S SVO-
JIM MALOMARNIM ODNOSOM DO 
MLADIH U U D I ZAVESTNO GO-
JIMO. 

V VASEM KRAJU 

ŠENTVID 

Verjetno ni res, toda luč je gore-
la in tudi perilo je viselo. Mogoče 
v teh vlažnih dneh ne gre drugače, 
pa sušijo perilo ob luči, ali pa čaka-
jo na mesec. 

To ni edina posebnost tega kraju. 
Namreč Šentvida pri Grobelnem. 

Pa se kljub temu Šentvid pri Gro-
belnem ne razlikuje od ostalih Šent-
vidov, ki so od kdo ve kdaj razse-
jani po naši domovini. 

Šentvid pri Grobelnem je kraj, 
ki ga, če se pelješ nekoliko hitreje 
sploh ne opaziš. Vsekakor je to od-
visno od tega iz kateree strani pri-
hajaš. Če prihajaš po cesti, ga mo-
raš opaziti, ker cesta pelje točno na 
najvišjo točko pri Šentvidu — z 
obeh smeri. 

Toda domačini, ki se vanj spu-
ščajo po raztegnjenih pobočjih od 
svojih toplih domačij, okoli katerih 
je ob sončnih nedeljskih popoldne-
vih razpet smeh otrok, ko se igrajo 
okrog hiš, ne gledajo v točko. Njih 
korak jih varno pelje na postaja-

lišče, ob katerem se ustavljajo sa-
mo nekateri vlaki, ali na druga po-
stajališča, ki so nekoliko razmak-
njena. 

življenje v Šentvidu se začenja 
s prvimi koraki delavcev, ki hite 
na delo in zamre z utrujenimi ko-
r^i delavcev, ko se vračajo pozno 
zvečer domov. 

železarna, cinkarna in Alpos do-
jijo življenje na teh hribih. In hri-
bi. Tam spodaj se je v hrib naslo-
nila žičnica, nanjo se bo na pomlad 
oprla hmeljevka in obesila kobula, 
sedaj prazna togo zdi razpeta od 
meje do meje čez nebo." 

Iz tega dopoldneva, ko sem stal 
na enem koncu vasi, je v to isto 
nebo zarjula svinja, ki je morala 
požreti not. Razen tega se v vasi 
ni- nič zganilo. Sam sem s pogledi 
meril razdalje, ne da bi vedel v ka-
tero smer jo naj mahnem. Na koli-
ne se vsekakor ne bom povabil 
Na kozarček pa tudi ne... 

K sreči se je vreme premaknilo, 
kajti poleti, poleti je tu za vodo 
težko. Nekoč bilo, moram reči. Kaj-
ti sedaj, vsoij sedaj ni več. Takrat 
pa ni bilo vode niti za šolsko ku-
hinjo, ne za roke otrok, ki bi si jih 
naj umili. Pod poveljstvom učitelja 

so malčki korakali do potoka, ča-
kali, da se je živad napila, si umili 
roke in tu in tarfi na skrivaj srknili. 
Poleti je žeja velika. Tudi pri otro-
cih. 

Pa so občani rekli: dovolj je bilo 
obolenj, dovolj epidemij (z denar-
jem za zdravljenje bi lahko poleg 
vodovoda postavili še spomenik, re-
cimo bolj majhnega, takšnega, kot 
so ga nekoč, davno je tega, postav-
ljali za mejnike kugi, da se lahko 
danes čudimo tem simbolom zla), 
hočemo vodovod, zdravo, pitno vodo. 

že nekoč so rekli: hočemo svojo 
železniško postajo. Družno so gra-
dali poslopje ob zavisti občanov 
iz sosednjih krajev, ki še dolgo ne 
bodo imeli postaje. Pa se je nekdo 
pri merjenju in trasiranju vštel, 
progo so za nekaj deset metrov pre-
stavili — poslopje je ostalo. Neome-
tano, do polovice zgrajeno stoji tam 
kot matematična napaka strokov-
njakov. Toda s poslopjem so Šent-
vidčani dobili prva stanovanja druž-
benega sektorja. 

Poleg postaje imajo še postaja-
lišče, ob katerem ne stojijo vsi 
vlaki. Tudi kart jim ni treba kupo-
vati, ker jih dobe na vlaku. Za vse 
smeri, v vse vetrove. 

Pa ti občan nese davek na občino: 
da ima izgovor, se obregne ob po-
litiko in omeni vodo. 

»Tovariš, to ni naš referat! Mora-
te v to in to nadstropje, se toliko 
in tolikokrat obrniti na levo, desno 
ter potrkate na to številko. Tam 
vam bodo ugodili.« 

Hudiča ugodili, si na tihem misli 
občan, pa se kljub temu odpravi 
tja. Ko pride tja, je slučajno za-
klenjeno. O svojem obisku ne po-
ve nikomur. Vsak zase poskuša. Na-
to stopijo skupaj in reko: »čuj, ti 
si odbornik. Glasoval si, da zvišamo 
mistojbine za pokope, mrliško ve-
'o, izkop grobov, pokopališki zid, 
ki smo ga sami zgradili,_pa vpra-
šaj tisto komunalno, ki mu mi vsi, 
ne pozabi reči: TUDI MI plačujemo^ 
kdaj bo vodovod. Povej, da nas nič 
ne briga, če nima denarja^ za., za-
menjavo cevi za že obstoječe vodo-
vode. Mi rabimo vodovod.« 

če že nič drugega, samo za to, da 
se ne bi zgodilo, da bi morali nesti 
nekoga (pa ne zaradi žeje!) z >no-
gami naprej in bi se neka ženska 
začudila »Glej župnik gredo.« Pa 
kaj potem? »Saj imajo verjetno s 
sabo.« »Koga? J a s čim bi pa naj 
kropili?« 

Toda sedaj ne bo treba, ker bo 
znova zapadel sneg in ga bo vsak 
lahko dal v usta... J. Sever 

Srečno in uspehov polno 
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KONFERENCE KO SZDL SETJURSKE OBČINE KONČANE 

O problemih kmetijskih proizvajalcev 
v šentjurski občini so izvedli večino letnih konferenc krajev-

nih organizacij Socialistične zveze že v prvi polovici decembra. 

Občani so ob tej priložnosti med 
drugim razpravljali največ o osnut-
ku republiškega zakona o kmečkem 
zavarovanju, o davčni politiki v 
prihodnjem letu in o novem zakonu 
o gozdovih. Kmetijski proizvajalci 
w tako poudarili pomen kmečkega 
zavarovamija, vendar so imeli neka-
tere pomisleke. Po prvih izračunih 
na j bi se prispevek kmečkih proizva-
jalcev za osnovno zavarovanje zna-
šal okrog 45 tisoč dinarjev, oziro-
ma 17 c^stotikov od katastrskega 
dohodka celotnega posestva, s tem 
da bo v osnovno zdravljenje vklju-
čeno tudi zdravljenje raka in lev-
kemije. šent jurski kmetovalci pa 
so menili, da je slabo,' ker v tem 
predlogu ni zajeto zdravljenje ne-
katerih bolezni, ki so v teh kraj ih 
pc^oste — zlasti interne bolezni. 

O davčni politiki so razpravljali 
na podlagi obsežnega poročila, ki 
ga je pripravila občinska skupšči-
na. V letošnjem letu so davčni za-
vezanci od katastrskega dohodka 
celotnega posestva plačali 3 odstotni 
zvezni prispevek, 25 oziroma 20 od-
stotni prispevek od kmetijskih po-
vršin in 6 odstotni osnovni prispe-
vek za kmečko zavarovanje, ki so 
ga plačevali vsi lastniki zemlje ne 
glede na to, ali je bil posestnik 

zemljišča zavarovanec ali ne. Pla-
čali so tudi premijo v višini 4,51 
odstotka. V razpravi so predlagali 
več sprememb. 

Ko so govoriil o novem republi-
škem zakonu o gozdovih, so se za-
nimali, kako je novi zakon uredil 
vprašanje zasebnih žag in podobno. 
Zakon določa, da ima lahko vsak 
lastnik gozda za žaganje hlodovine 
za neposredno domačo uporabo svo-
jo žago in da mu za to ni treba 

dovoljenja, če pa bi zasebnik na-
meraval žagati les za neposredno 
domačo porabo drugih posestnikov, 
si mora priskrbeti dovoljenje od 
upravnega organa za gozdarstvo. 
Zanimivo določilo j e tudi pravica, 
ki jo imajo lastniki gozdov do .so-
delovanja v upravljanju gospodar-
ske organizacije, ki gospodari z nji-
hovimi gozdovi. 

Konference so bile tudi lepo obi-
skane — predvsem velja to za Sliv-
nico, Šentvid in Planino, medtem 
ko je bila udeležba na -konferenci 
v Šent jur ju slaba. 

F. S. 

[SKUPŠČINA KllBOV OZN 
Preteklo nedeljo je bila v Celju 

redna letna skupščina 'klubov OZN. 
Ob tej priložnosti so razrešili okraj-
ni center in ustanovili medobčin-
skega. V Celju se je organizacija 
klubov OZN po šestih letih delova-
n ja razvila v eno množičnih mladin-
skih organizacij, ki vključujejo ta-
ko mlade iz osemletk, srednjih šol 
univerz, pa tudi kmečko ter delav-
sko mladino, čeprav je v zadnjem 
obdobju aktivnost nekoliko padla. 
Zlasti premajhna je aktivnost čla-
nov klubov navzven, saj je od zad-
nje razstave, proslave ali kake dru-

ge javne oblike, minilo že precej 
časa. Na škupščini so govorili tudi 
6 mentorstvu. Tako so poudarili, 
da so mentorji na osemletkah nuj-
no potrebni. Tu mladina dela na 
ambasadorski način, ki je primeren 
njihovi razvojni stopnji. Mentor jim 
seveda pri tem lahko zelo pomaga. 

Prav gotovo bi skupščina klubov 
OZN še bolj uspela, če bi se je 
udeležilo več povabljencev. Kot že 
nekajkrat tudi tokrat ni bilo niti 
enega predstavnika družbeno poli-
tičnih organizacij, celo Zveze mla-
dine ne. 

Minila je lanska jesen, letošnja pomlad, letošnja jesen, razkopana in od 
vode zalita KAJUHOVA ULICA pa ostaja. Prebivalci pravijo, da bi jo 
naj vsaj toliko pustili, kot je b i la . . . Tako pa posnetek verno prikazuje 

malomarnost podjetja. (Foto: J. Sever) 

To in ono iz Senovega 
VELIK JUBILEJ GODBE NA PIHALA. Se-

novčani se upravičeno ponašajo z godbo na 
pihala, ki je znana daleč na okoli ter praz-
nuje te dni 40-letnico obstoja. Iz starega ar-
hiva pa -je razvidno, da so pričeli na Seno-
vem zbirati sredstva za^nabavo inštrumentov 
že leta 1921. Sodeč po tem, je godba na pi-
hala še starejša. Prvi kapelnik senovške god-
be je bil Kralj, trenutno pa jo vodi Maks 
Umek. 

Zanimivo pa tudi častno za 'senovško god-
bo je tudi to, da je bila med NOV v celoti 
v Kozjanskem odredu. Z instrumenti, ki so že 
dotrajani, so steovski godbeniki igrali vse 
do letos. Nedavno pa so pričeli z nabiralno 
akcijo za nabavo novih instrumentov. Skup-
no potrebujejo 3,500.000 dinarjev. Dosedaj so 
uspeli zbrati že 3,300.000 dinarjev. Predvsem 
so se pri akciji izkazali zaposleni v rudniku, 
ki so po svojih močeh prispevali glavni de-
lež. Tudi nekdanja učiteljica na Senovem 
Stana Gajšek, ki sedaj poučuje v Kostanje-
vici, je godbi darovala -9 000 dinarjev. Senov-
čani pa zamerijo repflbllški zvezi kulturno 
prosvetnih organizacij, ki kljub prošnji ni 
darovala niti dinaria. 

GRADNJA TRŽNICE. Na Senovem je bila 
tržnica predmet neštetih žolčnih razprav na 
zbornih volivcev in drugod. Gradnjo je pred-
videvala že bivša stanovanjska skupnost, ven-
dar takrat ni bilo za uresničitev tega progra-
ma dovolj posluha. Vse kaže, da bo dolgo-
letna želja Senovčanov kmalu uresničena, že 
so pričeli s prapravaml za gradnjo tržnice, 
z delom pa bodo nadaljevali spomladi. Pri 
gradnji bo sodelovala tudi »Preskrba« in 
Agrokombinat iz Krškega ter »Tobak« iz 
Ljubljane. 

ZA RUDARJE 42-URlSII TEDNIK. V kolek-
tivu rudnika so imenovali več komisij, ki 
proučujejo možnost za prehod na 42-urni 
tednik. Ko bodo proučili vse ekonomske 
možnosti, bodo že naslednje leto prišli na 
skrajšani tednik. 

D. K. 

Posvetovanje direktorjev 
Na posvetovanju direktorjev delovnih or-

ganizacij občine Laško so razpravljali tudi o 
vlogi civilne zaščite. Tako so ugotovili, da v 
nekaterih delovnih organizacijah posvečajo 
tej službi premalo, pozornosti. Programe dela 
sicer več ali manj povsod imajo, za uresniči-
tev pa ponekod manjka potrebne odgovor-
nosti. 

S tem v zvezi so se dogovorili, da bodo 
vložili vsa razpoložljiva sredstva za izvedbo 
raznih tečajev, hkrati pa, kjer je to potreb-
no, nabavili še manjkajočo opremo, ki na j 
bi jo služba civilne zaščite v bodoče upo-
rabljala pri izvrševanju svojih nalog. Prav 
tako so se domenili, da bodo izvedli nekaj 
skupnih vaj. 

Na omenjenem posvetovanju so razprav-
ljali še o ustanavljanju stanovanjskih pod-
jetij, pri čemer so menili, da bi bilo^za ob-
čino Laško dovolj samo eno stanovanjsko 
podjetje, vendar naj bi o tem reizpravljali 
predvsem samoupravni organi delovnih orga-
nizacij. 

Razprava o programu dela sveta za» šolstvo 
je potrdila nujnost, da bi v naslednjem le-
tu pričeli graditi šolsko poslopje v Laškem, 
s pripravami pa pričeli tudi v Rimskih Top-
licah. Delovne organizacije so obljubile pre-
cejšnjo pomoč. Menili so tudi, da bi morali 
zagotoviti ustreznejši način financiranja šol-
stva, pri čemer bi morali biti določneje na-
kazani vsi viri financiranja, ker^obstoji bo-
jazen, da bi v pretežni meri oBremenjevali 
"e delovne organizacije. 

Utrjevanje samouprave 
DEJAVNOST SZDL V KRŠKI OBČINI 

Konference KO SZDL so v krški občini v glavnem zaključene. 
Predsednik občinskega odbora SZDL tovariš PETER MARKOVIČ 
nam je v razgovoru povedal, da se sedaj temeljito pripravljajo na 
občinsko konferenco SZDL, ki bo predvidoma v prvi polovici ja-
nuarja. 

Tovariš predsednik je uvodoma naglasil glavne misli o ude-
ležbi, razpravi in predlogih, ki so bili podani na konferencah kra-
jevnih odborov SZDL: 

»Predvsem 
smo lahko zado-
voljni s potekom 
konferenc, zlasti 
zaradi sorazmer-
no dobre udelež-
be, konstruktiv-
nih razprav in 
številnih tehtnih 
predlogov. Kon-
ference so bile 
pravzaprav jav-
na tribuna obča-
nov, na katerih 

so razpravljali o zakonu o kmečkem 
zavarovanju in o novem zakonu o 
gozdovih, pa seveda tudi o drugih 
prolblemlh, kot o šolstvu, otroškem 
varstvu itd.' Povsod pa je bila zna-
čilna sproščena razprava, ki se je 
posebno na podeželju zrcalila v že-
lji, da bi v bodoče bilo več razgovo-
rov o razvoju kmetijstva. Zato bo-
mo v sodelovanju z delavsko univer-
zo, A^okombinatom ter KO SZDL 
organizirali »razgovore na vasi« z 
vso tiisto vsebino, ki zanima našega 
človeka.« 

Kako pa nameravate uresničiti 
ostale predloge volivcev? 

»Vse predloge volivcev s f ^ l n o od-
govornostjo obravnavamo In anali-
ziramo ter jih skušamo seveda tudi 
uresničiti. Vseh želja, ki te r ja jo več-
ja denarna sredstva, pa zaradi novih 
gosp^a r sk ih ukrepov ne moremo 
takoj realizirati.« 

Kako pa je s članstvom v organi-
zacijah SZDL? 

»Ob zadnjih konferencah krajev-
nih organizacij SZDL leta 1964 smo 
imeli okoli 11.000 članov ali 62,5% 
Medtem pa je bila aktivnost krajev-
nih odborov SZDL precejšnja, pa tu-
di uspešna. Tako sedaj lahko zanes-
ljivo računamo na povečanje za pri-
bližno 1.500, talko da bo preko 70% 
volivcev tudi članov SZDL.« 

Kateri je poglavitni razlog pove-
čanja članstva v organizacijah 
SZDL? 

»Spremenjena politika same orga-
nizacije SZDL, ki že postaja resnič-
na samouprava občanov na terenu 

in politika občinske skupščine, ki 
ima vse večji posluh za reševanje 
konkretnih problemov.« 

O čem boste v glavnem razprav-
ljali na občinski konferenci SZDL? 

»O Vlogi občana pri nadaljnjem 
razvoju samoupravljanja. To pa po-
meni, da se bomo predvsem zavzeli 
za utr jevanje samouprave v SZDL, 
krajevnih skupnostih, delovnih orga-
nizacijah in drugod.« 

, Drago Kastelic 

Pomembna seja 
o^inske skupščine 

Včeraj je bila v Krškem seja občinske 
skupščine. Odborniki so razpravljali in skle-
pali o več pomembnih zadevah. Precej zani-
manja je bilo za odlok o popisu stanovanj-
skih hiš, stanovanj lin poslovnih prostorov 
ter o postopku in metodah za ugotavljanje 
njihove vrednosti. Živahna je bila razprava 
o komunalnih storitvah in o soglasju k ce-
nam za vodo, Jvanalizacijo, odvoz smeti, teh-
tanje na javni tehtnici, tržne pristojbine in 
pogrebne usluge. Končrtb so odborniki skle-
pali še o predlogu odloka o obvezni tuber-
kuhzaciji goveje živine v občini, občinskem 
prometnem davku, o začasnem financiranju 
potreb skupščine občine v prvem tromesečju 
1966 ter o ukinitvi skladov občine. Na dnev-
nem redu je bil tudi predlog o pristopu ob-
čine Krško k določeni skupnosti 'socialnega 
zavarovanja, b podaljševanju veljavnosti vi-
šine osnovnega in dopolnilnega prispevka za 
zdravstveno zavarovanje skupščine socialnega 
zavarovanja Posavje, o izdaji garancije gasil-
skemu skladu za najet je posojila pri komu-
nalni banki, o najet ju posojila iz stanovanj-
skega sklada za kmete-borce. 

Razstavn i p r o s t o r v KrSkem 
Krško slovi po kulturni tradiciji in po 

kulturnih spomenikih, ki jih je v mestu kar 
precej. Mesto pa je znano tudi po zanemar-
jenosti spomenikov^ ki že leta propadajo, 
kar povzroča negodovanje občanov. 

Toda tudi na tem pod ro^u je sedaj zapi-
hal toplejši veter. Dijaki TSS so že prevzeli 
patronat nad Hočevarjevim mavzolejem. Za 
obnovo baročne cerkve v Krškem bi potrebo-
vali na jmanj 5 milijonov dinarjev. Občinski 
(jdbor SZDL je v tem smislu že sprožil akci-
jo v želji, da bi v cerkvi uredili stalni raz-
stavni prostor, ki ga mesto nujno potrebuje. 

Vsem svojim poslovnim prijateljem 
kakor tudi vsem 
v 

delovnim ljudem 
• 

želimo srečno in uspehov polno 

novo leto 1966 

TEKSTILNA 
TOVARNA PREBOLD 

24.12.1965-št.50 

Pred dnevi so se v gostišču Le-
več poslovili prebivalci Planine 
od svojega dolgoletnega zdravni-
ka dr. Sama Pečarja, ki jih v 
vsem času službovanja ni nikoli 
razočaral in je prihajal k njim 
ob vsakem vremenu. S skromnim 
darilom so se prebivalci vsaj ma-
lo oddolžili požrtvovalnemu 
zdravniku, ki je odšel v Rimske 
Toplice, a obojestransko so si ob-
ljubili, da se bodo še videli. 

(vo)' 



Razgovor s filmskim režiserjem in pesnikom Francetom Kosmačem 

Spoznavam nove ljudi 
NOCOJ BO v SLG CELJE PREMIERA NOVACANOVE »VELEJE« 

Režijo današnje premiere je prevzel kot gost znani filmski re-
žiser France Kosmač, glavno vlogo pa igra Jana šmidova. Upora-
bili smo to priložnost in ju zaprosili, da nam odgovorita na nekaj 
vprašanj. 

Franceta Kosmača smo ujeli med 
dvema vajama. Rade volje se je mož 
z mladeniškim videzom in živimi 
modrimi očmi odzval našemu vabi-
lu. 

— Tovariš Kosmač, Celjani vas 
poznajo predvsem kot režiserja va-
šega zadnjega filma »Lucija«, saj si 
ga je v Celju ogledalo mnogo kino-
obiskovalcev, toda vaše delo je zelo 
raznovrstno in morda bi povedali 
nekaj besed o tem in o vaših dose-
danjih uspepih? 
, »Avtorju je, milo rečeno, neprijet-
no, kadar govori o svojih delih, sa j 
je njegovo stališče strogo subjektiv-
no; kar je najbol je mogel, je pove-
dal že v svojih delih in tehten raz-
govor o tem se v srečnem slučaju 
razplete med kritiko in publiko. Ce 
pa na j malo grešim zoper omenje-
no načelo, potem moram reči, da se 
rad spominjam nekaterih kratkih 
filmov, predvsem filmov »Deset mi-
nut pred dvanajsto« (1962) in pes-
niške zbirke »Dom v vesolju« (1963). 
Tudi film »Lucija«, ki ga priznava 
samo del kritike za uspelo delo, v 
lastni bilanci ne štejem za neuspeh.« 

France Kosmač sicer ni omenil 
svojih ibrvih pesniških zbirk »Podo-
be našega pohoda« (1945) in »Ku-
rent in smrt« (1950), številnih pes-
mi, ki jih je objavil v raznih revijah 
in kakšnih 25 režij radijskih iger. 
Toda ne naštevajmo več, temveč 
preidimo k vprašanjem! 

— Tokrat gostujete v Celju dru-
gič. Pred leti ste režirali Marinčevo 
»Komedijo o komediji«. Kakšne raz-
ločke zaznavate v celjskem gledali-
škem življenju med vašim prvim in 
tokratnim gostovanjem? ^ 

»Marinčevo komedijo serh režiral 
v Celju menda pred sedmimi leti. 
Vodstvo tedanjega gledališča — ta-
krat je bil \ tmetniški vodja pokojni 
Herbert Grlin — sem zaprosil, n a j 
mi dodelijo režijo domačega izvirne-
ga dela. Š predlogom je soglašal in 
tako sem režiral »Komedijo« v po-
klicnem gledališču kot praizvedbo, 
kar je bilo v skladu s tedanjimi tež-
n jami SLG Celje, da uprizarja čim 
več domiičih del. Zato sem se dela 
Jotil še s toliko večjim veseljem. 

Ko govorimo o razločkih med gle-
dališčem ob mojem prvem gostova-
nju in danes, potem moram pač pri-
znati, da danes ta težnja po sloven-
ski izvirni dramatiki ni tako živa, 
kakor je bila pred leti. Menim, da bi 
bilo potrebno za SLG Celje, če že 
nosi ime slovensko in ljudsko, da bi 
moralo iskati čim več možnosti, da 
nadaljuje s tradicijo in še močneje 
uveljavi v svojem repertoarju doma-
ča dramska dela in to po možnosti 
predvsem sodobna. 

S tem nočem trditi, da se tudi v 
delih naših klasikov ne zrcalijo pro-
blemi, spričo katerih tudi današnji 
gledalec občuti pomen in tehtnost 
dramske vsebine, saj se človek — 
kljub številnim in bitnim spremem-
bam v naši družbi — v svojem etič-
nem bistvu ni dosti spremenil.« 

— In kakšni so vaši koncepti ob 
interpretaciji »Veleje«? 

»Prvo, kar me privlači v Veleji, 
je dejstvo, da govori Novačan so-

dobnemu človeku. To ni zgodovin-
ska drama, niti — kakor trdijo ne-
kateri kritiki — specializirana kmeč-
ka drama, to je prava drama o člo-
veku, ki je živel pred tridesetimi, 
štiridesetimi leti. Toda ta človek, 
lahko rečemo, živi še danč'š med na-
mi, še danes v nas samih. Mika me 
tudi neka druga poteza Novačanove-
ga dela, namreč novosti v dramatur-
škem smislu, ki jih je uvedel s svo-
jo dramo. Dovolite, da citiram iz 
kratkega uvoda, ki sem ga imel pri 
eksplikaciji teksta pred igralci: 

Kakor je morda čudno, pa je le 
res, da gre pri Novačanovi Veleji za 
tri drame, in ta, ki jo gledamo na 
odru, je druga po vrsti. V teku pr-
vega, deloma pa tudi v drugdm in 
t ret jem dejanju, izvemo za Velejino 
preteklost v drobcih, ki zarisujejo 
prvo dramo, dramo Velejine nezve-
stobe resnični ljubezni. Ko je bil 
namreč n jen ljubi pr i vojakih, se je 
pustila premamiti in pregovoriti 
svoji rednici in njenemu sinu, da se 
je poročila. Ko -se je ljubi vrnil iz 
vojske, mu je takoj brala iz oči, da 
je še njen. Tako se je ljubezensko 

čustvo spremenilo v kazen in pekel 
za oba. Drugo dramo gledamo na 
odru. Tretjo dramo pa zasnuje sa-
ma Veleja v t ret jem dejanju. Boga-
tin se je odločil, da zapiše vse pre-
moženje Veleji. Mudi se v mestu. 
Medtem nagovori Veleja mladega 
mlinarja Petra, da bo na njen znak 
pahnil Bogatina v jez in tako obema 
odprl pot nekam daleč, delač v tuji 
svet, k jer bi si napravila tihi dom. 
Tam bi potem srečno živela, -

Novačan torej prinaša, po mojem 
mišljenju, dve novosti: kmečkega 
življenja ne idealizira, temveč obli-
kuje sodobno, resnično vas, vas, ki 
še danes živi med nami. V drama-
turški gradnji prinaša nekonvencio-
nalen zaplet in vrh v prvem dejanju, 
prenese dramatične vrednosti in na-
petosti vrha v drugo dejanje in ga 
z mojstrsko gradnjo zaključi. Načne 
t re t je dejanje, izostri in poglobi 
konflikte v sami junakinji in v nje-
nem odnosu do partnerjev ter za-
snuje nevidno t re t jo dramo, ki nas 
spremlja, ko gremo, prot i domu in 
se odvija nekje v neznanem svetu 
prihodnosti; morda se dogaja še da-
nes.« 

— Mnogi celjski igralci so sodelo-
vali že tudi v filmih. Kako jih oce-
njujete vi i n ^ a k o se — morda — 
vključujejo v vaše načrte? 

»Z veseljem se spominjam tistih 
časov, ko smo pripravljali film Pla-
nino in ko sem povabil igralca Ja-
neza Škofa prvič pred filmsko ka-
mero. Morda se tudi bralci Tednika 
spominjajo filma in škofove vloge 
mladega partizanskega komandanta, 
ki jo je rešil nadvse uspešno. Poleg 
škofa je nastopila v filmu vrsta se-
danjih igralcev (šmidova je nedav-
no nastopila v kratkem filmu, San-
di Krošl sodeluje v Amandusu, ki ga 
zdaj dokončujejo, igralca Grubarja 
in Belaka — ki je medtem postal 
upravnik — smo videli v TV serij-
skem filmu VOS, spominjamo pa se 
tudi igralke Goršičeve v Kekcu). 
Trdim lahko, da celjski igralci z 
uspehom tekmujejo z igralci iz dru-
gih gledališč. 

Ko pride gostujoči režiser v Celje, 
je ob izbiri igralcev lahko v zadregi, 
če — prvič — ne pozna igralcev in 
— drugič — ker je igralski ansam-
bel številčno dejansko zelo majhen. 
Od štirinajstih članov sta dva še na 
bolniškem dopustu in je bilo na iz-
biro dvanajst igralcev za osem vlog, 
S tem sicer ne menim, da bi teh 
dvanajst igralcev, ki so trenutno za-
sedeni v vseh vlogah dramskih del, 

kolikor jih je trenutno na sporedu, 
nc bi ustrezali za zasedbo, kakršna 
je potrebna v Veleji. Ne, trdim sa-
mo to, da bi bilo režiserju znatno 
lažey če bi mogel izbirati iz večjega 
števila, da bi uresničil svojo zami-
sel. Toda zadrega ni tako velika, ker 
lahko računamo z izvežbanimi, pri-
pravljenimi in sposobnimi igralci. 

Ce pogledamo ansambel, vidimo, 
da je v njem dve tretjini akademsko 
izobraženih ljudi in ena tretj ina, ki 
nima akademske izobrazbe, ima pa 
zato bogato gledališko prakso. Zato, 
kljub vsemu, izbira igralcev za Ve-
lejo ni bila pretežka in upam, da bo-
do prijatelji gledališča in obiskoval-
ci Veleje opazili, da je ansambel 
sposoben ustvariti pristno gledali-
ško predstavo. 

O načrtih ne govorim rad. Morda 
bdm drugo leto režiral filmsko ko-
medijo. Toda treba jo je še napisa-
ti! Posebno v teh reformiranih čaisih 
ni lahko smejati se samemu sebi, je 
pa nujno in morda celo zdravilno.« 

Upajmo, da bo filmska komedija 
prihodnje leto napisana in da bomo 
na platnu srečali tudi kak celjski 
igralski obraz! 

MED SKUŠNJO NOVACANOVE VELEJE. NADA BOžIčEVA (MATI VELEJA), PAVLE 
JERšIN (BOGATIN) IN JANA ŠMIDOVA (VELEJA) V RAZGOVORU Z REŽISERJEM 
FRANCETOM KOSMAČEM. (Foto: V. Berk 

Poemi mojstra Makuca 
GRAFIČNI USTI V LIKOVNEM SALONU 

Vladimir Makuc je ime, ki ima 
v svetu grafike zven. Likovna kriti-
ka ga uvršča med vrhimske mojstre 
slovenske grafike. Na številnih raz-
stavah doma in v tujini osvaja na-
grade in priznanja pod najstrož-
jimi kriteriji. V zamejstvu je nje-
gov delež znaten za vrednotenje 
slovenske supnosti. Ta čas imamo 
v Celju dvoje grafičnih razstav. Na-
pori, ki jih vlaga Likovni salon 
kot prireditelj razstav presegajo 
povprečje razstav, ki jih pričaku-
jemo mimo Ljubljane. Oh Maku-
covi grafiki najdemo bližnice za 
umevanje likovne umetnosti. 
Onemu, ki nosi v sebi osnovni čut 
za dojemanje likovnih dosežkov, 
odpira Makucova razstava mnoge 
zanimive vidike. Sodobna grafika 
je po tehniki komplicirana. Večina 
listov izrekuje kombinacijo raznih 
tehnik (barvna akvatinta-ujedenka 
in druge). Njegova ploskovna kom-
pozicija je zaokrožena in večkrat 
simetrično uravnovešena: levo-des-
no, spodaj-zgoraj, ustvarjalec pri 
tem ne misli togo geomterično. Gre 
mu ta vtis umirjenosti, kar daje 

listom svojstveno značilnost. 
Notranjost obrisov lika ali pred-

meta je drobno črtkana, je oma-
men tiran grafični raster, kar pomeni 
obogatitev, ko naše oko dolgo raz-
bira en sam list. Hkrati zaslutimo 
neslutene možnosti vedno novega 
oblikovanja. Fantazija tega grafika 
je malone neizčrpna. Risarsko za-
misel dopolnjuje barvna prelest. 
Makucev svet vključuje človeka, 
živalsko podobo, pokrajino in arhi-
tekturo v njej. Njegovo upodablja-
nje je ploskovno reducirano skoraj 
na arhaično rav^n. Njegov jezik 
je umljiv vsem narodom, njegova 
govorica je hkrati naša in v du-
hovni bližini s čisto narodne pesmi. 
Pričujoča grafika je blagodat za 
one, ki jih likovni rebusi utrujajo. 

Razstavljeni listi so hkrati na 
prodaj, cene realne. Vrh vsega so 
razstavljene drobne grafike primer-
ne za voščila, trajne vrednosti, v 
ceni^ pa slehernemu dostopne. Lep-
še česitke si ne more želeti za. no-
vo leto. V prihodnjem letu nas naj 
Makuc ponovno razveseli s svojimi 
deli. A. S. 

V GLAVNI VLOGI NASTOPA JANA ŠMIDOVA 
JANO ŠMIDOVO SMO VIDELI ŽE V MNOGIH VLOGAH IN VEDNO BOLJ JE 
»NAŠA«. TUDI IGRALKA SAMA SPOZNAVA, DA JE V CELJU ODKRILA SVOJ 
DRUGI DOM. 

Le težko se je odločila za razgovor. Mi-
kavna in prisrčna kakor vselej, a nekoliko v 
zadregi. 

— Kako se počutite kot Jeseničanka v Ce-
lju, kako ste premostili razločke med enim 
in drugim krajem, kaj vas je navezalo na 
Celje in kaj vaš še veže na Jesenice? 

»Odkrito priznam, da sem se v Celju težko 
privadila. Tu je le čisto drugačno okolje, 
že dialekt je povsem drugačen. Med Gorenj-
cem in Štajercem je velika razlika. 

V Celje smo prišli štirje iz letnika in smo 
drug ob drugem premagovali težave. Kolegi 
v gledališču so nas hitro uvedli v družbo, 
spoznavala sem vsak dan nove ljudi in — 
zdaj sem že kar domača. 

— Od »Lažnivke« pred štirimi leti do da-
nes so vas Celjani spoznali v številnih vlo-
gah. Katere od teh imate najrajši? 

»Na l^žnivko, ki je bila moj debut, me ve-
žejo še posebno lepi spomini, sicer pa je 
bilo v teh štirih letih kar dosti hvaležnega 
dela. Olivija v »Kar hočete«, potem Suzana 
v »Srečnih zmajih«, Gertruda v »Rezervistu« 
(to sem zelo rada igrala!, potem . . . no, po-
tem jc bila (vsaj zame) malo daljša pavza, 
lani ni bilo pravzaprav nič posebnega, mor-
da lahko omenim sodelovanje v satirah in 
v »Kralju na Betajnovi«. Tako začenja zdaj 
z Velejo spet bolj intenzivno obdobje. Mno-
go je vlog, morda celo preveč, toda malo 
nas je v hiši, pa se kar hitro zvrstimo! 

— Četudi očitno nimate časa na pretek, b! 
verjetno le želeli sodelovati tudi v filmu. 
Ste že imeli takšno priložnost? 

»Res, četudi imamo v Celju bolj malo ča-
sa, še vedno vidimo možnosti za sodelova-
nje v filmu, TV ali radijskih igrah. Toda 
vse kaže, da na Celje radi pozabljajo. Sama 
sem sodelovala izven SLU pred leti pri te-
leviziji v oddaji ciganske poezije in pred 
kratkim sfem snemala kratek film pri »Viba-
filmu«. To je pa tudi vse. Ce bi se ponudila 
priložnost, bi našla tudi čas in voljo za so-
delovanje na teh področjih. 

— Kakšni občutki vas navdajajo pred pre-
miere in kakšne izrazne možnosti vam nudi 
glavna vloga v Veleji? 

»Te vloge sem sc lotila s precejšnjim stra-
hom in še vedno se bojim. Veleja je kmečka 
ženska, kakršne doslej — razen nekoliko po-
dobne v Budakovcm Matevžu — doslej še 
nisem igrala. Vloga terja veliko, potrebno 
je iti vase, igrati z notranjim žarom, ter ja . . 
skratka polnega človeka«. 

— Kaj menite o celjski gledališki publiki? 
»Običajno jo razvrščamo po abonmaffh. 

Seveda se nekaterih abonmajev posebej vese-
limo, pred nekaterimi pa nam je kar malo 
tesno pri srcu. Zavedamo se, da bomo pri-
tegnili publiko z dobro, izbranim programom 
in zavzetim kvalitetnim delom«. 

— Kako vam izražajo svojo naklonjenost 
vaši častilci? 

»O kakšnih posebnih častilcih sicer ne bi 
mogla govoriti, priznam pa, da mi vsako 
priznanje, bodisi ustno ali pismeno, vlije 
novo voljo in pogum v zavesti, da mi je 
uspelo zadovoljiti pričakovanje naših obisko-
valcev.« 

— Zadnje čase je odšlo iz SLG Celje dosU 
sodelavcev; kaj bi storili vi, če bi vas po-
vabili drugam? 

»Nikoli ne bi mogla zapustiti gledališče v 
stiski, četudi priznavam, da si vsakdo po 
nekaj letih zaželi tudi kakSno spremembo«. 

— Katera je vaša »življenjska« vloga? 
»Nadvse bi rada igrala Shavvovo Sveto Iva-

no, a imam le malo upanja, ker so Shavvova 
dela, tako redko na naših odrih, posebej pa 
še Sveta Ivana«. 

— Kakšna je vaša novoletna želja? 
»V poklicnem življenju bi rada predvsem, 

da bi se razmere v SLG Celje uredile in da 
bi dobili še kaj novih igralcev. Potlej bi člo-
vek lahko prosteje zadihal in se ustvarjalno 
bolj razmahnil. Dotlej pa v umetniškem živ-
ljenju ne moremo pričakovati posebnega za-
dovoljstva in napredka. Želim si predvsem, 
da bi bilo vse v redu z mojim sinom, da bi 
bil zdrav . . . « 

Vsem se nam je že mudilo. Jani in Fran-
cetu Kosmaču na vajo, meni pa v redakcijo. 
Toliko torej tu, vse drugo pa nocoj na pre-
mieri, pa tudi potem na številnih reprizah! 

VSEM SVOJIM PRIJATELJEM IN 
OBISKOVALCEM ŽELIMO V LE-
TU 1966 OBILO KULTURNEGA 
RAZVEDRILA, DELOVNIH US-
PEHOV IN OSEBNE SREČE TER 
ZADOVOLJSTVA! 

Delovni zbor SLG 
Celje 

SPOMIN NA CVETKA GOLARJA 
Nedavno v Ljutomeru umrli pesnik, pisa-

telj in dramatik Cvetko Golar se jc rodil leta 
1879 v Gostečah na SorSkem polju. Bil je so-
potnik slovenske moderne. V času 1901—1905 
jc v Celju urejal list »Domovino«. Njegove 
pesmi izpričujejo toplo ljubezen do narave, 
vsa njegova dela pa preveva zdrava življenj-
ska vedrina. 

Med .prvo svetovno vojno so ga uvrstili v 
2. polk gorskih strclcev, ki so v njem služili 
skoraj le Slovenci. Z njimi je moral tudi na 
fronto ob Soči, a se je kmalu rešil v zaledje. 
Kot neborcc je opravljal službo poštnega cen-
zorja v Radgoni. Vojaška moč Avstro-Ogrske 
pa je bolj in bolj peSala, zato so že tudi za 
fronto nesposobni vojaki s srednjo šolo mo-
rali oditi v tečaje, da bi se v njih kvalifici-
rali za oficirje. 

Srečala sva se, ko se je takšen tečaj sredi 
aprila leta 1918 pričel v Gradcu. Bilo nas je 
nad 200 nastanjenih v realki na Kepplerjevi 
cesti. Tam je bil tudi moj sošolec in prijatelj 
Srečko Puncer. 

Vsako jutro smo marširali na vežbališče v 
Gbstingu pri Gradcu. Menda že tretj i dan pa 
sva Srečko in jaz na črni tabli pred ložo de-
žurnega z.agledala med drugimi imeni napisa-
no tudi ime Golar. Za tu navedene je namreč 
prispel denar ali paket. 

»Ni izključeno, da je tu med nami pesnik 
Cvetko Golar, \ je menil moj prijatelj. »Slišal 
sem, da je to silno visok, suhljat človek. Po-
čakajva, da vidiva, kdo se bo na to ime tukaj 
oglasil!« 

Pa je že prišel po svojo denarno pošiljko. 
Bil je močno takšen, kakršnega sva si pred-
stavljala, le da je zdaj tičal v revni, pretesni 
uniformi. Rumen trak na prekratkih rokavih 
je izpričeval njegovo srednješolsko izobrazbo. 
Ob boku mu je bingljal kratek bajonet. Bil 
je korporal z dvema zvezdicama na vsaki 
strani ovratnika, ob njih pa mu je cvet plani-
ke označeval polk gorskih strelcev. 

Vprašala sva ga, ali ni morda slovenski 
pesnik Cvetko Golar. 

»Saj tega ne tajim,« nama je odgovoril z 
dobrodušnostjo v niodrih očeh, s pojočim 
glasom. V lica je bil malce pegast, brki so 
mu bili na kratko pristriženi. »No, fanta, kaj 
pa vidva«? 

Povedala sva mu, kdo sva in od kod. Go-
dilo nama je, da naju je kar tikal, .saj je bil 
skoraj dvajset starejši od naju. Priznala sva 
mu tudi, da pi.ševa pesmi. 

»Potem pa sta pridna!« naju je pohvalil. 
»Ali mi bosta pokazala kakšno pesmico?« 

Dve moji pesmi sta mu bili toliko všeč, da 
mi jih je velel prepisati na čisto. Poslal jih 
je Otonu Zupančiču, tedanjemu uredniku 
Ljubljanskega zvona. V priloženem pismu mu 
je sr>pročil: 

Dragi Oton! 
Tukaj v (iradcu se zdaj učimo za oficirje. 

Med tovariši sem našel dva fanta — literata, 
ki pišeta pesmi. Dve takšni Ti danes poši-
ljam, morebiti boš katero lahko priobčil . . . 

V naslednjih mesecih sta obe zagledali svoj 
beli dan. 

Nekega zgodnjega večera v aprilu leta 1918 
je Golar povabil Srečka in mene s seboj v 
lontovžko klet (landhauskeller) sredi Gradca. 
Tam so točili vino iz jeruzalemskih goric, ki 
so bile last dežele Štajerske, v njih pa je zo-
rela rujna slovenska kapljica. 

Vstopili smo. Tukaj so v mirnem zatišju že 
sedeli šef psihiatrične klinike v Gradcu dr. 
Alfred Šerko, bibliotekar graške univerzitet-
ne knjižnice dr. Joža Glonar, pesnik Janko 
Glazer v vojaški uniformi in pesnik Igo Gru-
den, zdaj oficir z ranjeno roko v obvezi. Go-
lar naju je predstavil tej svoji stalni družbi 
in prisedli smer 

Nam vojakom jc prosti čas trajal le do de-
vete večerne ure. In ko smo se Cvetko, Sreč-

ko in jaz mehko razpoloženi vračali po poti 
tik Mure, je naš pesnik pričel polglasno peti 
svojo najl jubšo pesem, ki jo je slišal v Prle-
kiji: 

šctala sem gori, doli, 
gori, doli, silno fajn, 
v belem gradu travco žela, 
hoja, hoja, haj! 

Tudi naslednji večer smo obiskali imenitno 
gostišče. Med duhovitim kramljanjem pa je 
dr. Šerko nenadoma vprašal Cvetka: 

»Prijatelj, kako dolgo pa še nameravaš osta-
ti avstrijski vojak? Nemara si hočeš prislu-
žiti generalski čin?« 

Takoj se je pokaziilo, da si Golar ničesar 
bolj ne želi kot to, da bi se hitro spet vrnil 
med civiliste. 

»Pri tem ti lahko pomagam,« jc nadaljeval 
psihiater dr. Šerko, »a le v primeru, da pri-
deš meni v roke, to se pravi, da postaneš 
popoln idiot. Počenjati boš moral same pri-
smodarije, tako da te bodo vojaški predstaj-
niki poslali naravnost k meni. Vse drugo bo 
moja stvar.« 

Pesnik Cvetko je z navdušenjem obljubil, 
da se bo natanko ravnal po psihiatrovih na-
vodilih. Ta mu je nato podrobno predpisal, 
kaj naj stori že prihodnji dan, da bo zbudil 
potrebno pozornost. 

Drugo dopoldne smo spet eksercirali v G<i-
stingu. Ranžirali smo vod, kot je bilo treba 
kopico ljudi razvrstiti po velikosti, jih pre-
šteti v »eins, zwei« ter postaviti dvorede in 
četverostope. Na vrsto je prišel tudi Golar, 
toda pričel je kar po slovensko »ena, dve«. 
Narednik se je zadri nad njim, on pa se je 
kakor nepriseben zagonetno smehljal. 

Ob čaši zlate kapljice je Cvetko zvečer po-
ročal dr. Šerku o uspehu svojega podviga. 
Ta ga je pohvalil in mu dal novo nalogo. 

Dva dni nato smo skozi mesto korakali na 
vežbališče. Med maršem se je pesnik v hipu 
zrušil na tla, čezenj pa sta se podrla še dva, 
ki sta stopala za njim. Z rokami in nogami 

je besno grebel v trdo gramozno cesto in 
obupno kričal: 

»Vkopajte se! Sovražna letala! Bombe! 
Smrt!« 

Dvesto vojakov je obstalo. Pritekel je nad-
poročnik in se strogo pozanimal zanj, ki je 
bil kriv te kolobocijc. Nesrečnež pa .se je 
dvignil ves prašen in zmeden. Oficir si je 
zapisal njegovo ime. 

Po še dveh podobnih dogodkih so sc nad-
rejeni Golarja dovolj naveličali. Bilo jc jas-
no, da častniška sablja zanj ne bo primer-
na. Pristojni vojaški zdravnik ga je torej po-
slal na opazovanje in po specialni izvid na 
psihiatrično kliniko, ki ji je šef bil — dr . 
Alfred Šerko. 

Pri njem jc Cvetku bilo prelepo. Imel jc 
tam lastno sobico. Prijatelja sta skupaj jedla 
najboljšo hrano, zvečer pa sta družno priha-
jala v svoj stari krog in na jeruzalemca v lon-
tovžki kleti. 

»Ko se boš naveličal klinike, ti napišem iz-
vid in vrneš sc domov,« je Cvetku zagotav-
ljal ugledni psihiater. In res se je Golar po 
treh tednih prijetnega bivanja na kliniki od-
ločil. 

Dr. Šerko je končno uradno ugotovil uspe-
he svojega dolgotrajnega opazovanja v tem 
primeru. Duševno nenormalni enoletnik kor-
poral Florjan Golar za svoja dejanja sploh 
ne more biti odgovoren in je vsak trenutek 
lahko skrajno nevaren svoji okolici. Njegova 
»dementio capitis« je docela neozdravljiva in 
se, bo gotovo še zaostrila. Nemudoma ga je 
treba za vselej izločiti iz vojske. 

Nekega večera smo se v gostoljubni kleti 
ob slovenskem vinu poslovili od Cvetka Go-
larja, ki je sedel poleg svojega zaščitnika. 
Smehljal se je v mislih na svojo bližnjo pro-
stost, na ljubo Ljubljano. 

Komaj pet mesecev kasneje je Cvetko Golar 
izdal novo zbirko pesmi »Rožni grm«, hkrati 
pa se je podrla stara habsburška monarhija. 

Fran Roš 
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VABIMO VAS NA IZLETE! _ 
"KOLEKTIVU DRS.4LNA REVIJA V CE-
LOVCU V ČASU OD 3. DO 20. FEBRUARJA 
I9ft6. OB ITJ PRILOŽNOSTI SI BODO UDE-
LEŽENCI LAHKO GLEDAI.I TUDI VKO-
SKO JEZERO. fAlSPOSVETSKO POLJE. DE-
ŽELNI MUZEJ V CEIjOVCU IN NEKAlt-
RE DRUGE ZNAMENITOSTI. SPREJEMA-
MO PREDPRIJAVE-

POSEBN^ UGODNO.STI 
KOi1kT?VI i n INDIVITfUAI t ll 
Posebna ugodncst za zaključ<ik sezouel 
1. DVODNEVNI AVOTOBUSNI IZLET V 

TRST IN BENETKE! Cena potovanja vkljuft-
no potni list 14.900 din. 

2. ENODNEVNI AVTOBUSNI IZLET V 
TRST. Cena aranžmana vključno potni list 
S.200 din. 

3. DVODNEVNI \VEEKEND IZLET V BU-
DIMPEŠTO. Cena aranžmana 20.800 diu, 
vključno potni list. 

4. TRODNEVNI VVEEKEND IZLET V BRA 
TISLAVO, BRNO in DUNAJ. Cena aranžma-
na din 25.000 po osebi. 

5. DUNAJ! Tridnevno avtobusno potovanje 
Cena aranžmana po osebi 19.500 din. 

6. TRIDNEVNI AVTOBUSNI IZLET — DU-
NAJ, BRATISLAVA, BUDIMPEŠTA. Cena a 
ranžmaiia po osebi 25.600 din. 

7. PROSVETA! ZA DIJASTVO POSEBNO 
ZNIŽANE CENE! 

1-DNEVNI IZLET Z OGLEDOM CELOVCA, 
GOSPE SVETE, VRBSKEGA JEZERA. CENA 
PO OSEBI din 3.200. - VKLUCNO SKU-
PINSKI POTNI LIST Z AVSTRIJSKO VIZO! 
PREVOZI BODO IZVRŠENI S 45 SEDEŽ-
NIMI AVTOBUSI TIPA »MERCEDES«. 

ŠOLE! Za Vaše šolske ekskurzije imamo 
pripravljene programe izletov po domovini — 
GORENJSKA, PRIMORSKA, NOTRANJSKA. 
BELA KRAJINA, ŠTAJERSKA. Nudimo Vam 
usluge po zelo znižanih cenah. 

KOLEKTIVI! Poslužujte se naših kva-
litetnih prevozov, ki Vam Jih nudimo v ča-
su posezone po zelo znižanih cenah v najso-
dobneje turistično opremljenih avtobusiii 
typa »iMercedes«. 

KOMPAS CELJE sprejema do vključno 
15. 1. 1966 prijave za DRSALNO REVIJO V 
CELOVCU! 

PRED VSAKIM POTOVANJEM ALI IZ-
LETOM OBIŠČITE TURISTIČNO PODJETJli 
»KOMPAS« CELJE, TOMŠIČEV TRG 1, TEL. 
23-50. 

K I N O 
Kino »Svoboda« 
Šempeter v Savinjski dolini 

Dne 25. in 26. 12. 1965 — »JUŽNI PACI-
FIK« — ameriški barvni film. 

Dne 28. 12. 1965 — »ZAJTRK PRI TlFtA-
NYJU« — ameriški barvni film. 

Kino »Partizan« Sevnica 
Dne 25. in 26. 12. 1965 — »PRI ČRNEM 
KONJIČKU «— avstrijski film. 

Kino Kozje 
Dne 24, 25. in 26. 12. 1965 — »SEDEM IZ-

ZIVANJ« _ italijanski barvni film. 

Kino KZ Kostanjevica na Krki 
Dne 26. 12. 1965 — »PLAMTECA ZVEZDA« 

— ameriški film. 

DPD »Svoboda« Brestanica 
Dne 25. in 26. 12. 1965 — »ŠERIFOV SIN« 

— ameriški film. 

Kino »Svoboda« štore 
Dne 25. in 26. 12. 1965 — »VSO DOLGO 

NOC« _ angleški film. 

PD »Jelka« Nazarje 
Dne 25. in 26. 12. 1965 — »ALI SO ŠE AN-
GELČKI «— švedski film. 

Kino »DOM« Gornji grad 
Dne 25. in 26. 12. 1965 — »PLAMEN NA 

ULICAH« — angleški lilm. 

9 P R O D A M 
Moped T-12 skoraj nov prodam. Ogled v Pe-

karni Štore. 
Strešno zarezno betonsko opeko prodam. In-

formacije pri Draksler, Dečkova cesta 26. 
Antifriz m električni pečki proda »Cvetli-

čarna« v Zidanškovi ulici . 
Dva konja prodam. Jože Vaš, Celje, Zg. Hu-

dinja — Črna pot 11. 
Mlado brejo kravo prodam. Vprašati: Dob-

rova 19. 

• K U P I M 
Zazidalno parcelo v Celju ali okolici kupim. 

Naslov v upravi lista. 
Italijanski športni otroški voziček kupint. 

Naslov v upravi lista. 

• S T A N O V A N J E 
Mlada zakonca br(4z otrok iščeta prazno ali 

opremljeno sobo v Celju ali okolici, za do-
bo 3-4 mesecev. Ponudbe na upravo lista 
pod šifro »Cena ni važna«. 

Eno do dve sobi z garažo iščem. Plačam po 
želji. Ponudbe na upravo lista pod šifro 
»SAM«. 

Sobo iščem nujno — grem tudi za sostano-
valko. Zaželeno v bližini Teharske ceste. 

Ogrevano sobo oddam uslužbencu-ki proti, 
vplačilu naprej. Naslov v upravi lista. 

Opremljeno sobo s posebnim vhodom od-
dam poceni mirnemu uslužbencu. Naslov 
v upravi lista. 

Z A P O S L I T E V 
Gospodinjsko, pomočnico sprejmem. Plahu-

tar, Celje, Drobničeva ulica. 
G. p. s. P. C. D. u. 
Gospodinjsko pomočnico z znanjem kuhe 

sprejme tričlanska družina (odrasli). Po-
nudbe na upravo lista pod šifro »Poltena«. 

Iščem žensko za varstvo otroka — 8 ur dnev-
no. Naslov v upravi lista . 

R A Z N O 
Dvajsetletni kmečki fant z lepe donosne 

kmetije (nedaleč od trgovine in pošte) želi 
spoznati dekle primerne starosti z vese-
ljem do kmečkega dela in doma. Naslov 
v upravi lista . 

• Z A H V A L A 
Pokojni Josip IRMAN iz Tkalske ulice 2 v 

Celju je v svoji oporoki zapustil slepim 
Celja din 25.(XX). Ostal bo v hvaležnem spo-
minu. 

IZLETNIK 
CELJE 

PUiNltv 
vam nudi lurtatlt̂ u«: usluge In vas vabi na Iz-
lete In potovanja po Jugoslaviji In v inozem-
stvo s turističnimi avtobusi. 

C E L O V E C — ogled DUNAJSKE DR-
SALNE REVIJE z novim projp umom. Imeno-
vanim MAVRICA, v času od i . do 20. lebru-
aija 1966. NaJl prijavljene! bodo napravili Iz-
let tudi aa GOSPOSVETSKO POlJE In w 
22 km otSOttlJeno OSTROVICO, kjer Je zna-
meniti srednjeveški grad. 

Sprejemamo PRIJAVE za kolektive, dru-
štva, organizacije in posameznike do 10. JA-
NUARJA 1966. Pohitite s prijavo hi Izberite 
si dan potovnnla! 

BUDIMPEŠTA — piistovanje z mednarod-
nim balom in izbiro baiske kraljice, ki bo 
12. II. 1966. 

IZLETNIK vas vabi na to edinstveno pri-
reditev v času od 11. do 13. II. 1966. Poto-
vanje se vrši z avtobusom. Prijave sprejema-
mo do 5. I. 1966. 

BUDIMPEŠTA — dvodnevni avtobusni Iz-
let za kolektive in posameznike, datum po-
tovanja po dogovoru. 

ISTAMBUL—SOFIJA, 8-dnevno potovanje z 
vlakom 23. — 30. I. 1966. Rok prijav do 27. 
XII. 1%5. 

GRČIJA, 8-dnevno potovanje z avtobusom 
24. I. — 1. II. 1966. Rok prijav do 30. XII. 
1966. 

RIM — NEAPELJ — POMPEJI — FIRENCE — 
BENETKE, 7-dnevno potovanje z vlakom, 21. 
— 28. I. 1966. Rok prijave do 31. XII. 1965. 

PARIZ—NICA—MONTE CARLO—BENET-
KE, 10-dnevno potovanje z vlakom 23. I. — 
2. II. 1966. Rok prijav do 27. XII. 1965. 

TRST — DOBERDOB — BENETKE,— 
TREVISO — UDINE — GORICA, dvodnevni 
avtobusni izlet za kolektive in posameznike. 

TRST — MIRAMARE, enodnevni avtobusni 
izleti za kolektive in posameznike. 

CELOVEC — s prevozom k Vrbskemu jeze-
ru in na Gosposvetsko polje, datum potova-
nja po dogovoru. 

Vse programe in informacije navedenih po-
tovanj zahtevaite v našem turističnem oddel-
ku na TITOVEM TRGU 3 ter v poslovalnici 
Velcnie in Krško. 

IZLETNIK organizira potovanja po tu In 
inozemstvo z modernimi turističnimi avto-
busi. 

IZLETNIK posreduje v najkrajšem času 
nabavo notnih listov in tujih vizumov. 

IZLETNIK rezervira postelje v spalnih va-
gonihj, pi-odaja vozovnic za letalski promet za 
tu in inozemstvo. 

IZLETNIK menja tuja plačilna -sredstva. 
Za cenjeni obisk se priporoča 

IZLETNIK CEUE 
nasproti Avtobusne postaje 

ŽIVINOZDRAVNIŠKA 
DEŽURNA SLUŽBA 

Od 25. decembra 1965 
do 1. januarja 1966 
Marjan Tiselj, 
veterinar, Celje 
Savinjska 3 (II) 
Savinjsko nabrežje 
tel. 28-71 

Slovensko ljudsko gledališče Celje 
Petek, 24. decembra ob 19.30: 
Anton Novačan: VELEJA. Premiera. Pre-

tnicrski abonma in izven. Vstopnice bodo v 
prodaji dan pred premiero od 18.30 do 19.30 
na dan premiere pa dve uri pred pričetkom. 

Sobota, 25. deccmbra ob 10.30: 
C. Sciler: KLOVN IN NJEGOV CIRKUS. 

Zaključena predstava za osnovno šolo Vran-
sko. 

Sobota, 25. decembra ob 19.30: 
Anton Novačan: VELEJA. Sobotni abonma 

in izven. 
Nedelja, 26. decembra ob 10.30: 
C. Seiler: KLOVN IN NJEGOV CIRKUS. 

Gostovanje v Štorah. 
Ponedeljek, 27. decembra ob 7.30: 
C. Seiler: KLOVN IN NJEGOV CIRKUS. 

Zaključena predstjava za osnovno šolo Laško. 
Ponedeljek, 27. decembra ob 15.30: 

C. Seiler: KLOVN IN NJEGOV CIRKUS. 
Zaključena predstava za II. osnovno šolo 
Celje. 

Torek, 28. decembra ob 10.30: 
C. Seiler: KLOVN IN NJEGOV CIRKUS. 

Zaključena predstava za osnovno šolo Griže. 
Torek, 28. decembra ob 14. uri: 
C. Seiler: KLOVN IN NJEGOV CIRKUS. 

Zaključena predstava za osnovno šolo Polule. 
Sreda, 29. decembra ob 9. in 12. uri: 
C. Seiler: KLOVN IN NJEGOV CIRKUS. 

Gostovanje v 6torah. 

RAZPIS TECAJEV 
Društvo stenografov in strojepis-

cev razpisuje tečaje za rok februar-
junij 1966: 

začetne stenografske in strojepis-
ne, 

nadaljevalne stenografske in stro-
jepisne, 

višje strojepisne 
debatne stenografske. 
Vpis je vsak dan razen ob četrt-

kih in sobotah od 17.30 do 19.30 ure 
v Administrativni šoli Celje, Dečko-
va 1 do 10. februarja. 

KOMUlVAlNA 
BANKA 

CELJE 
s svojimi poslovnimi enotami, 
podružnico CELJSKO MESTNO 
HRANILNICO in ekspoziturami 
v ŽALCU. MOZIRJU, LAŠKEM, 
SLOV. KONJICAH, ROGAŠKI 
SLATINI, ŠMARJU PRI JELŠAH, 
ŠENTJURJU, SEVNICI in BRE-
ŽICAH sprejema hranilne vloge 
in jih obrestuje: 

navadne vloge po 5 
vezane vloge do 7,5 
VLAGAJTE SVOJE PRIHRANKE 
PRI KOMUNALNI BANKI CE-
LJE, KJER JE VAŠ DENAR ZA 
VAS VARNO IN KORISTNO NA-
LOŽEN! 

Oddelek za upravno pravne zadeve Skupščine občine Celje 

objavlja po 14. členu zakona o urbanističnih projektih (Uradni list 
SRS, št. 22/58) in po sklepu 7. in 12. seje Skupščine občine Celje 
3-mesečno ^ 

javno razgrnitev 
— zazidalnega načrta Vojnik — karte 8 in 9 v pisarni krajev-

ne skupnosti Vojnik, 
— ureditvenega načrta Obrtnega centra v Celju (predel med 

Stanetovo, Cankarjevo in Vrtno ulico) v pisarni krajevne 
skupnosti Center v Celju, 

— spremembo ureditvenega načrta Dolgo polje I, predel med 
Dečkovo cesto, Koprivnico, Savinjsko železnico in Kersni-
,kovo ulico. 

Načrti bodo razgrnjeni od 1. januar ja do 30. marca 1966. V tem 
času lahko vpogleda načrt v smislu določb 14. člena zakona o ur-
banističnih projektih vsak občan ali družbena pravna oseba. Pri-
pombe in predloge k ureditvenim načrtom lahko v času razgrnitve 
vpišejo zainteresirani v knjigo pripomb, ki je priložena vsakemu 
ureditvenemu načrtu. 

Oddelek za upravno pravne zadeve 
Skupščine občine Celje 

Obrtno gradbeno podjetje »REMONT« Celje 
Cesta na Ostrožno 8 

.Razpisuje 
prosta delovna mesta: 

1. OBRAČUNSKI TEHNIK 
pogoj: gradbeni tehnik s prakso 

2. GRADBENI DELOVODJA 
3. AVTOMEHANIK S ŠOFERSKIM IZPITOM 

pogoj: praksa in odslužen vojaški rok 

Lastnoročno napisane vloge oddati do 29. 12. 1965. 
Nastop službe takoj. 
Stanovanje ni zagotovljeno. 
Prijavljence bomo obvestili o izbiri v 15 dneh po preteku ro-

ka, ki je določen za vložitev prijave. 

Komisija za razpis delovnega mesta direktorja pri »Mizarstvu« 
Velenje 

razpisuje prosto delovno mesto 

direktorja 
Pogoji; Srednja strokovna izobrazba v lesni ali ekonomski 

stroki s 5-letno prakso ali ustrezna strokovnost z 10-letno prakso 
na vodilnih položajih iste ali sorodne stroke. 

Osebni dohodki po pravilniku o delitvi osebnih dohodkov. 
Podjet je razpolaga z družinskim stanovanjem. ^ 
Ponudbe z življenjepisom in dokazi o dosedanji zaposlitvi poš-

ljite na naslov »Mizarstvo« Velenje, Celjska cesta 19. ^ 
Razpis velja do 25. 1. 1966. 

Upravni odbor podjetja »IZLETNIK« — Celje 

t-azpisuje prosta delovna mesta: 
1. VODJA POSLOVALNICE V MOZIRJU 
2. AVTOLIČAR 

Pogoji za sprejem: 
Pod 1. — popolna srednja šola, prometna ali ekonomska in 

znanje enega tujega jezika. 
Pod 2. — KV ličar, odslužen vojaški rok, poskusno delo. 
Razpis v.elja 10 dni po objavi v ča.sopisu. V tem času morejo 

interesenti vložiti vloge splošnemu sektorju podjetja. 
Pod 1. imajo prednost kandidati iz Mozirja »li bližnje okolice. 

Osebni dohodki po pravilniku podjet ja . Zasedba delovnih mest po 
dogovoru. 

Zdraviliško gostinsko podjetje Rogaška Slatina 

prireja 

Veliko silvestrovanje 
in vabi cenjene goste, da si takoj rezervirajo pro.stor. Rezervacija 
istane: 

V HOTELU SLOVENSKI DOM IN SOČA 2.000 din 
V HOTELU POŠTA 1.500 din 
SILVESTROV MENI S PIJAČO 4.000 din 

Preskrbljeno je tudi za prenočišče. Rerezvacije sprejema Zdra-
viliško gostinsko podjet je Rogaška Slatina. 

TURISTIČNE OBJAVE 
POROČILO o PROSTIH KAPACITETAH 
Razen v Zdraviliškem domu v Rogaški Sla-

tini je na našem področju v vseli turističnih 
objektih dovolj prostora. 

R/VZVEDRILO 
V liotelu PAKA V VELENJU je ples vsak 

dan razen ponedeljka, vsako soboto v SAMO-
POSTREŽNI RESTAVRACIJI v Celju, vsako 
soboto, nedeljo in sredo ples v restavraciji 
POŠTA v Rogaški Slatini, v Hotelu TRIGLAV 
na Etobrni vsak torek i soboto, kjer so tudi 
ob sobotah domače koline. Vsako soboto in 
nedeljo ples na Gori Oljki. 

NE POZABITE NA PRAVOČASNO REZER-
VACIJO ZA SILVESTROVANJE. Vabijo vas 
kolektivi: GOSTIŠČA STARI GRAD, HOTE-
LA EVROPE IN CELEIE, DOMA NA SVETI-

NI, CELJSKE KOCE,\ ZDRAVILIŠČA DOBR-
NA IN ROGAŠKE SLATINE, ZDRAVILIŠKO 
GOSTINSKE(.A PODJETJA ROGAŠKA SLA-
TINA, HOTELA TRIGLAV na Dobrni, DO-
MA NA GORI OLJKI, KOTELA PAKE VELE-
NJE, KAJUHOVEGA DOMA ŠOŠTANJ, GO-
STINJSKEGA PODJETJA JELEN SLOVEN-
SKE KONJICE, DOMA NA MENINI PLANI-
NI in gostišča TURIST GORNJI GRAD ter 
HMELJARJA ŽALEC, ki so za prijetno po-
čutje, dobro preskrbo, in presenečenja v 
obilni meri poskrbeli. 

OSTALA RAZVEDRILA 
Vše ceste na našem področju so prevozne. 

Tudi v slučaju snežnih padavin bodo pravo-
časno usposobljene za promet z motornimi 
vozili. 

OBVESTILO 
Oddelek za notranje zadeve Skupščine občine Žalec obvešča 

lastnike motornih vozil, da morajo podaljšati veljavnost registra-
cije motornega vozila za leto 1966. Podaljševanje veljavnosti regi-
stracije se bo vršilo od 4. januarja 1966 do vključno 1. februar-
ja 1966 po sledečem razporedu: 

AVTOMOBILI ' 

Lastniki motornih vozil naj dvignejo potrebne tiskovine v 
sprejemni pisarni skupščine občine Žalec, kjer bodo lahko dobili 
tudi vse podrobnejše informacije. 

Oddelek za notranje zadeve 
Skupščine občine Žalec 

OGLASE ZA ZADNJO ŠTEVILKO 
SPREJEMAMO DO 27. 12. DO 12. 
URE! 



OBČINSKA PRVENSTVA 

NAMIZNI TENIS 
V nadaljevanju občinskega sin-

dikalnega prvenstva v namiznem 
tenisu so bili doseženi naslednji 
rezultati: Skupina A — IFA : Ko-
vinotehna 5:4, Kovinotehna : TEP 
5:2. Skupina B — železarna : Ta-
petništvo 5:4, Zavod za napredek 
gospodinjstva : Tapetništvo 3:5, 
Celjski tisk : železarna 5:0, Elok-
tro I : Metka 5:1, Elektro I : PTT 
5:3. Ekipe Elektro II, Celjski tisk 
in Klima so še neporažene. V žen-
ski konkurenci je bila odigrana 

le tekma med Elektrom in Bi-
rojem za stanovanjsko in komu-
nalno izgradnjo 3:2. 

KOŠARKA 
V nadaljevanju občinskega ko-

šarkarskega prvenstva so bili 
doseženi naslednji rezultati: Ve-
terani: Štore 67:39, Veterani : 
ŽRK II 20:0 p. f.. Veterani : ESS 
46:21, ŽRK II : Štore 20:0 p. f., 
TSŠ : Pedagoška gimnazija 
49:42, Gimnazija II : TSŠ 44:34. 

T. G. s 

i 
^ REVIJA ROKOMETA 
V torek je bila v Ljubljani re-

(Vija slovenskega rokometa, v ka-
teri je med drugim nastopila 
tudi republiška reprezentanca 
proti zveznemu ligašu Rudarju 
iz Trbovelj. V reprezentanci je 
nastopilo med drugim tudi šest 
igralcev ŽRK Celje: oba vratar ja 
Presinger in Markovič ter Sne-
dič, Goršič I, Krelj iil Telič. Tek-
ma se je končala z zmago sicer 
slabo uigrane republiške ekipe 
15:13, med najboljšimi pa sta 
bila oba vratarja, ki celo držav-
nemu reprezentantu Ačkunu ni-
sta dovolila, da bi več kot enkrat 
zatresel mrežo. 

—ed 

SMUČARSKI SERVIS V CELJU 

Hitro in poceni 
Hkrati z naraščajočim zanima-

njem za smučarski šport je v 
Celju prav gotovo rasla tudi po-
treba po delavnici za popravilo in 
montažo smuči, se pravi po smu-
čarskem servisu. 

No v letošnji sezoni že laliko 
vidimo v ulici 29. novembra re-
klamno tablo z napisom »Popra-
vilo in montaža smuči«. Skratka 
tudi za to je poskrbljeno v Celju. 
Obiskali smo Ivana Udoviča, ki 
je pravzaprav »direktor«, računo-
vodja, nabavni in edina delovna 
sila v delavnici, da nam nekaj 
pove o novoodprtem smučar-
skem servisu. 

»že pred leti si je tovarna 
športnega orodja Elan zadala na-
logo usposobiti posameznike iz 
različnih krajev za popravilo 
smuči. Iz Celja sem odšel na 
prakso jaz in tako mi je bilo 
kmalu omogočeno, da odprem ta-
le takozvani smučarski servis. 
Material dobivam iz tovarne, ki 
je spričo naraščajočega zanima-
nja za smučarski šport zaintere-
sirana za tako popravljalnico. 
Opravljam montažo in vsakovrst-
na popravila smuči in že začetek 
je pokazal, da je bila taka delav-
nica potrebna, saj že sedaj po-
pravim, oziroma montiram na 
dan preko 20 parov smuči. Pri 
vsem tem pa se trudim čimprej 
ustreči strankam, ki prihajajo k 
meni tudi iz drugih krajev celj-
ske okolice.« 

Tako je povedal prijazni »moj-
ster polomljenih smučk« v svoji 
majhni toda lepo urejeni delavni-
ci, od koder odhajajo stranke za-
dovoljne, saj so postrežene v naj-
krajšem času in tudi poceni. 
Mladi mojster se vsakemu pripo-
roča in želi mnogo sreče v no-
vem letu. » E. G. 

Pred dnevi je bil v Kranjski gori obnovitveni seminar smučarskih 
učiteljev, ki so se ga udeležili tudi celjski smučarski učitelji, š e pred 
zimskimi šolskimi počitnicami pa bo ObZTK organizirala seminarje 
z:a vaditelje smučanja, na katere bodo povabili tudi učitelje telesne 
vzgoje osnovnih in srednjih šol. Le-ti bi bili potem v zimskih počitni-
cah usposobljeni voditi začetne smučarske tečaje naše mladine. Upaj-
mo, da bo število smučarskega znanja željne mladine na naših smu-
čiščih še večje, kot je bilo v preteklih zimskih sezonah. 

ŠPORT NA DROBNO 

V počastitev dneva JLA je bil na 
kegljišču Ingrada kegljaški ekipni 
turnir v borbenih partijah. Zmaga-
la je ekipa UROP pred ZB, Invali-
dom in JLA. 

V prijateljski odbojkarski tekmi 
je TVD Partizan iz Braslovč v svoji 
dvorani premagal ekipo Ljubljane z 
rezultatom 3:2. 

Smučarski klub Oljka v Andražu 
nad Polzelo bo tudi letos uredil svo-
jo 40 metrsko skakalnico, na kateri 
bodo izvedli tudi nekaj meddruštve-
nih tekmovanj. 

Nogometna sekcija na Polzeli je 
v zimskem času organizirala mla-
dinski ples. Tako si bo nogometna 
sekcija vsaj delno nabrala prepo-
trebna sredstva za tekmovanja v 
spomladanskem delu prvenstva celj-
ske nogometne podzveze. 

V republiškem prvenstvu II. slo-
venske namiznoteniške lige je vrsta 
celjskega Partizana med osmimi 
ekipami v moški konkurenci zased-
la 5. mesto, med ženskami pa med 
tremi 3. mesto. 

Srečno 
Novo 

leto 
1966 

Vodna 
skupnost 
porečja 
Savinje 
Celje 

KOVINOTEHNA 
C E L J E Mariborska 17 

Kovinotehna Celje, Mariborska 17 s poslovnimi 
enotami Opremotehno Ljubljana, Kidričeva 3 

in Universal Jesenice, 
Maršala Tita 79 

želi vsem poslovnim 
prijateljem 

SREČNO 
N O V O LETO 

PRIPRAVE NA OBČ. KONFERENCO SZDL CELJE 

Zagotovljena množičnost 
S sestankom tretje skupine dele-

gatov za občinsko konferenco orga-
nizacije Socialistične zveze v Ce-
i ju — sestanek je bil v četrtek po-
poldne — so pravzaprav že zaklju-

čene priprave na ta pomembni de-
lovni obračun. Zdaj, ko so že mimo, 
lahko mimo zatrdlimo, da so spre-
membe v pripravah dosegle večjo 
širino, neposrednost in konkretnost 
v ugotovitvah in materialih, ki bodo 
predloženi na konferenci. Ob tej 

riložnosti bodo obravnavali nam-
reč samo troje področij, za katere 
so se odločili t u ^ na krajevnih kon-
ferencah Socialistične zveze, pa tu-
di na predkonferenčnih razgovorih. 
Gre za razpravo o vlogi proizvajal-
ca pri izvajanju gospodarske refor-
me, o metodah in vsebini dela or-

mizacije Socialistične zveze ter o 
oložaju družbenih služb. Po teh 

vprašanjih so se v zadnjih desetih 
dneh ločeno sestale tudi tri skupine 
delegatov. 

Medtem, ko so delegatje, ki so 
ovoriM o gospodarski reformi, po-

udarjali že znana stališča — do-

slednost, upoštevanje temeljnih sa-
moupravnih pravic itd. — so v raz-
pravi o metodah in vsebdni dela pred-
lagali sodobnejše in zanimivejše 
oblike dela. Med člani organizacij 
Socialistične zveze je v zadnjem 
času precej pasivnih. Delegati so 
menili, da je vzrokov za to več: ne-
pravilnosti pri delu v nekaterih de-
ovnih in drugih organizacijah, ne-

izpolnjevanje obljub in sklepov, pre-
majhna doslednost itd. Odpravlja-
nje teh pomanjkljivosti naj bi tudi 
v programih Socialistične zveze 
našlo svoje mesto. 

Iz raj^rav na vseh treh predkon-
ferenčnih razgovorih bodo posebne 
komisije sestavile poročila, ki jih 
bodo na konferenci posredovali 
vsem delegatom. Z novim načinom 
priprav pa je bila v večji meri za-
gotovljena tudi množičnost raz-
prav — ki je bila vse doslej ena 
najšibkejših točk letnih konferenc 
vseh družbeno političnih organiza-
ij-

I. B. 

Obrtni center »Zarja« — Žalec 

razpisuje naslednja prosta delovna mesta: 

I KVALIFICIRANE ŠIVILJE 
1 KVALIFICIRANEGA KROJAČA — SAMOSTOJNEGA — 

za velike komade 
2 KVALIFICIRANIH KROJACEV — 

za male komade 
1 VISOKOKVALIFICIRANEGA KLEPARJA — 

za vodstvo kleparske skupine 
i KVALIFICIRANEGA KLEPARJA 
1 KVALIFICIRANEGA TERACERJA — 

za polaganje podov iz plastičnih mas 

Pismene prošnje z dokazili o zahtevani kvalifikaciji je poslati 
na gornji naslov. 

Razpis velja do zasedbe delovnih mest. 



NOVOIETNA V E Č E R J A 
Glede na visoke cene, za katere so 

se odločili v večini< gostinskih loka-
lov — saj konzumacije pod tremi 
tisočaki skorajda ni več — bo le-
tos prav Jalovo veliko družin silve-
strovalo doma. V prijetni družbi in 
ob slovesno pogrnjeni in obloženi 
mizi bo tudi tako slavje prijetno — 
na vsak ruičin pa dosti cenejše. Da 
bi tistim gospodinjam, ki bodo pre-
vzele breme novoletne večerje, pri-
hrainili vsaj skrbi pri sestavi jedilni-
ka,. smo izbrali menu, ki bo tako po 
finančnih zahtevah kot tudi po gur-
manskih zadovoljil še tako izbirčne 
člane družbe. Menu lahko seveda 
dopolnite s svojimi domisleki, lah-
ko ga izboljšati, če se vam zdi pre-
skromen, ali pa tudi l^aj opustite. 
Svetujemo vam torej: juho iz ze-
lene, pečenega purana z žlikrofi ali 
domačimi rezanci, janeževe upog-
njence in punč. 

Juha iz zelene: potrebujemo dve 
veliki zeleni in pol rdečega korenč-
ka. Oboje olupimo in ' zrežemo na 
kocke. Na masti prepražimo pol če-
bdTfe, dodamo zeleno.- in korenjček 
ter to dušimo da se on^ehča. Vse na-
to pretlačimo, zalijemo^z juho, do-
damo. ščepec Vegete; solimo po oku-
su. V juho lahko zakuhamo tudi 
vložke. Naprimer te-le: stepemo jaj-
ce, namočimo vanj na kocke zreza-
no žefnljico in jo nato ocvremo na 
masti. 

Puran (purica ali mlada jarčka). 
Puranu pretaknemo bedro in prsa 
s slanino ter pečemo v pečici, da 
se omehča. Polivamo ga! Ko je me-
hak, ga razrežemo na kose, položi-
mo v kožico, zalijemo z juho in po-
ložimo nazaj v pečico. 

žlikrofi: serviramo jih k puranu, 
napravimo pa jih takole: testo za 
rezance malo mehkeje zvaljamo. Za 
nadev pa pripravimo slan krompir, 
ki ga pretlačimo; na masti prepra-
žimo veliko čebulo in puranovo dro-
bovino. Pretlačen krompir zabelimo 
s prepraženo čebulo in drobovino, 
dodamo poper in sol ter iz mase 
oblikujemo krogljifce. Položimo jih 
na testo, zapremo ter oblikujemo v 
majhne kvadrataste ali trikotne 
koščke. Kuhamo jih v slanem kro-
pu, vendar samo te^ko dolgo, da pri-
plavajo na površino. Žlikrofe zabe-
limo s sokom, v katerem smo pekli 
purana. / 

Mešana solata: pripravimo eridiv-
jo, rdečo peso, lahko pa tudi še dru-
ge vrste solat. 

Punč: v četr t ' l i t ra vode damo 40 
dekagramov sladkorja, kuhamo, da 
se sladkor dodobra raztopi. Pobere-
mo pene. Skuhamo četrt litra zelo 

^ močnega ruskega čaja, stisnemo dve 
limoni in dve pomaranči. Kuhane-
mu sladkorju dodamo precejen čaj, 
sok pomaranč in limon ter četrt lit-
ra ruma. Vse zavrnemo in dodamo 
nekaj olupkov pomaranč in limorj. 

Punč moramo vedno servirati s 
pecivom — tokrat z janeževimi 
upognjenci. 

Ker pa je novoletna noč dolga in 
se družba proti jutru spremeni v 
krokarje, ki bi radi pojedli še kaj 
čjšto posebnega, pripravimo krokar-
sko solato: 

Krokarska solata: Kuhan in olup-
Ijen krompir zrežemo, dodamo let-

no ali pariško salamo, zrezano na 
kolobarje ali kocke, dodamo kuma-
rice, malo korenjčka, sol, poper, 
zmešamo z oljem in kisom ^ter do-
polnimo z majonezo in ^orcico. 

Ce želite še izpopolnjenejšo ve-
čerjo, lahko po juhi servirate še 
hladno ali toplo predjed. Lahko si 
umislite majhne obložene kruhke, 
pravzaprav žemljice, ki jih pripra-
vite tako, da žemlje zrežete na ko-
lobar^, jih opečete, nanje pa date 
hladen čevapči^ prknerno dekori-
rate in servirate kot predjed. , 

Dober tek — in seveda — srečno 
in veselo novo leto! ,Vaš kuhar 

Novoletne čestitke 
Ni več zgodaj, pa tudi prepozno 

še ni, da pošljete svojim prijateljem 
in znancem novoletno čestitko. To 
pa je opravilo, ki vzame včasih pre-
cej časa. Zato je najbolje, da si naj-
prej sestavite spisek vseh tistih, ki 
jim boste čestitke poslali. Ce misli-
te, da je to potrebno, preverite nji-
hove naslove.^e boste koga izpusti-
li, se boste prav gotovo znašli v ne-
prijetnem položaju, ko bo nekaj dni 
pred novim letom p^finesel pismo-
noša njegovo čestitko. 

Komu pošljemo čestitko? Vsem 
osebnim prijateljem, znancem,'s ka-
terimi s i | dopisujete, sorodnikom in 
poslovnim partnerjem. Čestitke ne 
smete napisati s pisalnim strojem, 
če jo pošljete prijateljem ali sorod-
nikom. Tudi konvencionalna in su-
hoparna na j ne bo. Poslovnim pri-

jateljem lahko čestitke pošljete tudi 
na svoji vizitki. » 

Ko boste vstopili v trgovino, na j 
vas nikar ne zapelje pisana množica 
kar in kartic. Izberite jih po last-
nem okusu — najlepše, najenostav-
nejše. Nikjer ni napisano, da mora-
jo biti novoletne čestitke samo zim-
ski motivi, dedki Mrazi, d imnik^ j i 
in prašički. Čestitke s takimi detaj-
li v svetu vedno bolj opuščajo, na 
pomenu pa pridobivajo vizitke z 
umetniškimi reprodukcijami sodob-
nih in starih mojstrov. 

Ce pa se vam bo kljub vsej po-
zornosti le primerilo, da boste iz 
spiska' spustili kakšnega znanca, ne 
bodite še enkrat nerodni. Ko boste 
dobili njegovo čestitko, zahvalite 
se mu zanjo, pošljite mu svoje naj-
boljše želje. S tem boste svojo na-
pako lepo popravili. 

Letos so moderni lasje toplih 
barv. Platinasti so skoraj povsem 
izginili, pa tudi močnih rdečih barv 
ne srečujemo več toliko kot pred 
leti. Prevladujejo vsi odtenki rjave 
— do zelo temnih, do najsvetlejših. 
Taki lasje so tudi na oko veliko 
prijetnejši — in tudi manj tvegani, 
saj so se skoraj beli lasje podali le 
malo ženam. Letošnje pričeske na j 
bi bile geometrijske, čeprav se ne-
kateri znani frizerU še zmeraj odlo-
čajo za bogato valovite in kodraste 
lase. Ker sd le-ti mnogo bolj mla-
dostni in tudi pričeska obstojnejša, 
se je zanje ogrelo tudi veliko več že-
na. 

Na naši fotografiji pa je še ena 
zaniinivost — cvetje, ki si ga je ma-
nekenka pripela v lase kot edini 
okras. Morda bi se za spremembo 
tudi vi odločili zanj — seveda pa je 
treba v tem primeru pustiti doma 
vse uhane in celo prstane in zapest-
nice.-Nakit je najučinkovitejši ta-
krat, če je edini, lahko pa je grd, 
če se pod nj im kar .šibimo. 

PRI SLOVEACEVIH 
Pravzaprav se je že vse leto bala prazničnih dni. Vedela je, da 

bosta spet jeza in jok v hiši. Jeza z moževe strani, žalost pa pri 
otrocih. Ne samo pred novim letom, tudi ob rojstnih dnevih in po-
dobnih praznikih, je morala moža dolge tedne prositi, da je smela 
za otroke kupiti kakšno malenkost. »Saj ničesar ne potrebujejo,/ 
ka j jih boš le razvajala!« je godrnjal in včasih celo zavpil. Toda 
tako hudo ni bilo samo takrat, kadar je šlo za igrače, tudi za obleko 
je bilo težko. Včasih so plašček ali čevlje za otroke kupovali tako 
dolgo, da ga prav zares niso več potrebovali. Poskušala je na naj-
različnejše načine. Hranila je denar, ki ga je namenila za gospo-
dinjstvo, šivala za sosede, prodajala stare stvari. Toda, če je k hiši 
prišlo kaj, novega za otroke, je bil ogenj v strehi. Ob vsem tem pa 
ni bilo nikdar škoda denarja za žganje, slanino, vino'in druge dobro-
te, ki se jim oče ne bi odrekel za nič na svetu. Pri hiši vlada torej 
očetova diktatura, če gresta starša zdoma, morajo otroci počakati 
kje zunaj — da ne bodo na glavo postavili lepe, pravkar zgrajene 
hiše. \ ' * , 

Otrok.prav gotovo ni treba razvajati, toda takile očetje bi se 
morali zavedati, da so njihovi sinovi in hčere člani iste družine, da 
imajo eriake pravice in da nikakor ni v redu, če je tisto, kar dobijo, 
miloščina. Mnogi starši se ne zavedajo velikega pomena igrač. Z igro 
se otrok bistri, spoznava naravo in življenje, uri svoje umske in 
telesne sposobnosti, zato denar, namenjen za igračo, ni potrata. Prvo 
igračko bi moral otrcfk dobiti že takrat, ko še ves majhen in ne-
bogljen leži v košarici. Iznajdljive matere privežejo na košarico 
pisane trakove, ki vedno živahno zanihajo, ko kdo odpre vrata ali 
okno. Otrok trakove opazuje in se zabava. Kasneje dobi ropotuljico, 
ko shodi, že aktivno igračko itd. Matere dobro vedo, Jcako nezahtevni 
so otroci. Že od nekdaj imajo najrajš i kuhalmce, lonce in pokrovke, 
kasneje pa-na jbo l j ctnijo igrače^ ki jim jih mama sama sešije 
ali naredi. Z malenkostmi so zadovoljni in še tako majhna pozor-
nost jim je draga, zlasti še, če so iežave kot tudi dobrote enako-
merno porazdeljene. 

Očetje, kot je tale naš, bi morali nekoliko spremeniti poglede 
na mladost. Tisti obrabljeni stavek, češ, tudi jaz sem živel brez 
tega, pa bo še moj sin, j e ne samo krivičen, temveč tudi neumen. 
Življenje je šlo svojo pot, zahteve so danes popolnoma drugačne 
kot' pred tridesetimi leti. To velja tudi za vzgojo otrok, ki bi jim 
starši morali biti predvsem prijatelji. Očetje s šibo v jokah naj 
bi šli v pozabo. 

Gradimo otroški vrtec 
Približno tri tedne bo od tega, 

ko je sekretariat konference za 
družbeno aktivnost žensk v Celju 
razpravljal o težkem položaju 
otroške ustanove »Zarja« na Dolgem 
polju. Zarja je namreč edini vrtec 
na te^n razsežnem področju in je 
zato tako prenatrpan, dcO že nekaj 
časa ne sprejmejo nobenega varst-
va potrebnega otroka več. Takrat 
je sekretariat dal pobudo, da bi 
našli vsaj dva prostora za šolsko 
skupino tega otroškega vrtca. Idejo 
d tem pa šo kasneje izpopolnili 
in začeli upati na kompleksnejšo, 
trajnejšo rešitev. Na območju, Dol-
gega polja namreč veliko gradijo. 

Gradijo stanovanjske bloke, kjer 
bi lahko z ne prevelikp sredstev 
v spodnjih prostorih uredili otroški 
vrtec. Zato so se na krajevni skup-
nosti odločili, da bodo začeli akcijo 
med delovnimi organizacijami — 
od občine pomoči ne morejo pri-
čakovati — kt bi lahko ali z delom, 
ali s sredstvi, vendarle uredili pro-
store za varstvo otrok svojih de-
lavcev. Obstojajo tri variante: zgra-
diti nov vrtec — po paviljonskem 
sistemu, urediti prostore za vrtec,, 
v enem od blokov, ki jih bodo začeli 
graditi, ali zagotoviti prostore 'za 
šolsko skupino otroškega vrtca, s 
čimer bi sprostili vsaj nekaj ka-
pacitet v vrtcu v bloku »107«. 

Akcija je nedvomno zanimiva in 
lepo bi bilo, če bi uspela. Navse-
zadnje gre za otroke Uelavk in de-
lavcev, ki v delovnih organizaci-
jah najbistven&je pripomorejo k 
delovnim rezultatom. 

ABC NEGE 
Š M I N K A N J E 

Bakrena ali bleda koža, majhne ali velike 
oči, polne ali tanke ustnice — vse to so na-
pake ali zanimivi detajli -našega obraza, od-
visno od tega, kiako se šminkamo. Najbolje 
^e, da si enlcrat za vselej temeljito ogledamo 
svoj obraz in ugotovimo, kateri deli so naj-
lepši in najzanimivejši. 

Ce ste torej ugotovile, da morate posvetiti 
največ pozornosti očem, kar je že nekaj časa 
modna muha, potem preberite nekaj nasve-
tov. 

Za šminkanje oči potrebujete: siv ali rjav 
krejon za obrvi, črn tuš ter ščetkico — za 
večerno šminkanje pa še moder ali zelen kre-
jon in, če želite, ^udi umetpe trepalnice, ki 
si jih lahko nabavite v naših komisijskih tr-
govinah.-Oči šminkajte šele potem, ko ste si 
dodobra očistili obraz, ga namazali s hranlji-
vo kremo in tekočim pudrom. Ko našminka-
te tudi oci, si obraz naprašite Se s pudrom 
v prahu. 

Oči šminkajte po temlem vrstem jsedu: 
1. Najprej uredite linijo obrvi tako, da si 

z dobro ošitjenim svinčnikom potegnete skraj-
no gornjo črto, ki mora biti malce nad obi-
čajnim robom obrvi in ta del izpopolnite. 

2. Z majhnim, vlažnim čopičem pomažite 
po gornji veki malo modre ali zelene barve. 
Najbolje je, da uporabljate modro kot mor-
ska voda ali ažurno zeleno. Nad trepalnicami 
lahko potegnete še ozko linijo, ki j e pona-
vadi v črni barvi, lahko pa je tudi modra. 
Za ta del šminkanja uporabljamo tuš. 

4. S pomočjo pincete pričvrstite še umetne 
trepalnice. 

Za posebne svečane priložnosti si lahko 
dovolite več »barvanja«, letošnja modna mu-
ha pa so tudi svetlomodri metalni konlcti 
in zlati prah — na vekah. 

NASVETI 
Novoletna jelka bo sveža in iglce ji ne 

bodo tako hitro odpadle, če boste stcbelcc 
na koncu poševno odrezali in jelko čez noč 
postavjli v vedro hladne vode. Zjutraj mora-
te zarezan konec namočiti v tekoč parafin 
in ga T)remazati s pečatnim voskom. 

Ne pozabite za praznike primerno okrasiti 
stanovanje. Ce boste imdi novoletno jelko, 
bo sicer že ta dovolj lepo poskrbela za praz-
nično vzdušje. Sicer pa lahko okrasite Ic-
stence, svečnike, zidove itd. V skledo za sad-
je položite nekaj,zelenih borovih ali jelčnih 
vejic, vtaknite v sredino obarvano svečo, 
okrog nje pa položite jabolka, pomaranče ali 
kakšno drugo lepo sadje. Okrasite pa lahko 
tudi lestenec — tako, da spletete nežen ve-
nec, ga okrasite s trakovi, obarvanimi storži 
in steklenimi okrasnimi kroglaaii. 

Nagradni natečaj »MODA« 
Na današnji sliki si oglejte pleten 

volnen športen pulover, ki ga je pri-
kazalo trgovsko podjetje »Moda« na 
svoji zadnji modni reviji. IzdelalalM 
ga je tovarna »Rašica« iz Ljubljane. 
Tovrstne puloverje v raznih barvah 
in z raznimi vzorci si lahko oskrbi ̂ e 
v vseh prodajalnah trgovskega pod-
jetja »Moda« po zmernih cenah. Za 
izredne želje vam lahko trgovsko 
podjetje ustreže tudi z naknadnimi 
naročili. 

Hlače, ki jih nosi manekenka na 
sliki, so izdelek tovarne »Pletenin« 
iz Ljubljane., Trpežno in zelo pri-
merno blago »Iielanca« je prvo jam-
stvo kvalitete, medtem ko vam raz-
ne barve zagotavljajo, da lahko za-
dovoljite tudi najbolj zahteven 
okus. 

Ves komplet je primeren za zirti-
ske dni, smučanje in sankanje, pa 
tudi za vsak dan, izlete in tudi za 
delo — posebej na terenu. 

Naš nagradni natečaj gre h kraju. 
Preverite še enkrat, če imate shra-
njene vse kupone. V prihodnji šte-
vilki bomo objavili še deveti (zad-
nji) kupon in obvestilo, do kdaj in 
kam jih morate poslati, če se hoče-
te udeležiti nagradnega žii^banja za 
pet praktičnih nagrad v skupnem 
znesku 30.000 dinarjev, ki ga je pri-
pravilo trgovsko podjet je »Moda« 
za svoje kupce in bralce »CT«. Ne 
zamudite obiska v prodajalnah tr-
govskega podjet ja »Mode« Še pred 
prazniki, kar vam bo olajšalo na-
kup daril. 

VABIMO VAS NA OGLED 
NAŠIH PRODAJALN 
POHIŠTVA V CELJU: 

Zidanškova ulica 15 
Savinjsko nabrežje 8 
Ulica XIV. divizije ter 
prodajalno polfinalnih izdel-
kov in stavbnega pohištva v 
Tkalski ulici 13 

KVALITETNO, SODOBNO 
POHIŠTVO »SLOVENIJALES« 
LAHKO KUPITE TUDI V TRGOVINAH ; 
NASLEDNJIH TRGOVSKIH PODJETIJ: 

»Savinjski magazin« Žalec, Petrovče, Zabukovca, Griže, 
Prebold, Šempeter, Tabor, Vransko, Polzela 
»Izbira«: Laško 
»Resevna« Šentjar, Slivnica, Ilotunje, Ponikva 
»Jelša« Šmarje pri Jelšah, Kozje, Rogatec 
»Savinja« Mozirje, Nazarje, Rečica 
»Zarja« šoštanj 
»Dravinjski dom« Slovenske Konjice 
»Mercator« Gornji grad, Ljubno, Luče, Solčava 
Trgovsko podjetje Radeče 
Trgovsko podjetje Sevnica 
»Preskrba« Krško, Brestanica, Senovo, Kostanjevica 
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B O K S A R S K I 

SODNIK 
Ko setn prebral časopis, nisem 

mogel razumeti, kdo je imel prav 
— Lambertino alt Bethem, prav 
tako tudi nisem razumel vloge, 
ki jo je odfgral Rokston v nju-
nem dvoboju, ki je dvignil mno-
go prahu. Zato sem bil zelo sre-
čen, ko sem dva dni potem sre> 
čal svojega starega prijatelja 
Rokstona. Revež je bil videti 
zelo žalosten: obraz je imel ob-
lepljen z obliži, roko pa v mavcu, 
kakor da je boksal, a ne sodil. 

— Stvar je jasna^ je rekel. — 
Nista mogla najti sodnika za 
dvoboj, kar je dokaz njunega 
slabega značaja. Ponudil sem se, 
ker sem znan v športnih krogih. 
Pristala sta in dogovorili smo 
se za vsoto, ki zanju ni pome-
nila nič, zame pa je bila velika. 
Spil sem tri kozarce na njuno 
zdravje, enega v svojem in dva 
v njunem imenu. Potem sem 
mirno čakal na tisti usodni dan. 

Pred dvobojem je prišel Lam-
berto in mi pomolel pest pod 
nos. V žep mi je spustil nekak-
šen zavoj in vprašal: 

— Znaš šteti.do deset? 
— Celo do sto! 
— Zelo dobro! Če me bo po-

jutrišnjem zbil na tla in boš ti 
rekel — »deset«, ti bom razbil 
nos ali brado, kakor ti je bolj 
všeč. 

Tistega dne sem se poskušal v 
štetju, pri čemer sem ugotovil, 
da odlično štejern do devet, pa 
prav tako od enajst dalje. Toda 
nikakor mi ni šel v glavo tisti 
prekleti »deset«. | 

— Kaj pa je bilo v zavoju? 
— Kakšnem zavoju? 
— V tistem, ki ti ga je dal 

Lambertino. 
— Ah, da. Bila je denarnica s 

pet tisoč dolarji. Najbolj smešno 
pa je, da mi je naslednjega dne 
Bethem izročil celo deset tisoč 
dolarjev. Tudi on mi je pomolel 
pest pod nos. Potem je zahteval 
isto kot Lambertino, da namreč 
jutri vsekakor pozabim tisto 
prekleto »deset«. 

Nazadnje se je pričel dvoboj: 
ring, vrvi,^čebri, v katere pljujejo 
polomljene zobe in — šampioni 
s pestmi. Prve runde je bilo vse 
v redu. Celo ploskali so mi, seve-
da profesionalci; amaterji obi-
čajno samo žvižgajo. Bil sem cel, 
četudi sem že devetkrat ločil oba 
boksarja. Pričela je peta runda. 
Naenkrat je Bethem poslal svoje-
mu nasprotniku direkt, kakršne-
ga ne bi želel nikomur. Lamberti-
no se je zgrudil in pričel sem šte-
ti: ena.. dva.. tri.. do devet. 
Do sem je šlo odlično. Potem 
sem ponovil: devet. Šlo je slabše. 
Celo profesionalci so začeli žviž-
gati. Vedel sem, da n^ smem po-
noviti. Nadaljeval sem: enajst, 
dvanajst. Hotel sem se mu oddol-
žiti denar in šteti do sto. Mislite, 
da so mi pustili? Skočili so v 
ring, čeprav je to po pravilih 
strogo prepovedano, in me udar-
jali, kakor da bi radi dosegli 
Lambertinovo titulo. Da bi bila 
nesreča večja, me je Bethem za-
del s svingorh ali direktom, da 
sem odletel čez vrvi in se osvestil 
med dvema zdravnikoma, ki sta 
mi previjala roko. 

Poznate moj ponos. Nisem se 
skušal prepirati. Oprostil sem 
publiki, ki ne razume finega du-
ha. Toda mislite, da je Bethem 
ravnal pravilno? Saj je on kriv, 
da sem pozabil številko deset. 

E. G. 

Prastara britev 
Od kda j si možje b r i j e jo brado? 

Na tO vi)rašunje je pred kratkim 
odgovoril sovjetski arheolog Jur i j 
Kuzbekjan. V nekem nenasieljnem 
]iraju na severu Kavkaza, je uče-
n jak našel bronasto britev, staro 
dva tisoč osem sto let. Po mišljenjiu 
tega arheologa so l j ud je n a j p r e j 
b r i t ju brade pripisovali^ mistični 
pomen, kasneje so to storili samo 
ob nekaterih izjemnih primerih, 
dokler ni br i t je postalo moda. Ta 
pa je muhasta in danes so brade 
spet moderne. Britev je tore j izgu-
bila na pomenu! 
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Gozdar sprva sploh nobene ni rekel, samo poslušal ga je 
in odkimaval in spraševal vse to vmes. Šele potem mu je po-
vedal, da bi rad, da bi strašno rad, da pa res ne more, služba 
je služba, moral bi prosit i za dopust, same sitnosti, in sploh 
— grof! S takimi zverinami še nikdar ni imel opravka, res 
raj^i ne. Res ne. Pa ga je oskrbnik tako^milo prosil in ni od-
nehal, dokler gozdar le ni obljubil, da bo. Samo ga vseeno 
skrbi, voziti že zna, za to ga ni skrb, a vse drugo. Grof ga ne 
pozna, moral bi mu dati pismo seboj in pooblastilo za denar! 
Na j le gre ra jš i sam. Pa ni hotel oskrbnik zdaj niti slišati več 
o tem, obljubil mu je še deset goldinarjev posebej za pot, še 
poleg tistih desetih, ki jih bo dobil od grofa. Dvajset goldi-
narjev za dva dni! Nikoli več ne bo imel take priložnosti! 

Končno jd gozdar le privolil, da bo pač poskusil, 
k^kor bo, pa bo. č e bo ka j narobe, n a j sam sebi pripiše! 

Pa ga oskrbnik niti poslušal ni več. Še žal mu bo! 
Drugega dne se je gozdar potem res zglasil. Zdaj je bil 

oblečen bolj po kmečko, pa prav leipo in snažno, pred grofa 
ne moreš s predpasnikom! Tudi za vse drugo je bilo že pri-
pravljeno, pismo za grofa s pooblastilom za kupčijo in sprejem 
denarja , že podpisana pobotnicas^za 1200 goldinarjev in še gro-
fovo pisrno, da bo bolj verjel. Potem sta se še zmenila, kako 
bo hodil nazaj, ko ne bo imel več konj, k je ima najbližje, pa 
to gozdarja ni veliko skrbelo, se bo že vrnil, kakor m u bo pač 
najbol j kazalo, ali z vlakom do Rajhenburga in odtod v Kozje 
peš, ali pa ga bo morda kdo vzel na voz, bo že videl, kako mu 
bo najbol j prilično. 

In če ga .Guzaj na poti napade? 
Haha, tisti Guzaj! No, njega pa se res ne boji . Ima seboj 

pihalnik, tak na pet lukenj, oskrbnik se še znašel ni, ko je že 
merila črna cev naravnost van j in je. gozdar skočil in zavpil: 
»Roke gor!« Oskrbnik se je prav pošteno prestrašil in se precej 
naglo odmaknil, seveda pa bi bilo že zdavnaj prepozn6,_če bi 
šlo zares. Potem sta se oba naenkrat zasmejala. 

»Si zmeraj tako nagel?«, je rekel oskrbnik. 
»Sanjo takrat , kadar je treba!«, je dejal gozdar in v očeh 

se mu je Zabliskalo. Naslednji trenutek revolverja spet ni bilo 
nikjer več. 

Potem sta še južinala, tudi cekar z .obilno popotnjo je bil 
že pripravljen pod sedežem na paruču. Konja sta od nestrpno-
sti kopala s kopiti, rada bi bila že šla. (iozdar j ima je odlomil 
vsakemu kos belega kruha in ju potrepljal po vratu, ju po-
hvalil, da sta pridna. Nato se je spravil na sedež, z oskrbni-
kom sta si še zadnjikrat dala roke, — ce bi bil oskrbnik vedel, 
da je bilo res zadnjikrat! Hijo!, je voz zdrdral mimo hlevov 
in na cesto pa ob Bistrici proti Podsredi. Konjička v dir, ka j 
bi ne, spočita, mlada, sita! Hijo! Skozi Podsredo je šlo kakor 
Elija! V Rajhenburgu je skoro natančno pol poti v Brežice, 
pa se je Guzaj tu uslavil, da se konjička malo oddalineta, sam 
je bil pa tudi že potreben požirka. Izpregel ni, samo privezal 
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je konja k železnemu obroču, ki je bil nalašč zato vzidan v 
steno pred gostilno. Hlapec je prinesel korito za rez in oves, 
pa sta zobala. Sam se je tudi odžejal, potem pa pogledal, ka j 
so ženske pripravile v cekar. Potem je konjička še napojil, 
pa je šlo spet naprej , povsod so l judje z njiv gledali za n j im 
in ugibali, kdo se tako gosposko pelje in kam bi^utegnil biti 
namenjen. 

V Brežicah je bil še malo prej , kakor je bilo dogovorjeno. 
Zapeljal je kar pred grad, tu ga je že pričakoval nekdo, sicer 
ne grof, pač pa njegov konjar , ki mu je bilo naročeno, da po-
skrbi za konja in voznika, čim se pripeljejo. Kje je gospod 
grof? Bi rad z n j im govoril! Gospoda grofa ni doma, za konje ^ 
je pripravljen, hlev posebej, voznik bo pa prenočihv gostilni 
pri mostu, tam ir^a tudi že naročeno in plačano večerjo, samo 
na j pove, da je on. Gospod grof hoče konja sam preizkilsiti, 
preden se bo odločil, ali ju bo kupil ali ne, naročil je pa, n a j 
spremljevalec jutri z ju t ra j ob deVetih čaka pred hlevom. 

Guzaju, ki je imel čisto drugačne načrte, to ni bilo všeč, 
konjar pa je samo skomizgnil, češ ka j si more pomagati, grof 
je grof, kakor odredi, tako se mora zgoditi! Pa sta izpregla, 
spravila konja v hlev, voz v kolnico; samo cekar je Guzaj še 
vzel pre j izpod sedeža, potem pa je počasi krenil z dvorišča. 
Kam naj se dene? Odpravil se je proti mestu, z nečim si mora 
ubK.i čas, do večerje je še dolgo in s kurami spat hoditi tudi 
ni bil navajen. Pohajk,oval je po cesti, tu so se igrali otroci, 
tam klepetali dve ženski, dekle, ki je zalivalo rože na oknu, 
se še zmenilo ni zanj, nikomur ni bil na mar. Iz dolgega časa 
se je ustavil pred največjo trgovino pred cerkvijo in si začel 
ogledovati v izložtfi razstavljeno blago. V enem oknu je bila 
železnina, lopate, rovnice, kose, sekire, verige za priklepanje 
živine, rogljače, žeblji vseh vdikost i in vrst, povodci in podob-
na taka roba, v drugem pa blago za obleke moške in ženske, 
rumene in rdeče rute za na glavo, moške srajce in~^ate, noga-
vice, klobuki. Trgovec ga je skozi steklena vrata že' ugledal 
in prišel na prag, se mu nasmehnil in ga pri jazno vprašal, ka j 
bi rad, tu da lahko kupi vse od nog do glaw, izbira je velika, 
ceneje takega blaga ne .bo dobil nikoli nikjer , na j nikar ne 
odlaša, pr ihodnja pošiljka bo gotovo že dražja. Pa je Guzaj 
še enkrat pogledal po izložbi in za trenutek, dva oMeval, po-
tem pa je res stopit zk možem v trgovino. Izbral, si je par no-
gavic, se dolg6 pogajal za ceno, trgovec mu jih je dal na pol 
zastonj in. v izgubo. Slabi časi, je rekel, slaba kupčija! Se pri-
poročam za prihodnjič! 

/C Potem je Guzaj krenil k Savi. Ozka steza je vodila tik 
ob vodi, kopal pa se zdajle nihče ni, sonce je že zahajalo. Vo-
da je bila precej kalna, nobene ribe ni bilo videti, sicer se pa 
Guzaj sploh ni zanimal zanje. Poiskal si je primeren prostor-
ček, se usedel v travo ob bregu, sezul čevlje in nogavice, na-
močil noge v vodo, potem pa si je obul nogavice, ki jih je bil 
pravkar kupil. Stare je zvil skupaj / in porinil na dno cekarja, 
še pre j pa je v eno nadeval vlažne mivke. Čemu mu le bo? 
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On je že vedel, mi bomo pa tudi zvedeh, ko bo čas za to! Kdo 
bi bil toliko radoveden! 

Nato je zamišljeno še malo posedel, potem pa se je vzdig-
nil :n odi^el v gostilno pri mostu, k jer so bili po grofovem na-
ročilu res pripravili zanj večerjo, pa ne posebno grofovsko. 
Sladka repa z zmečkanim krompir jem je bila, ravno sladke 
repe Guzaj že od nekdaj ni mogel trpeti in se je niti dotaknil 
ni, v cekar ju^je bilo šc za dva lačna boljšega dovolj, samo 
meric;p vina si je privoščil in ga tudi sam plačal, vino ni bilo 
slabo. I^otel si je privoščiti še eno, pa se je spomnil, da bo 
jutr i vozil itn kadar voziš, ne pij! Pa je prosil, n a j mu pokaže-
jo sobo, da gre počivat. 

Dolgo ni mogel zaspati in z ju t ra j se je spet zgodaj zbudil.-
Že precej pred določeno uro je bil spet v gradu in pri konjih. 
Voz je bil že postavljen na dvorišču. Guzaj je stopil k njemu, 
ga ogledoval od vseh strani, se usedel na prednj i sedež, pa mu 
ni bilo nekaj prav, spet zlezel z njega, ga spet ogledoval, na-
zadnje pa se je usedel zadaj in čakal, kdaj se bo prikazal kdo 
od kod. Konjar mu je prišel povedat, da mora gospodu grofu 
reči vaša grovofska milost, potem je pa spet odšel in spet 
dolgo ni bilo nikogar. Kadar- čakaš, je vsaka minuta dolga pol 
ure! 

Grof je bil točen. Na cerkvenem stolpu je ura , pravkar 
odbila devet, ko se je prikazal na jp re j on, takoj za n j im pa 
majhno belo skuštrano ščene, ki se je takoj zagnalo proti Gu-
zaju in mu kazalo zobe in revskalo okoli hlačnic, se nju je 
moral umikati, če je hotel sam sebi in svojim hlačam dobro. 
Naj ra j š i bi bil cucka brcnil, da bi odletel pet klaf ter daleč in 
se nikoli več ne pobral, pa, seveda ni smel. 

»MajheA pes, hud pes!,« se je grof smejal, namesto da bi 
mu bil odzdravil. Bil je dolg kakor fižolovka in tudi prav tako 
suh.' Oblečen je bil v lovsko obleko z zelenimi našitki na suk-
njiču in z gumbi iz jelenovega roga, pa kozjo bradico je nosil. 
Guzaj mu je izročil pismo, grof ga je odprl, natančno prebral, 
potem pa ukazal konjar ju , na j privede konja. Seveda vse po 
nemško. Ves čas je gledal nekam v zrak in molčaL Ko sta bila 
konja pred njim, je spet spregovoril. 

»To so. torej konji. Dobro. Prav dobro. Bomo poskusili ko-
nje. Da.« Najpre j jih je premeril z očmi, potem se je pre.sto-
pil za dva, tri korake nazaj, ju spet premeril, potem je stopil 
čisto do njih, j,ima drugemu za drugim dvignil p r edn jo nogo, 
levo, desno, otipal biclje, pogledal kopita, potem ju pogladil 
po grivi,, potrepljal po plečih, j ima nekaj šepetal, kakor da ju 
hoče začarati, konja sta strigla z ušesi in ga pogledovala, kakor 
da ga hočeta razumeti, kaj j ima dopoveduje. Nazadnje je po-
kimal in rekel konjar ju : 

»Dobri konja, kaj? Da. Zelo dobro. Poskusil zdaj še voziti. 
Da. Napreči!« Nato se je obrnil h Guzaju: 

»On ne Nemec? Kako zna nemški? Da? Se bo peljal zraven, 
da.« 
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^ Potem se je spet obrnil vstran, si prižgal debelo cigaro z 
zlato pasico in spet gledal v zrak. 

»Kje se naučil nemško?«, je nenadoma vprašal Guzaja. 
Guzaj mu jfe povedal, da pri vojakih. ^ 
»Dobro, zelo dobro. Da. Pri- vojakih. V katerem regimentu 

služjl?« 
»Pri sedeminosemdesetem. Infanterijskem.« 
»Sedemihosemdeset, da. Dobro. Zakaj pri scdemin9scmde-

set? Mislil, da pri kavalerija.« ' 
Potem je spet obmolknil in čakal, da sta bila konja napre-

žena. 
»Nič bič? Oh, dobro, dobro!« 
Pa sta se usedlaf Guzaj na kozla in vajeti v ru|cc,^njihova• 

grofovska milost p a zadaj. 
»Še počakati! Dobro! Zdaj pognati!« 
Guzaj je tlesknil z jezikom, narahlo ošinil konja z vajetmi, 

konjička sta že komaj ča'kala znamenja, potegnila oba naen-
krat, grof je bil ves navdušen. ' ^ 

»Dobro! Dobro! Zelo dobro, da!« 
In že so bili skozi vhodna vrata! 

'»Stoj!« 
Spet sta oba hkra t i obstala. 
»Dobrq! Zelo dobro! On laznjivec! On služil kavalerija!« 
Guzaj niti trenil ni z očmi. 
»Kaj je to?« je vprašal grof, ko -je poleg svojega sedeža 

zagledal^ Guzaj ev cekar. 
»Popotnja od gospoda oskrbnika v Kozjem,« mu je po-

jasnil Guzaj. Grof je spet gledal v zrak. Potem se ' j e domislil: 
»On večerjal včeraj v gostilni pri mostu?« 
Guzaj je pritrdil. 
»Kaj je dobil za večerjo dobrega?« ^ 
Guzaj bi mu bil silno rad povedal, da dobrega nič, pa se 

je zdržal, pač pa je bruhnilo iz njega: 
»Sladko repo in zmečkan krompir!« 
K sreči je grof gledal v zrak, sicer bi bil videl, da je Gu-

zaj moral biti z večerjo močno nezadovoljen. 
»Dobro, dobro!« 
Naj te 'hudič vzame s tvojo sladko repo vred, — je zaklel 

Guzaj, seveda samo v mislih, pač p a zato nič man j od srca; 
»Sedaj se bomo peljali malo proti Rajhenburgu. Na jpre j 

korak, potem v dir. Da. Torej.« 
Guzaj je popustil vajeti, konjička sta bila pridna, šla, ka-

kor si hotel, v korak, v dir, v dmec, na ' ravnem, v breg, prav 
igrala sta se. Grof je bil vedno boljše volje. 

»Dobri konji, da. Zares dobri. Kupim! Dobro!« 
Potem ga je s prs tom potrkal po rami. ,, 
»Sedaj vozil jaz sam naprej , da. On sedel zadaj.« 
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C E L J S K I 

T E D N I K 
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DRAGI CICIBANI IN PMIRJI 
Vidite, precej časa je moralo mi-

niti, da se danes spet srečanjo. V p 
pa kaže, da bo naša rubrika zdiaj 
redno izhajala. Zato vas vabimo 
k sodelovanju. Na tej strani boiHO 
vsakih štirinajst dni objavljali pri-' 
spevke cicibanov in pionirjev, ki 
bodo pisal^ o življenju v šolah, o 
dogodivščinah in dogodkih itd. 

Lahko nam - pošljete tudi svoje 
pcsmice, risbe, skratka vse, kar 
bi našo rubriko popestrilo in jo 
napravilo tako, da jo boste radi 
prebirali. 

Pričakujemo, da boste naše va-
bilo upoštevali in da l^omo čez šti-
rinajst dni, ko bo na tej strani 
spet rubrika za male bralce, že sre-

čali vaša imena in seveda — pri-
spevke. Tokrat pa vam želimo sreč-
no in veselo novo leto ter čim več 
veselih doživetij čez novoletne 
praznike! 

Tetka urednica 

DEDEK MRAZ NA OBISKU 
Še nekaj dni in sp^t bo med na-

mi dedek Mraz. Otroci ga Kodo ze-
lo različno pričakali — p o n e k ^ jih 
bo olbiskaj, na šolah, drugi se bodo 
z njim srečali v kulturnih domo-
vih, v krajevnih skupnostih in dru-
god. V Celju bo letos osrednja pri-
reditev v parku pred gin^nazijo. 
Tam bo pravljični grad, pravljične 
hišice in veliko, veliko stojnic, kjer 
bodo prodajali najrazličnejše sla-
ščice in tople pijače. Dedek Mraz 
bo male Celjane prvič obiskal že v 
ponedeljek, 27. decembra, ko bo 
ob petih popoldne prišel iz svojega 
gradu — v parku pred gimnazijo. 
Otroke bo nagovoril, jim predsta-
vil svoje spremstvo, nato pa se bo 
z njim vred odpeljal na saneh mimo 
bolnišnice, do prostora pred atlet-
skim stadionom Kladivarja, kjer bo 
pozdravil pionirje in cicibane Dol-
gega polja. To srečanje bo ob še-

> stih zvečer. Ob isti uri naslednji 
' dan se bo Dedek Mraz ustavil ha 

Mariborski cesti pred tovarno emaj-
lirane posode, 29. decembra pa bo 
ob šestih zvečer pred kinom Union 
pozdravil otroke mestnega predela. 

Zadnji dan svojega obiska v Celju 
pa bof ostal kar v svojem pravljič-
nem naselju, k je r bo razveseljeval 
pionirje in cicibane Otoka. 

No, to pa ne bo vse. Medtem ko 
se bo Dedek Mraz prevažal po celj-
skih ulicah, bodo v pravljičnem par-
ku poskrbeli za veselo razpoloženje. 
Predvajali bodo barvne risanke, na-
to pdi se bodo otroci zabavali še ob 
lutkah, s pomočjo kateph j im bo-
do pripovedovali pravljice in dru-
ge zgodbe. 

Živahno pa bo tudi na šolah, sa j 
bo dedek Mraz v teh dneh obiskal 
tudi vse celjske osnovne šole. 

V štore bo prišel dedek Mraz 
2^. decembra, ko bo ob pol enajstih 
dopoldne gledališka predstava z 
obiskom Dedk^ mraza, popoldne 
pa bodo predvajali barvne risanke. 
Tako bo tudi 27. in 28. decembra, 

S^ičdtem ko bo 29. decembra ob 
devetih in dvanajstih gledališka 
predstava'za šolsko mladino. 

Vsem pionirjem in ciciimnom 
želimo veselo praznovanje Novolet-
ne jelke! . 

Pregovor, da je, 
knjiga človekova naj-
večja prijateljica, še 
zmeraj drži. Tudi 
med našimi pionirji 
je veliko ljubiteljev 
lepe knjige. Ponekod 
imajo celo svoje 
knjižnice, drugi pa 
zahajajo kar v tiste, 
kjer si izposojujejo 
knjige njihovi starši. 
V Celju imajo naj-
mlajši pionirsko 
knjižnico. Zanimivo 
je, da se v njej ne 
zbirajo samo pionir-
ji — torej taki, ki že 
znajo brati, temveč 
da zahajajo v te 
po urejene prostore 
tudi najmlajši — ci-
cibani, ki še ne vedo, 
kaj pomenijo črke, 
ki so napisane v ži-
vdpisanih slikanicah. 
To pa zanje niti ni 
tako pomembno; va-
žneje je, da se že v 
najbolj zgodnjih le-
tih svojega življenja 
naučijo ceniti knjigo, 
iz katere bodo ka-
sneje zvedeli toliko 
zanimivega. Radi pa 
bi morali imeti tudi 
šolske knjige — če-
prav včasih ni tako, 
kajne? Prav gotovo 
bi se iz njih naučili 
mnogo več'koristne-
ga kot iz nekaterih 
slabih slikanic o kav-
bojih in gangsterjih, 
s katerimi šolske 
knjige tako radi za-
menjate. Spomnite 
se kdaj na to! 

ZIMA 
Bele snežinke vas so odele, 
polje pod njimi mirno že spi, 
zadnje so rožice že odcvetele, 
s snegom zasute vse so poti. 

Tam za vasico sanke drvijo, 
srečni otroci se vesele, 
v gozdu pa zvita lisica se skriva, 
kje bo zaspala, zdaj še ne ve. 

Ver j a Kranjc, 
OJconina 41 
Ljubno ob Savinji 

Dedek Mraz 
f 

Spet prišla je starka zima, 
z njo pa dedek Mraz, 
ki veselo z glavo kima 
in vesel ima obraz. 
Kaj se nam tako nasmiha, 
mar se česa veseli, 
ko darove nam prinaša, 
srečo v mlade dni. 
Prosimo te vsi otroci, 
ne pozabi dedek nas, - ^ 
k letu zopet nas obišči 
dragi, dragi dedek Mraz. 

Valerija Mlakar, 
Tomažičeva 2, Celje 

Srečno 1966 
V petek zvečer, ko bo odbila ura 

polnoči, bomo končali staro leto. 
Voščili si bomo srečno leto 1966. 
Naše želje pa so zelo različne. Otro-
ci si še posebej želimo napredka 
v šoli. Spomnimo se tudi na svoje 
starše in učitelje ter profesorje. 
Pa tudi na tiste, ki živijo v bedi 
in večni skrbi za obstoj, ne bi sme-
li pozabiti. Na tiste, ki še prena-
šajo vojno vihro in ki bodo name-
sto ob pogrnjenih mizah pričakali 
novo leto kje v pregnanstvu, v 
hladnih in zdaj tako neprijaznih 
gozdovih. Vsem želimo sreče! Da 
bi v letu 1966. sovraštvo in vojna 
zginila s sveta! 

Alojzija Tkavc, 
7. d. razred, šola 
Žalec 

Darilo za novo leto 
Prav gotovo si že na vso moč razbijate gla-

ve, kaj bi podarili staršem al! pa bratcem 
in sestricam za novo leto. No, res ni lahka 
odločitev. Poskusili vam bomo nekoliko po-
magati. To menda veste, da bodo vsi najbolj 
veseli daril, ki jih boste napravili sami. To-
rej — na dan z idejami, ki so vam jih nav-
dahnili pri tehničnem pouku. Za mlajšo se-
strico ali bratca lahko sešijete ali izrezljate 
igračko, za mamico škatlo iz razglednic, la-
hko tudi kakšno zbijete iz lepo obdelanih 
deščic, za očka tobačnico, ki jo sami primer-
no okrasite; iz žic in polivinilastih trakov 
lahko izdelate linčo stojalce za revije in časo-
pise, »oblečete« steklenico, v katero z mami-
no finančno pomočjo natočite pijačo, ki jo 
ima očka najraje itd. 

Lepa bi bila tudi skleda s sadjem, ki jo 
primerno okrasite s svečkami in zelenjem, 
darilo je tudi robček, v katerega ste všili 
mamičino ime itd. Želimo vam veliko iz-
najdljivosti! 

a c DEBELJAK (17) 

S POTI M HIMALAJO 
Pablo in Tone izčrpana od prve-
ga poizkusa prečenja prve stene, 
Marko, Andrej in Jože na višini, 
ki zanje pomeni višek, Jazva in 
spodnje šerpe brez izgledov, da 
pravočasno dosežejo višino, če 
jurišna naveza potrebuje pomoč. 
Bilo je očitno, da se v danih po-
gojih lahko poizkusi naskok in 
samo upa na čudež, ki se pa nad 
7.000 redko dogaja. 

12. oktobra je bila v drugo tve-
gana prečnica preko severne ste-
ne do tabora 4. Tonač, Pavle, 
Korma, Darzi in Datia so po 10 
urah postavili tabor V. Višina 
7070 m. Na razpolago 3 bombe 
kisika, dovolj hrane, potreben 
tehnični material in kurjava. 
Spali so silno na tesnem, brez 
kisika in, kar je razumljivo, zjut-
ra j vstali s pol moči (velja za sa-
hibe). še sedaj ni odgovora, za-
kaj so šli navezi šele ob 9.00 do-
poldne v strmo polico proti gre-
benu, čeprav je bilo pred njimi 
900 m višinske razlike, šerpa Kar-
ma je ostal v taborišču, višina je 
storila p o j e in moral je nazaj. 
Naveza' Tonač—Datia je gazila 
naprej, sneg je bil ^ilno mehak, 
odsek od grebena nevaren: zgo-
dil se je menda čudež — šlo je 
brez^plazu! 

Ob 4. popoldne sta navezi do-
segli greben pod piramido, viši-
no 7660 m in pokopan je bil vsak 
up na vrh. Kar je bilo določeno 
pred tedni, je postalo res. Brez 
taborišča VI. oziroma šotora na 
grebenu, je vzpon nemogoč. Zve-
čer is^ lahko opazovali piramido 
— biizu, pa vendar nedosegljivo 
daleč. In ta večer je terjal odl)> 
čitev. Šerpe so sestopile, Tonač 
in Pavle sta ostala sama. Sama 
brez šotora, brez butana in brez 
bivak vreč. Odločila sta se za bi-
vak, kljub prošnjam šerp, na j 
sestopita. Ostala sta na višinski 
meji smrti in življenja brez vse-
ga, ostala v rokah dobre ali zle 
usode in imela srečo. 

žalosten in trpek je bil radij-
ski pogovor med Tonačem lin 
vodjem Jozvo, ki je poklical ob 
6 zvečer. Tudi Tonač ne ve, zakaj 
je takrat, ko, sta zakopana v luk-
njo na grebenu trepetala v mra-
zu in vetru, govoril besede: »Nad 
mano jdsno nebo, mraz je, samo 

glavo in anteno molim iz šotora. 
Silen je vpliv višine«. Nato je bi-
lo tiho in zveza prekinjena, šo-
tora seveda ni bilo nikjer! Drugo 
jutro z ,muko nazaj. Vrh je bil 
pozabljen, šlo je za življenje. Na 
sredi poti do tabora V. sta ju 
dobili šerpi in pomagali v sesto-
pu. Prsti črni, telo pri zadnjih 
močeh. Tri dni do baze, vendar 
Tonač na ramah šerp in nosa-
čev. v 

In rezihie? Napisal bi lahko 
razpravo. O napakah in dobrih 
straneh odprave, vendar nisem 
za to poklican. Napaka j« bila 
storjena, ko je bil izbran vrh in 
poslana odprava. Prav je imel 
Fedor Gradišnik, ko je dejal pred 
odhodom »Ta vrh ni zrel za na-
skok. Potrebuje raziskavo in o-
premo prve stopnje. Ne zavedate 
se, kam pt)tujete!« Obrnila se 
je švicarska odprava, daleč pod 
našo višino, obrijil Durenfurt, 
celo Japonci, ki pobirajo po vrsti, 
kar ostaja, so pustili vrh pri mi-
ru. Opreme je bilo dovolj in dob-
re, razen šotorov, ki jih je veter 
lomil in potiskal v tla; hrana je 
pa poglavje zase. Dvomim, da 
beleži katerakoli odprava zad-
njih desetletij toliko drisk in 
bruhanja kot na§a. Nihče ni ostal 
'brez tega. In čeprav je bila hra-
na sestavljena od zdravnikov in 
znanstvenikov tr preračunana v 
kalorijah, ostane v veljavi zdravo 
pravilo: Hrano na j izbere tisti, 
ki bo z njo plezal in živel, po svo-
jem okusu. Vsa znanstvena do-
gnanja in zdravniška pravila so 
tu postavljena na glavo, himalaj-
ci lačni, hrana pa leti po bregu, 
brez koristi. Kaj bi dal v bazi za 
konzervo golaža, nadevanih pa-
prik in jetrc v omaki. Višinske 
komplete s 4000 kalorijami so 
jedle kavke. 

Premladi smo v tem svetu in 
preveč je kruto v teh višinah, da 
bi lahko bili mojstri. Učimo se, 
le to je škoda — na napakah, ži-
vi srno! Morda je to slučaj in 
srečni smo, da ta večer držimo 
težke kose kozjega niesa na ko-
lenih. Bogatejši smo za marsikaj. 
Bo to v pomoč bodoči odpravi 
in bomo enkrat potovali lahkih 
src? Odprli ismo pot drugim od-
pravam in raziskali goro, stali 
na trdnih nogah in pripravljeni 
na vrh, organizacijsko pa padli 
na izpitu. 

Oglašam . ^ verjetno zadnji-
krat, kajti nasa pot gre h kraju. 
Nepalske doline in marš po njih 
se mi zdiio že tako enolične in 
domače, da postaja dolgčas. Do 
Darana, do koder ie še osem 'dni 
ali približno 100 kilometrov in ka-
mor priropoče najbližji avtobus, 
s ne bo zgodilo nič posebnega. 
Vsak dan deset ur hoie z nekaj 
počitka in v ^ i enim kopanjem, 
tisoč metrov^višinsVe razlike in 
en štraik nosačev. To zadnje se 
reši 7. dodatno cigareto, če pa so 
v bližini, šerpe pa na precej nri-
miitiven jn grob način. Nekai se 
jih drži potem za spodnjo zadnjo 
stran in zopet ie vse v nai^en^em 
redu. Prav dan^s zvečer ie bilo 
naihuje. Tokrat so imeli sicer 
prav, etapa in biH zelo dolcn in 
naporna.pa niibrvi ugovori Vliub 
temu niso rodili sadu. Poljska 
dela so v glavnem pri kon^^u in 
nosačev je dovolj. Lahko iih za-
menjamo, tega se pa le bojijo. 

Sicer ie pa dan drugemu enak, 
stopnjuie se samo vročina in tek. 
Pokol ubogih malih živali je na 
dnevnem redu. Vsak večef pade 
brez krivde petnajst kur, koza 
ali prašič. Postali smo v tem po-
gjedu sadisti. Ko zažvižga kukri 
skozi zrak, stojimo v krogu in z 
očmi ne trenemo, ko teče kri. 
Edino s kurami je drugače. Po-
bijajo jih s kolom po glavi kot 
ribe in kri ostane v m^su. Nam 
je to vseeno in verjetno kuram 
tudi. Sicer pa pojejo čapati in 
večni riž iz dneva v dan. 
' Pa naj opišem še dve cvetki 
s te odprave. Ušle sta lizpod pe-
resa pa ne smejo v pozabo, šer-
pa Tensing je ves pisan po obra-
zu, namazan z labisanom in po-
vit po rol^ah, odkar je doživel 
edinstv^en ognjemet. Kljub pod-
uku je storil prekršek in sedaj 
prenaša posledice brez pritožbe. 
V taboru 3 je menjal buitansko 
bombo v kuhalniku pri goreči 
sveči in trenutek za tem sta se 
on in šotor spremenila v bakli. 

Vodja odprave Jože Govekar in 
. Metod Humer v bazi na višini 

5400 m 

ZAKRINKAM VOJMA 
(VOHUNSKE ZGODBE IZ II. Î VETOVNE VOJNE) (2) 
Slednjič je belgijskemu konzulatu uspelo, da 
so me izvlekli in mi omogočili odhod v Portu-
galsko. Tu so me na konzulatu vpisali v seznam 
beguncev in znova je začelo čakanje na možnost 
za odhod v Veliko Britanijo, Verjetno so upo-
števali moje zdravje in sposobnosti kakor voljo, 
da se vključim v belgijsko mornarico v Britaniji 
in so mi omogočili, da sem odšel v Anglijo pred 
mnogimi drugiini«. 

Vodja centra m begunce, podpolkovnik Ore-
ste Pinto, ni videl v tej zgodbi nič posebnega, 
vendar kljub vsemu ni odstopil pd postopka, ki 
je bil običajkn. Zadevo Timrnermans je poveril 
mlademu belgijskemu oficirju, ki je deloval v 
njegovi skupini.' Podpolkovnik se je tiste dni 
ukvarjal z zamotano zadevo nekega Španca, ki 
mu'ni mogel do'živega. Sedel je v veliki sobi, 
ki so, ji pravili »ropotdrnica«, ob dolgi mizi, na 
kateri so bile, razstavljene razne stvari in pred-
meti kakor na kakšni sejemski stojnici. Preis-
kovalci so skrbno brskali p6 stvareh, pomagali 
so si tudi z močnimi povečali, si ogledovali pred^ 
rPiete z vseh. strani in jih odložili šele potlej, 
ko so se povsem prepričali, da je predmet po-
vsem nedolžen. Podpolkovnik je bil močno za-
mišljen in ni niki opazil belgijskega oficirja, ki 

je tik ob njem z začudenjem opazoval neki 
predmet, ki ga je potegnil iz'Ust niče Timmer-
mansa. 

»Gospod podpolkovnik,« je ogovoril belgij-
ski oficir Pinta. Ta se je zdrznil iz zamišljenosti 
in presenečeno vprašal: »Kaj je?« 

»Kaj neki pomeni tale prašek?« ga je vpra-
šal oficir in mu molil pod nos majhno vrečko, 
ki je bil v njej belkasti prašek. 

»Kako naj to vem?« je nevoljno odgovoril 
podpolkovnik, ker ga je razjezilo, da ga je oficir 
zmotil v razmišljanju. »Pošljite prašek v labora-
torij z naročilom, da narru čimprej sporočijo 
rezultat analize!«^ In že se je spet poglobil v 
svoje razmišljanje. 

Oficir je bil presenečen, da je podpolkovnik 
tako odrezav, ko je bil sicer vedno povsem mi-
ren in je ob vsaki priložnosti rad svetoval. 
Skomignil je z ramenifin se lotil znova listnice. 
Kmalu je privlekel iz nekega prekata listnice 
droben sveženj tankih palčic, ki so bile skrbno 
povezane in ovite. Zobotrebci? je pomislil. Ne, 
le čemu bi mornar nosil s seboj zobotrebce? 
Nekaj hipov je še razmišljal, potem pa je tvegal 
in še enkrat zmotil podpolko\'mka. 

»Gospod podpolkovnik, tele palčice ...« 

Podpolkdvnik se je sunkovito obrnil in je 
proti vsem navadam že odprl usta, da bi poučil 
mladega oficirja, kako se je treba vesti do nad-
rejenih, ko mu je pogled zastal na palčicah in 
besede so mu zastale v grlu. »Glej, glej!« je 
spravil poltiho čez čas iz sebe. Prijel je palčice 
Hn si jih skrbno ogledal. Bile so res podobne 
zobotrebcem, a vse preveč skrbno izdelane, da 
bi mogle služiti za tako vsakdanje opravilo, 
kakor je praskanje ostankov izza zob. »In kje 
je vata?« je nenadoma planil.' 

»Kakšna vata?« se je začudil belgijski oficir. 
Ni vedel, če ga podpolkovnik zaradi motenja 
vleče ali morda misli resno. 

»Poglejte vendar!« je vzkliknil nestrpno pod-
polkovnik in prsti presenečenega belgijskega ofi-
cirja so kar sami od sebe začeli spet brskati po 
denarnici. In res: iz nekega drugega prekata je 
potegnil lepo zložen kvadrat gaze, ki sam na sebi 
ne bi pomenil ničesar. 

še v tem, ko je vlekel vato iz denarnice, je 
razmišljal, čemu neki bi lahko bila in kako je 
podpolkovnik sploh vedel, da mora biti v denar-
nici tudi vata. Ko je podpolkovnik ugledal pre-
ganjen koš gaze, se je zadovoljno nasmehnil. 
»Tako je torej s to rečjo! Poskrbite, da bo taj-
nica napravila podroben spišek vseh stvari na-
šega ljubega Timmermansai Tudi teh treh stvari 
naj ne izpusti, zapisati mora vsako posebej v 
spisek — nekje v sredi! -iMtit^ se kakšne druge 
zadeve, Timmerniansa prevzamem sami« 
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POGOJI ZA SODELOVANJE 
1. v natečaju lahko sodelujejo vse Slo-

venke, ki pošljejo ustrezno sliko In po-
trebne podatke. Ocenjevalci, ki izpolnju-
jejo kupone, naj upoštevajo prvenstveno 
v kol''v? meri ustreza kandidatka njihovi 
predstavi (tipu) Slovenke. Kandidiitke, ki 
nima') primernih slik, se naj zglasijo v 
uredništvu; slikali jih bomo na naše stro-
ške. 

2." Ob zaključku natečaja bomo prire-
dili veliko zabavno-reklamno in modno' 
revijo (tudi v okoliških krajih), kjer bo 
ol)činstvo izbiralo »tip današnje Sloven-
ke«. Zaključna prireditev bo v Celju, kjer 
bodo lahko Kandidatke (po želji) nastopi-
le tudi kot manekenke. 

3. Za kandidatke s področnih priredi-
tev in končno izbrano na zaključni prire-
ditvi bodo sodelujoča podjetja pripravila 
vrsto praktičnih nagrad. ) 

SODELUJEJO: , > 
Trgovsko podjetje »MODA« iz Celja kot 

organizator in pokrovitelj prireditev, ki-
bo svoje nagrade določilo kasneje. j 

KOMPAS Ljubljana, poslovalnica Celje,; 
ki s svojim prvovrstnim poslovanjem ved-^ 
no ustreže svojim strankam, vam nudij 
v^ teh dneh vrsto prijetnih potovauj 
(oglejte si podrobnosti na 7., strani!), 
predvsem pa ne zamudite prijave za novo 
drsalno revijo v Celovcu, ki vam bo nu-
dila izredno zadovoljstvo s svojim novim 
programom. Kompas pa vam zagotavlja 
izredno ugodno potovanje, za kandidatke 
pa je določil štiri nagrade: 1. šestdenvno 
potovanje po Italiji, 2. petdnevno potova-
nje po Avstriji in Češki, 3. tridnevno po-
tovanje po Avstriji in Češki in 4. dvo-
dnevno potovanje v Budimpešto! 

29. JOŽICA 
VIŠINA: 167 cm 
TEŽA: 65 kg 
LASJE: Svetli 
OCI: Modre 

VJSAJLJUBŠE: 
— ROMAN (POVEST): Razbojnik Guzaj 
— CVET: Nagelj 
— TMARODNA PESEM: En hribček bom 
kupil 
— JED: Sadje 
— Opravilg( (KdNjICEK): Zbiranje raz-
glednic 
— PREGOVOR: Roka roko umije, noga 
pa nogo spodbije! 

30. MARIJA 
VIŠINA: 158 cm 
TEŽA: 60 kg 
LASJE: črni 
OCI: Rjave 

NAJLJUBŠE: — ' 

— ROMAN, (POVEST: Serenissima 
— CVET: Encijan 
— NARODNA PESEM: Rekel ml je 
— JED: Ananas 
— OPRAVILO: Izleti v naravo 
— PREGOVOR: Ljubo doma, kdor ga 
ima! 

Vsakih deset let 
Med II. svetovno vojno so ame-

riški vojaki zadovoljevali svoje po-
trebe po »duševni hrani« predvsem 
ob fotografijah takrat slavne film-
ske igralke Betty Grable (rojene le-
ta 1916), ki je dovolila, da je šla 
njena slika (bolj ko ne gola) z bo-
jišča na bojišče. Deset let mlajša 
(rojena 1926) Marilyn Monroe je za-
slovela na bojiščih Koreje, kjer so 
so dobili ameriški vojaki ilustrira-
ne koledarje z golo filmsko zvezdo, 
in spet deset let kasneje, tokrat na 
bojiščih v Vietnamu, je zaslovela 
mlada nemška filmska igralka Elke^ 
Sommer (na sliki). Ko so jo časni-' 
karji vprašali, kako se počuti, je od-
govorila: »Kar vesela sem, če jim 
zares dvigam moralo, četudi je za-
deva morda malce smešna.« Toda 
časnikarji so takoj navezali: »Kaj 
pa striptease lani v Playboyu?« — 
»Ah«, se je branila Elke, »toliko so 
silili in nazadnje so izbrali pet let 
stare slike. Škoda! Danes imam do-
sti boljšo postavo!« 

KUPON.^T. 29 
TOČKE (od O do 100) 
Izrežlte, nalepite na dopisnico In pošlji-

te na naslov: Uredništvo Celjski tednik, 
Celje, Trg V. kongresa 5, poštni predal 
152. 

KUPON ŠT. 30 
TOČKE (od O do 100) 
Izrežlte, nalepite na dopismco in pošlji-

te na naslov: Uredništvo Celjski tednik, 
Celje, Trg V. kongresa 5, poštni predal 
152. 

MALA KRIŽANKA 

VODORAVNO: 1. gologlavost, £>. telovadno 
oroilje, 8. tovarna barvil, v Celju, kratica 
za delavski svet, 10. grška črka, 11. največji 
morski sesalec, 12. latinski veznik, 13. vrsta, 
14. nasilno vlamlanje, 16. švedska laka. 

NAVPIČNO: 1. kraljev sedež, 2. varuhi og-
njišča pri starih Rimljanih, 3. moško ime, 
4. dva različna soglasnika, 5. poganka, 6. ko-
vina, katero je človek spoznal takoj za zla-
to, 7. vrtne cvetlice, 11. staro-rimsko mesto, 
13. prislov, 13. kemični znak za plutonij. 

REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE: 1. pe-
čar, 6. molitev, 8. Alan, 9. yo, 10. Ren 11. 
AMD, 12. KN, 13; opoj, 14. otalina 16. arest. 

14.DNEVM POLET V VESOLJI) 
Zadnji ameriški 

poiskus z vesoljski-
ma ladjama Gemini 
7 in Gemini 6 so iz-
vedli piloti James 
Lovell, Frank Bor-
man, VValter SWrra 
in Thomas Stafford. 
Shirra je bil tokrat v 
vesolju že drugič, 
medtem ko so bili 
drugi »začetniki«. Po 
uspelem vzletu Ge-
nimi 7 so nastopile 
težave, ker zaradi 
okvar ni mogla "star-
tati Gemini 6. Ven-
dar so okvaro odpra-
vili in uspel je dolgo, 
pripravljeni načrt: 
srečanje^ dveh ladij v 
vesolju. Med sreča-
njem sta se ladji pri-
bližali celo na nekaj 
centimetrov, obkroži-
li skupaj nekajkrat 
zemljo, potem pa se 
je spustila najprej 
Gemini 6, nato še Ge-
mini 7. Na sliki vidi-
mo Gemini 7 pred 
startom in oba astro-
navta: Lovela in Bor-
mana, ki sta po pri-
stanku dejala: »Na 
tleh je vendarle bolj 
udobno!« / 

Ciklon V Pakistana 
Pred dnevi je vzhodno obalo Pa-

kistana močno prizadel izredno mo-
čan ciklon, ki je pustočil na kakih 
130 km širokem pre'delu in nad oto-
ki Maiskali, Katudbija in Sinagija. 
Takšni cikloni so v vzhodnem Pa-
kistanu kar reden pojav in običaj-
no se pojavijo tako nepričakovano, 
da- se jim ne more nihče umakniti. 

Leta 1960 je podoben ciklon po-
moril okoli 10.000 ljudi,, pred dve-
mi leti celo 14.000, medtem ko ce-
nijo tokratni krvni davek nusmi-
Ijeni naravi kar na 17.000 žrtev. 

Veter, ki je pihal ob Bengalskem 
zalivu, je imel hitrost kakšnih 160 
kilometrov na uro. Na morju je pre-
senetil »nad 300 ribiških ladij. Od 
teh se jih je rešilo samo petnajst, 
medtem ko so se vse druge potopi-
le in z njimi vred 3500 ribičev. Na 
otoku Siganija je bilo 300.0 prebi-
valcev, a rešili so^j^ih samo ISO.iMed 
ciklonom so ta otoček zalivali štiri 
metre visoki valovi. Tolikšni in še 
morda večji valovi so zalivali ves 
obalni del vzhodnega Pakistana od 

pristanišča Citagong do letovišča 
Koks (obalni pas kakšnih 100 km). 

Tragedija, ki je prizadela Paki-
stan, je trenutno prekinila celo so-
vraštva med Indijo in Pakistanom 
in prvič — kar so izbruhnila na-
sprotja — je indijski predsednik 
poslal Ajubu Kanu v teh dneh so-
žalno brzojavko s ponudbo pomoči. 

Dejali so . . . 
Peter Ustinov: Tudi ženske zna-

jo molčati o skrivnostih, a vendar 
ne morejo zamolčali, da o njih ne 
smejo govoriti. 

Norman Mailer: Kazen za 
uspeh je v tem, da se sprijateljimo 
z ljudmi, ki jih poprej nismo mara-
H! 

NOVE IN BRADATE 
ŠALE 

Na novi progi v Afriki so imeno-
vali načelnika postaje mladega črn-
ca in inu strogo zabičali, da ne sme 
iikrenitL^ničesar po svoje, temveč 
mora vselej telegrafirati po nasvet 
v --glavno postajo. Nekega dne so 
prejeli na glavni postaji telegram: 
;>V čakalnico je vdrl tiger in žre lju-
di. Kaj na j storim?« 

I 

Na Škotskem je mlad natakar 
pritekel k direktorju: »Tista dama iz 
Londona je na ho(mikii padla v če-
ber! ' Direktor mii je mirno odgo-
vodil: Daj te ji brisačo in ji povej-
te, da- se lahko brezplačno okoplje!« 

Po večkratnem ponavljanju neke-
ga prizora je režiserja minila po-
trpežljivost in je tenorju, ki je imel 
sicer čudovit glas, a je bil ]x)vsem 
brez igralsl^ega talenta, za^lical: 
Kaj še nist6 nikoli ljubili?« — >To 

/o.< je mirno odvrnil tenor, >a ta-
krat ni nihče terjal , da bi pel!« 

Izletnik Celje 
vam nudi izred-
no ugoden obisk 
dunajske drsal-
ne revije v Ce-
lovcu od 3. do 20. 
II. 1966. Nov spo-
red bo zadovoljil 
tudi vse doseda-
nje obiskovalce, 
medtem ko bodo 
vsi prijavljeni 
lahko sodelovali 
v žrebanju za 
brezplačen obisk, 
če bodo izrezali 
vse oštevilčene 
slike in jih po-
slali do 8.1.1966 
v uredništvo 
Tednika. Ne za-
mudite enkratne 

priložnosti! 

PO IVANU BRATKU 
IZ »SPOMINOV NA 

PARTIZANSKA LETA< 

4)Boris Kraigher je kmalu po prihodu v ta-̂  
borišče okrepil in usmeril partijsko organizaci-
jo. V nji so bili samo stari znanci, ker je bila 
nevarnost, da jih okupator razkrije, prevelika, 
da bi mogli sprejemati nove člane. Nžf novo je 
bil formiran tudi partijski komite' taborišča. Na 
enem izmed sestankov komiteja, ki je bil orga-
niziran ob igranju šaha, se je porodila misel na 
beg iz Gonarsa. , 

5) »Med naše glavne naloge spada organiza-
cija bega,« je rekel Boris Kraigher. »S tem rah-
ljamo okupatorjev sistem, hkrati pa vrnemo 
osvobodilnemu gibanju nekaj ljudi.« Prisotni 
so predlog z navdušenjem sprejeli, čeprav so 
dobro vedeli, da je naloga izredno težavna. Edi-
na realna možnost je bila skopati rov do prvih 
njiv. Ker pa ni bilo praznih barak, se je bilo 
treba odločiti za kopanje v navzočnosti sto do 
sto petdeset ljudi, med katerimi so bili tudi 
okupatorjevi konfidenti. 

6) Načrt je bil kmalu izdelan. Vodstvo kopa-
nja sta prevzela Maks in Ravbar, oba prekalje-
na revolucionarja. Za kopanje rova je bila iz-
brana baraka 22, ki je bila blizu žice, pod po-
dom je imela velik prazen prostor za odlaga-
nje zemlje, razen tega pa je bil v njej tudi do-
ber partijski kader. 

i 

CElISlil TEDNIK 
UREDNIŠTVO IN UPRAVA: Celje, Trg V. kongresa 5, poštni predal 152, TELEFON: 23-69. — UREJUJE uradniški odbor. GLAVNI IN ODGOVORNI UREDNIK Drago Hribar. — Časopis je 
ustanovil okrajni odbor SZDL Celje. Izhajal je kot »Nova ^ot«, »Na delo^i, »Naše delo« (1945), kot »Celjski tednik« (1948-1950), nato kot »Savinjski vestnik« (1950-1^54) in od 1955 ponovno 
kot »Celiski tednik«. S 1. januarjem 1965 ga SOUSTANAVUAJO občine Celje, Laško, Mozirje, Šentjur pri Celju, Šmarje pri Jelšah in Žalec. — tednik IZHAJA ob petkih. IZD.AJA IN TISKA 
CP »Celjski tisk* — CENA: posamezna številka 50 dinarjev, letna naročnina 2.000, poUetna 1.000 in četrtletna 500 dinarjev. Tujina 4.000 dinarjev. — TEKOČI llACUN: 507-1-656 — 


